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PUHEENJOHTAJAN 
TERVEISET

S uvisaaristouvisaaristo on idyllinen 
saareke pääkaupunkiseudun 
kainalossa. Koska  asumme 

saaristossa, meri on tullut 
meille tutuksi ja  ympärillämme 
on paljon luontoa.  Meillä on 
upeita vanhoja huviloita ja 
vanhoja taloja, mutta myös 
kasvava määrä uudisrakentamis-
ta. Itsekin vanhan Villa Ol-
ginon isäntänä pidän arvossa 
sitä, että Suvisaaristo säi-
lyttäisi sielunsa.  Haluamme 
tulevaisuudessakin nauttia 
erityisestä ympäristöstämme. 
Haluamme, että lapset voivat 
kokea seikkailla  saaristossa 
ja metsissä. Toivomme, että 
täällä on turvallista, rauhal-
lista, tilaa ja luontoa.
 

SE PPO SAVOL AINE N

Tulevaisuuden Suvisaaristo 
 tulee kuitenkin olemaan eri-
lainen kuin tänään. Ehkä tii-
viimmin asuttu ja rakennettu. 
Tänne voi tulla enemmän pal-
veluita, liikennettä ja vir-
kistystoimintaa. Mikä sitten 
on se uusi Suvisaaristo, jonka 
näemme rakentuvan seuraavien 
vuosikymmenten aikana?
 
Kaavoitus on se työkalu, jolla 
kaupungit suunnittelevat tule-
vaisuuttaan. Sen tarkoitus on 
mahdollistaa maa-alueen kehit-
tyminen  suunnitelmallisesti. 
Siten, että alue parhaiten 
palvelee siellä asuvia, mutta 
myös uusia asukkaita. Kaavoi-
tukseen liittyy yleensä mer-
kittävä lisärakentaminen ja 

 
Sommarö-Seura tulee pitämään 
vuoden 2022 aikana yleisö- ja 
keskustelutilaisuuksia Skatan-
niittyyn liittyen. Tavoittee-
namme on Skatanniityn asema-
kaavoituksen yhteydessä myös 
muodostaa yhteistä visiota 
siitä, minkälaisessa ympäris-
tössä me suvisaaristolaiset 
haluamme huomenna asua. ☻

SEPPO SAVOLAINEN
Sommarö-Seuran puheenjohtaja

HYVÄ SUVISAARISTOLAINEN,

infrastruktuurin parantaminen, 
eli teiden sekä sähkö- ja  
vedenjakelun kehittäminen.
 
Suvisaariston kaavoitus ei ole 
viime aikoina onnistunut hy-
vin. Bergön yleiskaava kaatui 
korkeimmassa oikeusasteessa 
ja osoitti samalla sen,  miten 
vaikeaa kaavatyö on. Vuosi-
kymmenen työ valui hukkaan. 
Myös asukkaiden vastustama 
Skatanniityn veneiden talvi-
säilytysalueen aloite kaatui, 
joka toki oli helpotus monil-
le. Samalla huomasimme miten 
asukkaiden ääntä kuunnellaan. 
Svinön alueen luonnatta liian 
paljon muuttava muuttui  tänne 
paremmin sopivaksi. Niinpä 
Skatanniityn kaavoitusta vie-
däänkin nyt eteenpäin omakoti-
taloalueena. Toivomme, että 
Skatanniitystä saadaan onnis-
tuminen, joka voi toimia esi-
merkkinä tulevaisuudessa.
 
Vaikka kaupungin  virkakoneisto 
ja sitä ohjaavat poliitikot 
päättävätkin  kaavoituksesta, 
on meillä alueen asukkaina 
paljon vaikutusvaltaa. Emme 
kuitenkaan pysty  tehokkaasti 
vaikuttamaan, mikäli meillä 
ei ole mahdollisimman selvää 
viestiä vietäväksi päättäjil-
le. Meitä asuu näillä saarilla 
vajaa tuhat, joten mielipitei-
tä ja toiveita on siten pal-
jon. Sommarö-Seuran tarkoitus 
on toimia asukkaiden äänenä. 
Tätä varten meillä tulisi olla 
mahdollisimman hyvä ja yhtei-
nen Visio. Mitä paremmin pys-
tymme sellaisen muodostamaan, 
sitä helpommin saamme äänemme 
kuuluviin.

TOIVOMME, ETTÄ 
SKATANNIITYSTÄ SAADAAN 
ONNISTUMINEN, JOKA 
VOI TOIMIA ESIMERKKINÄ 
TULEVAISUUDESSA.
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DEN NYA REDAKTÖRENS 
HÄLSNING

H är fårär får ni nu äntligen år  
2022 Sommarö- Sällskapets 
dubbelårsbok för åren 

2020–2021, då årsboken för 
2020, bl.a. på grund av pan-
demin, inte blev möjlig att 
publicera.

Jag vill gärna börja med 
att tacka vår förre ordförande 
Inka Finell för hennes insat-
ser för föreningen under många 
år. Tillsammans med Clarice 
Finell producerade Inka årsbo-
ken under åren 2013–2019. Ett 
hjärtligt tack till er båda 
för allt ni gjort för oss som-
maröbor samt för introduktio-
nen till redaktörskapet. 

Jag vill också tacka  
tidigare redaktörer och vårt 
redaktionsråd för den här 

Vi har haft ett aktivt 
redaktionsråd och vi får  också 
läsa om Hans Köhlers sommar-
ställe på Pentala och om bl.a. 
det nya fågeltornet på Bergö, 
som blev färdigt i  januari 
2022, och om Sommarö Vatten-
andelslag, skrivet av Eeva  
Simola-Erholz. Boken har se-
dan 2011 brutitis om av vår 
fantastiska visuella  designer 
Anne. Ett hjärtligt tack 
för hennes intresse, ”touch” 
och speciella kärlek för vår 
tryckta årsbok. 

Här vill jag också  passa 
på att tacka intendent  Nina 
Talvela och intendent Leena 
Sipponen på Esbo stadsmuseum 
för allt de gjort för Sommar-
öarnas och speciellt Pentalas 
historia. I boken kan vi läsa 
Niinas text om Pentala- muséet 
och se Leenas arkiverade som-
maröbilder. Bokredaktionen 
önskar Niina och Leena lycka 
till med sina nya uppdrag. 

I boken tackar vi också 
i nekrologerna några för Som-
maröarna väsentliga personer 
som lämnat denna jord.

Eftersom ni nu håller en 
dubbelårsbok i händerna, är 
den också ganska tjock. Vi har 
fått som önskemål att i fram-
tiden förlägga något tunnare 
årsböcker och med god plane-
ring är jag säker på att vi 
kan skapa en lika magisk års-
bok också 2022, fast lite tun-
nare. 

Själv heter jag Carl 
”Calle” Lindgren och min 
 farmor Harriets familj köpte 
fastigheten ”Lugnvik” på Pen-
tala av affärsmannen Lybecks 
konkursbo år 1936, efter att 

CARL L INDGRE N

 CALLE LINDGREN, PETER LIND-

GREN OCH CHRISTINA YRJÖLÄ-LIND-

GREN PÅ PENTALA, LUGNVIK, 1992. 

FOTO: HARRIET LINDGREN / ESPOON 

KAUPUNGINMUSEON KUVAKOKOELMAT.

 boken, Christian Blom (årsbo-
kens redaktör 1990–1996) och 
Eeva Simola-Erholz (årsbokens 
redaktör 1997–2004) samt Hans 
Köhler (styrelsemedlem under 
många år). 

Speciellt vill jag tacka 
Christian Blom för hans men-
torskap. Han har redan under 
flera år på sätt och vis för-
berett mig för detta uppdrag 
utan att vi visste att ett så-
dant uppdrag skulle dyka upp. 
Christians kunskap har varit 
oersättlig och otroligt in-
tressant, han vet liksom allt 
både om Sommaröarnas historia 
och nuläge. I denna bok har 
han skrivit flera artiklar och 
bokens största artikel handlar 
om Lövöarnas historia. 

BÄSTA LÄSARE!

HOPPAS NI ALLA MÅR BRA.

familjen, Edgar, Mary, Harriet 
och Dorrit Hinze tillbringat 
några somrar som hyresgäster 
på Lilla Herrö. 

Jag har bott på många 
olika platser, bl.a. i Hel-
singfors, Spanien, Norge,  
Colombia och Brasilien, men 
Pentala har alltid varit mitt 
hem nummer ett. Liksom min far 
Peter Lindgren är jag också 
aktiv inom bl.a. Pentala- Herrö 
sällskapet och Esbo Segelför-
ening, föreningar som vi  också 
får läsa om i boken. Min far 
Peter Lindgren förekommer i 
flera äldre årsböcker och i 
denna årsbok kan vi kort läsa 
om honom i artikeln om Byvi-
kens 30-åriga historia. 

Själv har jag jobbat som 
projektledare, föreningsaktiv  →
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 FOTO: PATRICK BLOM.

och som vårdare inom den  
sociala sektorn, som kultur-
producent, som skådis och  
musiker och lite grann också 
som någon sorts journalist. 

Mitt nya andra hem är 
mina morföräldrars gård Rox-
bäck i Sottungsby i Vanda. 
Roxbäck ligger mitt i  Sibbo 
Storskogs Nationalpark och 
också Pentala är till största 
delen ett naturskyddsområde. 
I Sottungsby råder det också 
väldigt stränga regler gäl-
lande nybyggen. Med detta sagt 
behöver det kanske inte sägas 
vad min personliga åsikt om 
Sommaröarnas framtida stads-
planering är. Om planeringarna 
och besluten gällande Skata-
ängen och Bergö kan ni också 
läsa i denna bok. 

Som vi alla vet var åren 
2020–2021 extremt belastade av 
den ännu idag pågående pande-
min. I denna bok kan vi kon-
statera att mycket fina saker 
skett på våra kära öar, pande-
min till trots. Hoppas att ni 
njuter av att läsa om Sommarö-
arnas två senaste år. 

Toivotan teille kaikille 
ihanaa vuotta 2022 ja lukuiloa 
Sommarö-Seuran tuplavuosikir-
jan 2020–2021 kanssa. ☻ 

Pentala den 17 januari 2022

CARL ”CALLE” LINDGREN
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VESIENTUTKIMUSHANKE 
SUVISAARISTOSSA SAI  
JATKOA

ANNI  SIMOL A

 SOMMARÖSÄLLSKAPETS MUDDRINGS-

PROJEKT. HÄR FÖRDJUPAS FÄLSUND FRÅN 

70CM TILL 250CM FOTO: FOLKE ROSEN-

GÅRD.

sommarö-seurasommarö-seura käynnisti 2021 Su-
visaariston vesien laadun jatko-
tutkimushankkeen ja sai siihen 
Uudenmaan ELY-keskukselta avus-
tusta 18 500 euroa vuodelle 2022. 
Tutkimuksessa kartoitetaan Suvi-
saariston merenlahtien  nykytilaa 
sekä laaditaan selvityksen perus-
teella kunnostussuunnitelma ve-
sistölle. Tutkimuksen suorittaa 
konsulttiyhtiö Ramboll Finland  
Oy. Tutkimuksen tuloksena  saadun 
suunnitelman avulla voidaan koh-
dentaa jatkohankkeena tehtävät 
vesistön kunnostustoimenpiteet  
siten, että ne edistävät vesien-
suojelua ja parantavat Suvisaaris- 
ton vesien tilaa ja virkistys-
käyttöä. Vesien nykytilan selvi-
tykset tehdään vesinäytteiden 
avulla, jotka otetaan eri pis-
teistä keväällä ja kesällä vuonna 
2022. Alustavasti on suunniteltu 
näytteidenottopaikaksi Bredvike-
nin lahti sekä Moisöfjärdenissä 
sijaitsevan Hönsholm-saaren ympä-
ristö.

Kunnostussuunnitelmassa  
määritetään myös Suvisaariston 
lähivaluma-alueen ulkoisen kuor-
mituksen osuus sekä  jätevesistä 
aiheutuva kuormitus ja tutkitaan 

KONSULTTIYHTIÖ KARTOITTAA MERENLAHTIEN  
TILAA JA LAATII KUNNOSTUSSUNNITELMAN.
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VATTENPROJEKT FICK PENGAR

 → I klartext handlar detta nya 
vattenprojekt i mycket om att 
få bukt på hornsärv-växtlig-
heten i vikarna, som ökat 
dramatiskt de senaste åren, 
eventuellt som en följd av 
den enorma mängd med närings-
ämnen från bottensedimenten 
som alla muddringar frigjort 
i vattnen.

 → Föreningen hade frivilliga 
personer som under flera års 
tid mätte djupsiktet på olika 
håll på Sommaröarna.

 → Ett annat flerårigt projekt  
i samarbete med NTM- Centralen 
och Esbo Stad blev färdigt 
2005, då man muddrade upp sun-
den för att förbättra genom-
strömningen och rekreations-
möjligheterna i Sommaröarnas 

inre skärgård. Mer om dessa 
projekt kan man läsa i tidi-
gare årsböcker (2003–2005).

 → Föreningen har hjälpt invå-
narna att själva hålla sunden 
och vikarna ifrån att växa 
igen genom att hyra ut en 
vassklippningsmaskin.

 → Vassklippningsmaskinen är 
fortfarande i bruk och med-
lemmar kan hyra den för 50€ 
/ dygn + bränslekostnader. 
Folke Rosengård ger mer in-
formation om vassklipparens 
uthyrning. 
  
 
Vidare info: 
Folke Rosengård  
040 802 1956 
folke.rosengard@kolumbus.fi

FÖRENINGENS VATTENUNDERSÖKNINGSPROJEKT 
ÄR EGENTLIGEN EN FORTSÄTTNING PÅ SOMMARÖ-
SÄLLSKAPETS TIDIGARE VATTENPROJEKT

kuormituksen vähentämiseksi tar-
vittavia toimenpiteitä. Tutkimuk-
sessa arvioidaan lisäksi veden 
vaihtuvuutta ja esitetään alusta-
valla tasolla menetelmiä veden 
vaihtuvuuden lisäämiseen.

Sommarö-Seura osallistuu 
kustannuksiin myös omalla noin 
7 000 euron panoksellaan ja Seuran 
ympäristötyöryhmä seuraa ja val-
voo hanketta ja sen etenemistä. 

LISÄTIETOJA HANKKEESTA SAA SOMMARÖ- 

SEURAN YMPÄRISTÖTYÖRYHMÄN VETÄJÄ 

ANNI SIMOLALTA TAI SOMMARÖ-SEURAN 

PUHEENJOHTAJA SEPPO  SAVOLAISELTA 

(KATSO KIRJAN LOPUSSA OLEVAA VASTUU-

HENKILÖIDEN YHTEYSTIETOLISTAA).

Varsinainen kartoitustyö alkaa 
keväällä 2022 ja työ saatetaan 
loppuun syksyyn 2022 mennessä. ☻
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BERGÖN UUSI LINTUTORNI 
ODOTTAA KEVÄTMUUTON 
SEURAAJIA

SUVISAARISTO SIJAITSEE LINTUJEN MUUTTOREITTIEN ALLA.  
MONI MEISTÄ LIE SEURANNUTKIN MUUTTAJIA NISKA KENOSSA. 
KEVÄÄLLÄ 2022 LINTUJEN KEVÄTMUUTTOA PÄÄSEE KIIKAROI-
MAAN BERGÖN UUDESTA SUURESTA LINTUTORNISTA.

espoon kaupunginespoon kaupungin rakennuttaja-
insinööri Osmo Tiililä kuvaa tor-
nia ”valtavaksi”. 

Liki 16 metriä korkeaa  
ja ylätasanteeltaan noin 40-neli-
öistä tornia rakennettiin pitkin 
syksyä 2021. Marraskuun ensimmäi-
sellä viikolla tilapäistä tietä 
jyristi paikalle suuri nosturi, 
jonka avulla viimeiset massiivi-
set puupilarit nostettiin pai-
koilleen. 

Korona ja puutavaran saata-
vuusongelmat viivästyttivät ra-
kennushanketta. Ensimmäiset puu-
pilarit saatiin vasta syyskuussa. 
Sitä ennen kallioiseen metsämaas-
toon rakennettiin 3-metriset ank-
kurit antureihin. Silloin metsäs-
sä kipunoi.

Marraskuun alussa GRK-raken-
nusliikkeen työntekijä ei ihan 
vielä uskonut, että torni valmis-
tuisi joulukuussa. Tiililän mu-
kaan valmistuu.

Miehen mukaan hanke on ollut 
haasteikas ja kovasti  tarkkuutta 
vaativa. Saaristokaupan kahvit 
ovat lämmittäneet. Vaikka meri 
tornista näkyykin, aikaa ei ole 
jäänyt maisemien ihailuun. 

Syksyn kovat tuulet on Tii-
liläkin pannut merkille ihan maan 
tasalla. ”Siellä ylhäällä tuulee 
ihan oikeasti”, vahvisti  Tiililä. 
Meri näkyi jo tornin kohottua 
puoliväliin, hän kertoo. 

E E VA SIMOL A-E RHOLT Z

 RITNINGAR TILL DET TRÄBYGGDA 

 FÅGELTORNET. KÄLLA: ESBO STAD.

 →
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ODOTETTU TORNI

Vuonna 1982 Bergössä rauhoitet-
tiin Ramsösundin luonnonsuojelu-
alue. Sen jälkeen perustettiin 
vuonna 2009 kaksiosainen Bergö- 
Ramsön luonnonsuojelualue. Kun 
näille tehtiin hoito- ja käyttö-
suunnitelma, siinä mainittiin 
Bergön lintutorni.

Bergön osayleiskaavassa 
 sille löydettiin viitteellinen 
paikka. Sitten piti vielä saada  
rahat budjettiin. Raha-asia-aloite 

PYSÄKÖINTI KIINNOSTAA ASUKKAITA

Lintutornia varten on suunnit-
teilla kaksi pysäköintialuetta. 
Toinen 4-paikkainen, on suunni-
teltu Suvisaarentien ja Bergön-
tien risteykseen, jossa oli 
aikoinaan autotalli. Toinen, 
15-paikkainen, aiotaan sijoittaa 
Bergöntien korkeimmalle  kohdalle, 
paljaalle kallionlaelle. Näin py-
säköinti saadaan mahdollisimman 
lähelle luontopolun alkukohtaa,  
sanoo suunnitteluhortonomi  Annika 
Kemppainen Espoon kaupungilta. 
Näin pyritään keskittämään pysä-
köinti, jottei autoja olisi missä 
sattuu.

Yksi ratkaistava asia on 
tien poikki aikoinaan asennettu 
lukollinen puomi. Jos pysäköinti-
hanke toteutuu, puomi siirretään 
kallionlaen eteläpuolelle.

Kaikki Bergöntien varren  
talot sijaitsevat alempana kuin 
kaavailtu pysäköintipaikka. Auton- 
ovien äänet, moottorien käynnis-
tykset, ihmisäänten määrä alueel-
la tulevat moninkertaistumaan. 
Lintutornissa käyntien pituutta  
en tiedä, mutta muiden luonto-
kohteiden perusteella tiedän, 
että niissä viivytään  puolesta 
tunnista muutamaan. Näin ollen 
pysäköintipaikkoja käyttävien  
autojen määrä päivässä voi olla 
useita kymmeniä, ellei satojakin. 

Kemppaisen mukaan melu-
selvitystä ei ole suunnitteilla.

Keskustelua lintutornista ja 
sen pysäköintipaikasta on käyty  
vilkkaasti asukkaiden Facebook- 
ryhmässä nimeltä Vain Suvisaaris-
toasiaa. Kemppaisen mukaan suun-
nitelmasta oli määrä kuulla tien-
varren asukkaita loppuvuodesta 
2021.  ☻

  DET NÄSTAN 16 METER HÖGA FÅGEL-

TORNET PÅ BERGÖ BYGGDES UNDER HÖS-

TEN 2021. I BÖRJAN AV NOVEMBER STOD 

 STÖRSTA DELEN AV DE MASSIVA TRÄBJÄL-
KARNA REDAN PÅ PLATS. FOTO: EEVA 

SIMOLA- ERHOLTZ.

rahoituksen varmistamiseksi  
2018 talousarvioon tuli vihreiden 
Risto Nevanlinnalta. Hän kuvaa  
itseään ”lintutornien suurkulutta- 
jaksi”. Talousarvioon varattiin 
20 000 euroa. Valtiolta saatiin 
54 500 euroa. 

Tornin urakkahinta on 180 000 
euroa, mitä puutavaran hinnan 
nousu kesällä jopa 2,5-kertaiseksi 
hivutti osaltaan ylöspäin. Erotus 
tulee Tiililän mukaan Espoon kau-
pungilta. 
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21-VUOTIAS VESI- 
OSUUSKUNTA UUSIEN 
HAASTEIDEN EDESSÄ

HEIKKI  SIRE L IUS

suvisaaristonsuvisaariston vesiosuuskunta – 
Sommarö Vattenandelslag (SvSv) 
vietti 20-vuotisjuhliaan Vikinga-
borgissa elokuussa 2020. Läsnä 
oli kymmeniä osuuskunnan jäseniä. 
Juhlissa kuultiin katsaus Osuus-
kunnan 20-vuotiseen historiaan, 
nautittiin Saaristokaupan cate-
ring-palvelun herkuista, osallis-
tuttiin Tarinateatterin Suvi-
saariston vesihuoltohistoriaa 

 SOMMARÖ VATTENANDELSLAGETS 20-ÅRS-

FEST FIRADES I AUGUSTIHETTAN ÅR 2020. 

FESTTALET HÖLLS AV STYRELSE ORDFÖRANDE 

HEIKKI SIRELIUS (PÅ TRAPPAN VID VÄN-

STER). FOTO: EEVA  SIMOLA-ERHOLTZ.

Vuosi 2022 voi olla ratkaiseva 
Suvisaariston vesiosuuskunnan – 
Sommarö Vattenandelslagin kannal-
ta. Pääsemme päättämään mahdolli-
sesta liittymisestä osaksi HSY:n 
vesihuoltopalveluja. Hallituksen 
puheenjohta ja haastaakin kaikki 
 jäsenet osallistumaan seuraavaan 
Osuuskunnan kokouksiinn. 

Året 2022 kan vara avgörande för 
Suvisaariston vesiosuuskunta – 
Sommarö Vattenandelslag. Då har 
vi möjlighet att fatta beslut om 
eventuell anslutning till HRMs 
vattenförsörjning. Styrelseord-
förande uppmanar alla medlemmar 
delta i Andelslagsmöten i år  
nästa vår.

 →
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käsitteleviin sketseihin ja ki-
sailtiin oman vetemme sokkotun-
nistamisesta. Musiikista huolehti 
Suomessa ja ulkomailla  palkittu 
harmonikkataiteilija Viivi- 
Maria Saarenkylä. Hän oli myös 
 perehtynyt kahden Reinon, Markku-
lan ja Hirvisepän, Suvisaaristo- 
valssiin, jonka juhlaväki lauloi 
Viivi-Marian opettamana ja säes-
tyksellä.

OSUUSKUNNAN TOIMINTA LYHYESTI

Osuuskunta on matalapaineviemä-
röinnin selkeä pioneeri Suomessa, 
ja sen henkilöstö on saavuttanut 
vahvan osaamisen matalapainevesi-
järjestelmän käytössä ja kunnossa - 
pidossa. Asiakkaille tämä on nä-
kynyt vesihuollon luotettavana ja 
häiriöttömänä toimintana.

 Toimintansa aikana SvSv:n 
verkosto on myös laajentunut. Se 
ulottuu nykyisin myös  varsinaisen  
Espoon kaupungin hallituksen 
kanssa (12.2.2002) sovitun toimi-
alueen ulkopuolelle eli toimialu-
etta ympäröiviin saariin. Kaikki 
tämä on ollut järkevää Suvisaa-
riston asukkaiden sekä vesistöjen 
suojelemisen kannalta. 

Toimintaa on koko ajan 
 leimannut voimallinen talkootyö. 
Tämä siitäkin huolimatta, että 
vesihuoltoa koskevaa säännöstöä 
on kiristetty näiden kahdenkym-
menen vuoden aikana merkittäväs-
ti. Kiristykset ovat pakottaneet 
Osuuskunnan laajentamaan toimin-
taansa, jotta lisääntyneet vel-
voitteet on voitu täyttää. Tämä 
on johtanut yhä kiristyvään 
talou teen sekä paineisiin nostaa 
perusmaksun tasoa. 

 ORD TILL SOMMARÖ-VALSEN.

AIESOPIMUS HSY:N KANSSA

Viime vuonna 4.11.2020 Suvisaa-
riston vesiosuuskunnan hallitus 
allekirjoitti Helsingin Seudun 
Ympäristöpalvelujen (HSY) kanssa 
aiesopimuksen. Sen tavoitteena on 
sulauttaa vesiosuuskunnan toimin-
ta osaksi HSY:n toimintaa. HSY:n 
hallitus hyväksyi aiesopimuksen 
kokouksessaan 13.11.2020. 

Aiesopimuksen  hyväksyminen 
oli tärkeätä sen vuoksi, että 
talkoopohjainen toiminta ei enää 
riittävästi pysty turvaamaan 
kaikkia niitä vaateita, joita 
nykyaikainen vesihuolto Osuus-
kunnalle asettaa. Osuuskunnan 
henkilöstön ikääntymisen johdos-
ta myös osa toiminnalle tärkeää 
”hiljaista tietoa” ja kokemusta 
on poistunut tai poistumassa or-
ganisaatiostamme. 

Nyt on korkea aika  siirtää 
toiminta tukevampien  hartioiden 
varaan. HSY:n kanssa solmittu 
aiesopimus voidaan irtisanoa mo-
lemmin puolin ilman sanktioita 
tai perusteluja. Tämä tarkoittaa 
sitä, että SvSv:n puolelta lopul-
lisen sopimuksen hyväksyy Osuus-
kunnan kokous ja HSY:n  puolelta 
sen hallitus. Aiesopimuksessa to-
detaan muun muassa näin: ”Osana 
selvitystyötä HSY ja SvSv selvit-
tävät Osuuskunnan toimialueen 
ulkopuolella olevien, mutta 
Osuuskunnan verkkoon kuuluvien, 
saarilla sijaitsevien kiinteis-
töjen liittymismahdollisuudet 
 HSY:hyn.” 

Aiesopimus mahdollistaa 
myös erillisen teknisen selvityk-
sen toteuttamisen. Selvitys antaa 
HSY:lle mahdollisuuden tutustua  
SvSv:n teknisiin ja taloudelli-
siin taustoihin. Näiden tausta-
selvitysten perusteella HSY 
arvioi fuusioon liittyviä talou-
dellisia velvotteita, joihin se  →
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fuusion yhteydessä sitoutuu otta-
essaan SvSv:n verkoston hallin-
taansa. 

TEKNINEN SELVITYS

Tekninen selvitys käynnistettiin 
heti routatilanteen sallittua ke-
väällä 2021. Sen valmistumista 
ovat viivästyttäneet HSY:n orga-
nisaatiossa tapahtuneet sisäiset 
muutokset. Tätä tilannekatsausta 

ON ENSIARVOISEN TÄRKEÄTÄ, 
ETTÄ MAHDOLLISIMMAN 
MONI OSUUSKUNNAN 
JÄSEN ON LÄSNÄ KEVÄÄN 
OSUUSKUNTAKOKOUKSESSA. 

hallituksen jäsenet ovat jatku-
vasti tietoisia tilanteen kehit-
tymisestä. Neuvotellun liittymis-
sopimuksen saamme Osuuskunnan 
kokoukseen tai viimeistään sen 
ylimääräiseen kokoukseen syksyl-
lä. 

MITEN ETEENPÄIN

Aiesopimukseen liittyvä fuusio-
päätös on siinä määrin merkittä-
vä, että SvSv:n hallitus tulee 
ennen varsinaista Osuuskunnan 
kokousta järjestämään tiedotus-
tilaisuuden, jossa Osuuskunnan 
jäsenten on mahdollista kysyä ja 
keskustella lopullisen sopimuksen 
sisällöstä. Tämä tietysti edel-
lyttää sitä, että neuvottelu- 
tulosten tulee SvSv:n jäsenten 
näkökulmasta olla sellaiset, että 
ne voitaisiin hyväksyä viimeis-
tään syksyllä 2022. Tästä syystä 
haluankin korostaa seuraavaa:

On ensiarvoisen tärkeätä, että 
mahdollisimman moni Osuuskunnan 
jäsen on läsnä kevään Osuuskunta-
kokouksessa. On myös syytä muis-
taa, että Osuuskunnan sääntöjen 
perusteella yksi jäsen voi äänes-
tää korkeintaan kahdella valta-
kirjalla oman äänensä lisäksi. ☻ 

Hyvää kevättalvea toivottaen

SUVISAARISTON VESIOSUUSKUNNAN  
– SOMMARÖ VATTENANDELSLAGIN  

HALLITUS  

HEIKKI SIRELIUS
Puheenjohtaja

lukiessanne teknisen selvityksen 
pitäisi olla valmis ja neuvotte-
lujen aluillaan. Neuvotteluihin 
osallistuvat Espoon kaupunki, HSY 
ja SvSv. Käytävät ”kolmikanta-
neuvottelut” täsmentävät yhdisty-
missopimuksen lopulliset ehdot. 
Suvisaariston  vesiosuuskunnan 
hal litus nimesi  kolmijäsenisen  
neuvotteluryhmän kolmikanta-
neuvotteluihin. Ryhmään kuuluvat 
tällä hetkellä Heikki Sirelius, 
Tomi Suomalainen ja Niclas Jans-
son. Ryhmä raportoi muulle hal-
litukselle neuvottelujen edisty-
misestä, jotta kaikki SvSv:n 

Tie terapiaan on palvelu, joka tarjoaa perheterapiaa 
avaimet käteen -periaatteella. Avullamme pääset 
tiellesi terapiaan vaivatta. Koko prosessi sinun ja 
perheesi tilanteen kartoittamisesta ja palvelutarpeen 
arviosta varsinaiseen terapiaan voidaan toteuttaa 
meidän kauttamme. Kelan kriteerien täyttyessä 
perheterapia voidaan toteuttaa Kelan korvaamana, 
jolloin maksat käynneistä vain omavastuuosuuden.

Ota yhteyttä!
www.tieterapiaan.fi
Puh: +358 50 5052665
Email: info@tieterapiaan.fi
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MYÖS VALO JA ÄÄNI 
VOIVAT OLLA SAASTETTA

MARKUS HOTAK AINE N & E E VA SIMOL A-E RHOLT Z

oletko nähnytoletko nähnyt Linnunradan? Tai 
tähdenlennon uurtavan tulisen 
uran sametinmustalle taivaan-
kannelle? Entä oletko kuullut 
kuikan huudon?

Osa luonnosta ja ympäristös-
tä on katoamassa näkymättömiin ja 
kuulumattomiin. Suomessa on yhä 
vähemmän paikkoja, joissa voit 
nähdä öisen tähtitaivaan koko ko-
meudessaan. Jopa keskellä Nuuksi-
on kansallispuistoa yötaivas ka-
jastaa likaisen oranssina.

Valosaaste on asia, johon 
Suomessa on kiinnitetty varsin 
vähän huomiota. Joissakin Euroo-
pan maissa valosaasteen torjunta 
on jo lakisääteistä.

Maatamme ei ole tarpeen  
pimentää, vaan tulee huolehtia 
siitä, että valaistus suunnataan 
sinne, missä sitä tarvitaan. Se 
onnistuu sekä suunnittelua kehit-
tämällä että älyvalaisimia käyt-
tämällä. Kyse ei ole pelkästään 
tähtien näkymisestä, vaan ihmis-
ten ja eläinten hyvinvoinnista.

Elollinen luonto on sopeutu-
nut valon suhteen tiettyyn vuo-
tuiseen ja vuorokausirytmiin, 
jonka liiallinen valaistus se-
koittaa pahasti. Se vaikuttaa 
eläinten liikkumiseen, lepäämi-

seen, ravinnonhankintaan ja li-
sääntymiseen.

Luonnon äänet ovat elin-
tärkeitä siinä missä sopiva valon 
määräkin.

Erotatko lintujen laulun? 
Haavan havinan sateen edellä? 

Jos et, voi olla, että  
tie- tai vesiliikenteen melusaas-
te peittää luonnon äänet. Osaamme 
kyllä nimetä turhaa melua tuotta-
vat kulkupelit. 

Melusaaste käy eläinten ter-
veydelle, joskus jopa hengelle. 
Saaliseläimet eivät melulta kuule 
petoeläimen lähestymistä. Kaiku-
vatko lintujen varoitusäänet tur-
haan? Entä miten lintu löytää pa-
rittelukumppanin, jos se ei kuule 
toisen laulua?

Jääkö mehiläistanssissa  
tieto meden sijainnista muilta 
kuulematta – olisiko tässä yksi 
osasyy mehiläisten ja muiden pör-
riäisten katoon?

Vedenalainen melu häirit-
see kalojen ja merinisäkkäiden 
viestintää, käyttäytymistä ja tuo 
niille jopa fyysisiä vaurioita.

Luonnon äänet ovat tärkeitä 
ihmisenkin terveydelle ja hyvin-
voinnille.  ☻

Miksi veneen pitää päästä hotelliin?
Erikoistumisen edut. Me tunnemme 
modernit moottoriveneet ja osaamme 
käsitellä niitä tehokkaasti. Niinpä voimme 
tarjota ainutlaatuiset palvelut järkevillä 
hinnoilla.
 
Talveksi lämpimään. Valtavat hallit, viisi 
hyllykerrosta ja työskentelyyn varattu suuri 
keskilattia mahdollistavat sujuvan huolto-
toiminnan läpi talven. 
 
Tule ja mene, kun haluat. Hyllyistä on 
parin minuutin trukkimatka mereen. 
Verkkopalvelussa voit varata ja ostaa 
haluamasi palvelut, kun sinulle sopii.  

Merkkihuollot ja -data. Turvallisuuden 
ja suorituskyvyn ylläpito vaativat 
merkkikohtaisten huolto-ohjelmien 
tarkkaa seuraamista – perinteistä huolto-
osaamista unohtamatta.
 
Vastuullisinta säilytystä. Hallit 
lämmitetään maalämmöllä ja niissä 
on sprinkler-palonsuojausjärjestelmä. 
Keräämme ja puhdistamme pesuvedet 
– ei myrkkyjä mereen!
 
Ja elämä on helppoo. Veneesi on turvassa 
ja siitä pidetään huolta. Sinä voit keskittyä 
kesällä veneilyyn ja talvella vaikka 
retkiluisteluun Moisöfjärdenillä.

Tuo
veneesi

nykyaikaan

venehotelli.fi
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SAARISTOMUSEO TUTKI SAARESSA KÄVI-
JÖIDEN KOKEMUKSIA: ”PARASTA ON OLLUT 
KOKONAISUUS, IRTIOTTO, MUTTA LÄHELLÄ 
ESPOOTA.”

merimatkamerimatka, tunnelmallinen miljöö, 
erilainen elämäntapa ja erityis-
laatuiset luontokohteet – siinä 
muutama vetovoimatekijä Pentalan 
saaren suosiolle myös koronakesi-
nä.

Saaristomuseo Pentala on ke-
säisin avoinna reilut kolme kuu-
kautta. Vuosina 2020 ja 2021 saa-
ressa vieraili noin 21 500–22 000 
henkilöä kesässä. Heistä melkein 
puolet saapui saareen heinäkuun 
ja koulujen alun välisenä lyhyenä 
aikana. Määrät eivät eroa museon 
ensimmäisistä toimintavuosista: 
merellinen luonto koettiin kuumi-
na kesäpäivinä ympäristöksi, jos-
sa turvavälit oli helppo pitää. 

Museon toimintaan  korona 
vaikutti pääosin ohjelman ja 
opastusten karsimisena. Myös ryh-
miä kävi museossa luonnollisesti 
paljon ensimmäisiä vuosia vähem-
män. Vasta heinäkuussa 2021  museo 
saattoi järjestää muun muassa 
piha- ja luonto-opastuksia sekä  
musiikkiohjelmaa. Viranomaisohjei- 
den mukaisesti Gurlin  talossa 
opastettiin molempina vuosina 
kuuden hengen ryhmää kerrallaan. 
Se on puolet kerralla sallitusta 
henkilömäärästä talon sisällä.

Kesällä 2021 toteutettu 
asiakastutkimus kertoo, mikä  
Pentalan saaressa viehättää ja 
millaiset ihmiset siellä mieluus-
ti vierailevat. Kohteen ainutlaa-
tuisuus ja houkuttelevuus kietou-
tuvat sen monipuolisuuteen.  

NINA TALVE L A & JOHANNA VÄHÄPE SOL A

MIKÄ PENTALASSA 
VIEHÄTTÄÄ? 

 GURLIN TALO KIINNOSTAA MONEN-

IKÄISIÄ. KUVA: JONNA PENNANEN  

/ EKM, 2021.

 →
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 PENTALANJÄRVEN KALLIORANNAT 

 VIEHÄTTÄVÄT KUUMINA PÄIVINÄ.  

KUVA: JONNA PENNANEN / EKM, 2021.

 INKOOLAISEN ALFSIN TILAN SEURAL-

LISET LAMPAAT OVAT JOKAVUOTINEN 

IHASTELUN AIHE LAMMASVARTEILLA. 

KUVA: JONNA PENNANEN / EKM, 2021.

Jo merimatka itsessään virkistää,  
ja lyhyen matkan päässä mante-
reesta odottaa kulttuuriperinnön 
ja suojellun luontokohteen yh-
distelmä, jossa saaristolaisuu-
den historia ja merellinen luon-
to lumoavat kiireettömyydellään 
ja tunnelmallaan. Saaren monipuo-
lisia palveluita arvostetaan, ja 
samalla vierailulla käydäänkin 
ravintolassa tai kahvilassa, tu-
tustutaan museokohteisiin, kävel-
lään luontopolulla ja pulahdetaan 
mereen tai Pentala-järveen. 

TÄRKEITÄ OVAT 
LUONNOSTA NAUTTIMINEN, 
KIIREETTÖMYYS JA 
KALASTAJATILAN 
HISTORIALLINEN MILJÖÖ.

Käynti Pentalan saaressa 
 onkin kokonaiselämys, joten tut-
kimme kävijäkokemusta yleisesti, 
emmekä keskittyneet pelkästään 
Saaristomuseon sisältöihin. Suu-
rin osa saaren kävijöistä ei tee 
eroa saaren eri toimijoiden vä-
lillä, minkä vuoksi niiden väli-
nen yhteistyö ja viestintä ovat 
erityisen tärkeitä, jotta kävijä 
voi kokea Pentalan-käyntinsä kai-
kin puolin onnistuneeksi. Suurin 
osa kävijöistä odottaa käynnil-
tään virkistystä. Heille tärkei-
tä ovat luonnosta nauttiminen, 
kiireettömyys ja kalastajatilan 
 historiallinen miljöö.  →
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 GURLIN TALO KIINNOSTAA MONEN-

IKÄISIÄ. KUVA: JONNA PENNANEN  

/ EKM, 2021.

 TARINA PENTALAN TIIKERISTÄ IHAS-

TUTTAA KAIKENIKÄISIÄ. MUSEOKAUPPA  

ON SAANUT PALJON KIITOSTA. KUVA: 

JONNA PENNANEN / EKM, 2021.

Myös lapsiperheitä käy 
 paljon. Heille Pentala tarjoaa 
helpon saariretken lyhyen meri-
matkan päässä mantereesta. Ravin-
tola ja kahvila, vesivessat ja 
kalastajatilan lampaat korostui-
vat heille tärkeinä. Kuuma kesä 
näkyi asiakastutkimuksen vastauk-
sissa lukuisina mainintoina saa-
ren erityislaatuisista uintimah-
dollisuuksista. 

Osa kävijöistä tulee Penta-
laan ensisijaisesti Saaristomuse-
on vuoksi. He haluavat syventyä 
saaristolaisuuden historiaan ja 
nauttivat monipuolisesta kulttuu-
ri- ja luonnonympäristöstä. Muse-
on keskeisiä kävijäryhmiä ovat 
lisäksi koululuokat ja yritykset 
sekä järjestöt, jotka valitsevat 
Pentalan tyhy- tai kokouspäivän 
kohteekseen. 

Myös meille museon työnteki-
jöille Pentala on ainutlaatuinen 
miljöö tehdä töitä. Saareen kulku 
ja sääolot vaikuttavat kaikkeen. 
mitä teemme, ja kohtaamiset kävi-
jöiden kanssa ovat poikkeukselli-
sen hyväntuulisia. Innolla odo-
tamme Saaristomuseon kesää 2022 
ja toivomme, että pääsemme toimi-
maan ilman pandemian aiheuttamia 
rajoituksia.  ☻

NINA TALVELA
Museolehtori

KAMU Espoon kaupunginmuseo
 

JOHANNA VÄHÄPESOLA
Erityisasiantuntija

KAMU Espoon kaupunginmuseo
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VUOSI JA MUISTOJA 
LEHTISAARILTA 
2020–2021

saaren polkuverkostosaaren polkuverkosto on ollut 
mökkiläisten käytössä heti pals-
toituksen jälkeen. Polut eivät 
toki johda kenenkään yksityis-
alueelle, vaan kiertävät pitkin 
palstanrajoja. Käytetyin polku on 
aina ollut ”laivalaiturin polku”, 
jonka päähän aikoinaan kauppa-
laiva rantautui kaikkine ihanine 
herkkuineen.

Tuolloin mökkiläiset kokoon-
tuivat hyvissä ajoin odottelemaan 
kauppa-alusta,ja voi riemua, kun 
Sjöbergien Pop-Shop -laiva keula 
kohisten lähestyi Kopplon suun-
nalta Lehtisaaren laituria.

Odotellessa istuttiin  
rantakalliolla, lapset  kahlasivat 
vedessä näkinkenkiä keräten, van-
hempi väki istui laiturin penkeil- 
lä kertoen omia kuulumisiaan.

Laivan karkki- ja keksi-
hyllyt sekä tuore ranskis olivat 
odottamisen arvoisia. Aika ennen 
sähköä ja kotipakastimia oli an-
keaa, joten jäätelö oli ehkä se 
odotetuin herkku!

Kauppareissun jälkeen  
lorvailtiin polkuja pitkin koti-
mökille jäätelöä lipoen ja kark-
kia mussutellen.

Monelle tuli myös Hesari 
kauppalaivan mukana. Lehdenjakelu 
lähinaapureille olikin hyvä keino 
ansaita jokunen lantti tai makei-
nen. Juoksujalkaa kiikutimme leh-
det naapuriin.

L IPPE  SAN TAPUKKI

LIPPE SANTAPUKKI SOM BOR ÅRET OM PÅ LÖVÖ DELAR HÄR 
SINA BARNDOMSMINNEN OCH SENARE ÄVEN SINA OBSERVA-
TIONER OM EN UTTER. 

 KUVA: LIPPE SANTAPUKKI.

 →
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Toiset naapurit olivat todella 
tarkkoja palstansa koskemattomuu-
desta. Kuten varmaan kaikkialla, 
syntyi poluille oikopolkuja, joi-
ta pitkin pääsi nopeammin kotimö-
kille.

Naapurimme huomasi meidän 
oikopolkumme ja askarteli aitan-
sa tukkeeksi tiheän läpipääsemät-
tömän ristikon. Myöhemmin meistä 
tuli kuitenkin parhaimmat ystä-
vykset. Nolona naapuri purki vi-
ritelmänsä anteeksi pyydellen ja 
teki meille oman portin aitaansa.

Aluksi polut seurailivat pu-
helinpylväitä, jotka tasaisin vä-
lein nousivat metsikön reunoilta. 
1970-luvulla tulivat sähköt saa-
ristoon. Tuolloin yhä lisää pyl-
väitä sähkötolppineen ja muunta-
jineen pystytettiin poluille.

Vuonna 2005 sähköfirma uusi 
lähes kaikki saaren ikivanhat pu-
helin- ja sähköpylväät. Siinä 
meni useita kuukausia. Sähkömie-
hillä oli työmaakoppi Laiviksen 
laiturin kupeella sekä  raskaita 
työkoneita, joilla raahattiin 
painavia pylväitä pitkin polkuja. 
Polut muuttuivat pelkiksi sora- 
tai mutakuopiksi työn myötä.

Seuraavana kesänä sähkömie-
het korjailivat kaikki painuneet 
polut soralla ja hiekalla, jol-
loin niistä tuli entistä ehommat.

Vuosien mittaan luonto ottaa 
ohjat, jolloin polut  alkavat uu-
destaan ryteköityä. Myrskyt kaa-
tavat jättikuusia sähkölinjoille, 
niitä tuulenkaatoja sitten kuka 
milloinkin raivailee pois.

Tuulisina päivinä on välillä mu-
kavaa kulkea suojaisia metsäpol-
kuja, tallustaa kallioilla tai 
ihailla merimaisemaa pohjoiskär-
jessä niin sanotulla  Yhteisellä 
rannalla, johon yksi poluista 
johtaa.

Talven pakkasilla lumen 
peittämillä poluilla saattaa  

nähdä nykyisin saukon omineen 
osan poluista kulkuväyläkseen.
Jäljistä päätellen poluilla on 
juosta jolkuteltu tai laskettu 
pitkiä liukuja. Siskoni Ava tör-
mäsi saukkoon jopa kesällä. Sauk-
ko kipitti touhukkaasti metsässä 
keskellä polkua!

Venetsialaisten jälkeen jo-
kunen juhlija saattoi  kuukahtaa 
väsähtäneenä polulle, jolloin 
naapurit saattoivat uupuneen juh-
lijan turvallisesti kotimökil-
leen.

Tai sitten joku pyörähti 
pari volttia kerien pitkin polkua 
niin vauhdikkaasti, että arvokas 
sormus sinkosi polulle kadoten 
pöpelikköön. Suuretsinnät sormuk-
sen löytämiseksi tuottivat tulos-
ta, lopulta sormuskin löysi  
takaisin kotiin!

Mökkivieraat saattoi lähet-
tää saarta katselemaan turvalli-
sin mielin, sillä saareen ei voi 
eksyä. Aina tulee jossain ranta 
vastaan.

Saaressa oli myös ikiaikainen 
vanha kaivo. Kaivo oli kaikkien 
käytössä vaikka luulenpa, ettei 
kukaan sitä vettä kuitenkaan juo-
nut. Kaivo sijaitsee niin sanotun 
Fladanin kupeella, joten ranta 
lie ollut liian likellä, vedessä 
oli suolan tuntua sivumakuna.

Yhä kaivo on tietysti siinä 
missä ennenkin, käyttämättömänä.

Yleensä joka  mökkiläisellä 
oli aikoinaan oma kaivo, joka 
kuitenkin pitkien hellekausien 
myötä kuivui pelkäksi sorakuopak-
si. Osa kaivoista oli parempia 
porakaivoja, joissa vettä riitti 
kuivinakin kausina.

Nykyisin Laiviksella on saa-
ressa vesipiste, joka lorottaa 
vettä hanasta jopa talven pakka-
silla.  ☻

 KUVA: LIPPE SANTAPUKKI.

 KUUTTI OLI 28.3.2020 JALON PALS-

TAN RANNASSA KOKO PÄIVÄN. SE NAUTTI 

AURINGOSTA JA OTTI HAUSKOJA ASENTO-

JA. ILLALLA SE OLI RYÖMINYT TAKAISIN 

MEREEN, VARMAANKIN EMO VIELÄ IMET-

TI SITÄ. TALVI KESTI KOLME VIIKKOA. 

KUVA: LIPPE SANTAPUKKI.
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MATASKÄR SÅLDES
holmen mataskärholmen mataskär, som ligger  
på Hanikkasidan vid den östra 
mynningen till Svinösund,  såldes 
till en privatperson I början 
av september 2021. Säljare var 
Mataskärstiftelsen, som bildades 
1968. Bakom stiftelsen finns Es-
bos och Grankullas svenska för-
samlingar och Grankulla kyrko-
förening. I stiftelsens stadgar 
sägs att den skall upprätthålla 
ett kristligt lägercenter på hol-
men. Vem Mataskärs nya ägare är 
var fortfarande en ”hemlighet”, 
då den här artikeln skrevs I mit-
ten av oktober. Också priset som 
köparen betalade för holmen och 
alla byggnader är ännu en hemlig-
het. Men Mataskärstiftelsens ord-
förande Kjell Nyberg säger i en 
intervju I Hbl den 13 september  
att det handlar om minst en  
miljon euro. Jag såg själv för-
säljningsannonsen på internet i 
somras där det begärda priset då 
var över 1,5 miljoner euro.

Kjell Nyberg säger i  
intervjun för Hbl att stiftelsen 
redan cirka 5 år försökt hitta 
en köpare för hela lägerområdet. 
Veterligen hade också åtminstone 
en person, som bor fast på Som-
maröarna, givit bud på holmen med 
syftet att bilda ett serviceboen-
de där. Affären blev inte av för 
staden hade förhållit sig ”mot-
strävigt” till planerna som pre-
senterades. 

I en radiointervju för Radio 
Vega i September sade Nyberg att 
man inte får bygga bostäder på 
holmen som är Y-märkt i planen. 
I en intervju med Kjell Nyberg, 
som jag gjorde i månadsskiftet 
augusti–september sade han att 
det dock finns mycket rikligt 
med byggnadsrätt på holmen. Hol-
men lär ska ha en egen stadsplan, 
inte en delgeneralplan.

Nyberg berättade att man  
i stiftelsen till slut kommit 
fram till att en försäljning av 
holmen var nödvändig eftersom  
inkvarteringsbyggnaderna var mög-
liga och alla byggnader i ganska 
dåligt skick, utom kapellet från 
1993. Stiftelsen hade inte råd 
att sanera alla byggnader eller 
bygga nytt. Den gamla folkskole-
byggnaden är dessutom skyddsmärkt 
i planen. Nyberg säger sig vara 
mycket ledsen över att man tving-
ades fatta beslut om försäljning. 

Enligt Nyberg har försam-
lingarna till sitt förfogande 
fortfarande flera andra lägerom-
råden: Hila, Hvittorp och Väll-
skog. Den kyrkliga samfälligheten  
i Esbo äger de här lägerplatser-
na. de här platserna är dock inte 
”öronmärkta” för svenskspråkig 
verksamhet.

Nyberg erkänner att för-
lusten av Mataskär har en språk-
politisk betydelse. Mataskärstif-
telsen bildades ju i tiden av de 
svenskspråkiga församlingarna och 
under alla år som gått sedan 1968 
har det ordnats skriftskoleläger 
och andra läger här för mellan 
300 och 700 finlandssvenska barn 
per år.

Församlingen byggde dessut-
om ett mycket vackert kapell på 
 holmen 1993, en riktig ”havets 
kyrka”. Se min artikel ”Havets 
kyrka” i Sommarö-Sällskapets års-
bok (SSÅ) 1993 s. 36–39. I arti-
keln intervjuar jag pastor Brita 

 DET NYA KAPELLET FRÅN 1993 INGICK 

I FÖRSÄLJNINGEN 2021. FOTO: CHRISTI-

AN BLOM 2021.

CHRIST IAN BLOM

 →
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Ahlbeck i samband med att kapel-
let invigdes.

I slutet av september I år 
ordnade stiftelsen en öppen dag 
på Mataskär, då man fick ta farväl 
av kapellet och alla byggnader 
och hela den ljuvliga platsen.

Strax innan den här hän-
delsen ordnade församligen och 
stiftelsen an avsakralisering av 
kapellet. Det skedde inom en li-
ten krets av församlingsanställda 
och församlingsmedlemmar. Ceremo-
nin visades på nätet via kyrkans 
kanaler. Själva kapellet över-
gick sedan i köparens ägo. Också 
altartavlan. Fanns där en sådan, 
frågade jag Nyberg?

— Jo, den magnifika havs-
utsikten som öppnade sig bakom 
 altaret via kapellets stora föns-
ter, svarade han.

MATASKÄRS HISTORIAMATASKÄRS HISTORIA

Mataskär har presenterats i flera 
tidigare årsböcker (SSÅ 1986 Leif 
Söderholm: Mataskärs  folkskola, 
intervju med Thorvald Åberg), 
(SSÅ 1993 Christian Blom: Havets 
kyrka, intervju med Brita Ahl-
beck), (SSÅ 1996 Erik Appel: Dans 
så väggarna bågnade, berättelser 
om Vikingahem på Lilla Mataskär).

Mest ingående har holmens 
historia beskrivits i Kaj-Peter 
Mattssons bok Bergsrådet Bergroth 
i Esbo Skären, Ekenäs 2011. 

Bergsrådet Edvin L.  Bergroth 
köpte 1872 Granholmen och Mata-
skären, som på den tiden låg 
 under Kaitans hemman. Han hörde 
alltså till de allra första som 
byggde en sommarvilla i Esbos och 
Sommaröarnas skärgård. Den  allra 
första villan byggdes, som vi 
ofta har berättat i våra årsböck-
er, 1865 på Talholmen av dåvaran-
de kyrkoherden Gabriel Geitlin i 
Esbo. Granholmens och Mataskärens 

 DEN GAMLA FOLKSKOLAN PÅ MATA-

SKÄR FRÅN 1896. FOTO: CHRISTIAN BLOM 

2021.

VETERLIGEN HADE OCKSÅ 
ÅTMINSTONE EN PERSON, 
SOM BOR FAST PÅ 
SOMMARÖARNA, GIVIT 
BUD PÅ HOLMEN MED 
SYFTET ATT BILDA ETT 
SERVICEBOENDE DÄR

historia presenteras ingående i 
Mattssons bok.

Tanken på att bygga en för-
sta folkskola för Esbo skärgård 
föddes i början av 1890-talet 
inom en liten grupp av rika par-
cell- och hemmansägare med kopp-
ling till skärgården I Esbo:  
Edvin Bergroth från Granholmen, 
politierådmannen Janne Alexander 
Söderström (sedermera folksko-
lans första styrelseordförande), 
doctor Petrus Nordman, friherrin-
nan Emmy Cedercreutz från  Villa 
Fridhem, bankdirektören Abel 
Landén från Gräsa (som också ägde 
Kalvholmarna), handlanden Sergei 
Nikolajeff (ägare av det ena Svi-
nöhemmanet, bosatt vid Svinösund) 
och lanthushållaren Frans Söder-
ström, professor Ivar Heikel från 
Kalvholmen. Inom den här gruppen 
fattade man beslut om att bygga 
Esbo skärgårds första folkskola 
på Mataskär. 

Bergroth hyrde då ut ut 
Mataskär till Abel Landén och 
Janne Alexander Söderström  vilka 
I sin tur lät folkskolan  verka 
gratis på Mataskär ända till 1907 
då Bergroth donerade hela Mata-
skär till Svenska Folkskolans 
vänner. Skolbyggnaderna  ritades 
av arkitekt Waldemar Aspelin.  
Samma person som för övrigt  också 
ritat Finns folkhögskolas gamla  
huvudbyggnad. Byggarbetena på 
Mataskär inleddes I slutet av 
sommaren 1895. Skolan  inledde 
dock sin egentliga verksamhet 
redan samma höst i en av Moisö  →
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gårds byggnader på Moisö. Den ny-
byggda skolan invigdes 18.8.1896. 

I gåvobrevet från 1907, 
där Mataskär donerades till SFV 
skrevs det in noga att ägaren 
(SFV) för all framtid skall un-
derhålla en svensk folkskola på 
holmen. Ifall skolverksamheten 
skulle upphöra är SFV skyldigt 
att använda holmen på annat sätt 
till befrämjande av den svenska  
folkbildningen i Nyland (Kaj- 
Peter Mattsson, 2011, s. 50–51). 

1966 upphörde dock Mataskärs 
folkskolas verksamhet.  Bygganden 
stod nu oanvänd i några år. I det 
här skedet hade man inom den fin-
ska staten fattat beslut om att 
bilda ett Kulturcentrum för Sve-
rige-Finland och på statligt håll 
sökte man efter en passlig plats 
för bygget. Sveaborg var ett för-
slag. Två statliga kommittéer 
föreslog Mataskär men riksdagen 
fattade till sist beslut om att 
bygga kulturcentret på Hanahol-
men. Kyrkoherde Bäck i Esbo fick 
reda på att Mataskär stod utan 
användning och det ledde snart 
till att SFV sålde Mataskär för 
190 000 mark till nygrundade Mata-
skärstiftelsen ”för att driva  
Kristen lägerverksamhet”. Mata-
skär-Sällskapet bildades för att 
sköta driften. Eftersom stiftel-
sens bakgrundskrafter var fin-
landssvenska och verksamheten 
gick på svenska så ansåg man syn-
barligen inom SFV att donations-
villkoren från 1907 uppfyllts.

Tills Mataskär nu hösten 
2021 såldes till en, ännu idag 
okänd, privatperson för en ännu 
för allmänheten obekant verksam-
het.

Frågan som uppstår är: Vad 
hände med donationsvillkoren i 
gåvobrevet till SFV från 1907? 
Befrämjar dagens försäljning den 
svenska folkbildningen i Nyland? 
Måhända inte mera på själva Mata-

skär men Mataskärstiftelsen finns 
ju kvar och handahåller  pengarna 
man fick vid försäljningen. Bin-
der gåvobrevets villkor också 
Mataskärstiftelsen gällande an-
vändandet av de här pengarna?  
Det må framtiden utvisa.

I varje fall är Mataskärs 
långa finlandssvenska skärgårds-
kulturhistoria nu över. Och vi 
väntar nu på vad som i framtiden 
skall ske med eller på Mataskär, 
och i det avsakraliserade kapel-
let.

Kanske var det litet av 
ödets ironi att jag just  denna 
höst också skriver om en annan 
ögrupps historia i Sommaröskär-
gården: Lövöarna. Också där fanns 
Esbo svenska församling med som 
ägare av holmarna en mycket lång 
tid: Från 1600-talet till 1903 då 
församlingen sålde Lövöarna till 
affärsmannen Arvid Zilliacus. Men 
det är en annan historia som pre-
senteras på annat håll i den här 
årsboken.  ☻

 DEN GAMLA FOLKSKOLAN PÅ MATA-

SKÄR FRÅN 1896. FOTO: CHRISTIAN BLOM 

2021.
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NYA VÄNDNINGAR I 
BYGGNADSPLANERINGEN 
AV SOMMARÖARNA 
– NU BÖRJAR MAN 
STADSPLANERA

CARL L INDGRE N & CHRIST IAN BLOM

stadsfullmäktige slutligen Ber-
gös nya delgeneralplaneförslag. 
Bland annat Nylands NTM-central 
(ELY-keskus) överklagade fullmäk-
tiges beslut och den 10 september  
2020 förkastade Förvaltningsdom-
stolen hela Bergöplanen. Vi pu-
blicerar här intill Förvaltnings-
domstolens hela beslut på finska. 
Esbo stad överklagade i sin tur 
Förvaltningsdomstolens beslut och 
bad om överklagningsrätt i frågan 
hos Högsta  Förvaltningsdomstolen. 

Här kommer vi nu in på det 
nya begreppet stadsplan, något 
som hittills inte tillämpats på 
Sommaröarna.

Förutom Sommaröarnas gamla 
delgeneralplan finns idag också 
en annan delgeneralplan för områ-
det – den som heter Generalplanen 
för Esbos Södra områden och som 
trädde i kraft 2010. Den här pla-
nen täcker också Sommaröområdet 
och går på vissa områden längre 
än den gamla delgeneralplanen. I 
planen från 2010 finns några helt  
nya områden nämnda på  Sommaröarna 
där man mer effektivt skulle få 
bygga småhus. Några av de här om-
rådena ligger längs  Sommarövägen 
på Ramsö, och några på Svinö, 
bland annat ett ganska stort  
område nära Svinöängarna mot  
Skatanhållet. Och det  intressanta 
är att just den idag  igenvuxna 
Skataängen nere på Svinö nära 
Svinös marina finns med på den 
nya planen för Södra Esbo. Som-
marö-Sällskapet lyckades till all 
lycka förhandla bort stadens pla-
ner på vinterbåtupplägg på Skata-
ängen. Vid månadsskiftet maj/juni 
2021 fattade Esbos stadsstyrelse 
beslut om att stadsplanera denna 
äng för ganska många småhus. Här 
kom nu första gången ordet stads-
plan med i ett planeringsbeslut 
för Sommaröarna.

Delgeneralplanen gäller 
nästan hela Sommaröarna, medan 
en stadsplan kan göras som de-
taljplan för också små områden.  
Man kan alltså lappa på en  gammal 
delgeneralplan med hjälp av en ny  

HÄR FÖLJER HELSINFORS FÖRVALTNINGS-

DOMSTOLS INFORMATIONSBREV PÅ FINSKA 

ANGÅENDE BESLUTET OM SOMMARÖPLANEN.

DENNA ARTIKEL FORTSÄTTER PÅ SID 56.

det hardet har nu skett en stor föränd-
ring i både myndigheternas och 
Sommarö-Sällskapets linjedrag-
ningar beträffande hur Sommarö-
arna skall planeras i  framtiden. 
Eller kanske man borde säga att 
det håller på att ske en stor 
förändring. Alla parter verkar nu 
vara färdiga att starta en verk-
lig stadsplanering (asemakaavoi-
tus på finska) av våra holmar. 
Det är både på gott och ont. Mer 
om det senare.

Hittills har all planering 
av Sommaröarna skett via delge-
neralplanering. Vi har för det 
första Sommaröarnas och Sököudds 
delgeneralplan, som fick laga 
kraft 1988. En del områden föll 
i det skedet utanför delgeneral-
planen: Skataholmen, Svartholmen 
och största delen av Bergös yttre 
stränder. Senare fick Skataholmen 
och Svartholmen sin delgeneral-
plan, som var ganska identisk med 
den gamla delgeneralplanen för 

Sommaröarna men dock juridiskt en 
modernare och litet mer byggnads-
effektiv plan.

Bergös delgeneralplan har 
förberetts i åratal, egentligen i 
årtionden. Planen blev och stam-
pade på stället ibland, till ex-
empel då man försökte koppla ihop 
den med en ny planering av en 
mycket tät bosättning på Bodöhol-
marna. Senare visade det sig att 
man måste koppla lös Bodöholmarna 
från planeringen för att få Ber-
gös plan att gå vidare.  Bodöarnas 
planering kopplades i stället 
till den nya skärgårdsplanen, som 
pågått ganska många år nu paral-
lellt med  delgeneralplaneringen 
av Bergö. En skärgårdsplan för 
de yttre öarna presenterades för 
några år sen men den godkändes 
inte utan tvingades tillbaka till 
ny beredning. Den skulle bl.a. 
ha fört med sig en helt ny stugby 
till Pentala. 

Den 18.3.2019 godkände Esbos 

VI ÄR ALLTSÅ TILLBAKA 
I NOLLÄGE MED 
BERGÖPLANEN. NU FINNS 
DET TVÅ ALTERNATIVA 
VÄGAR FRAMÅT 

Den 10.11.2021 kom sedan den 
verkliga nådastöten för Bergöpla-
nen då Högsta Förvaltningsdomsto-
len förkastade förslaget att ta 
upp ärendet i behandling i HFD. 
Vi är alltså tillbaka i nolläge 
med Bergöplanen. Nu finns det två 
alternativa vägar framåt: Endera 
ändrar staden planen så att den 
motsvarar NTM-centralens krav och 
mer påminner om den ursprungliga 
delgeneralplanen för  Sommaröarna 
från 1988 eller så gör staden en 
helt ny stadsplan (detaljplan) 
för området – följande de direk-
tiv som NTM-centralen ger. 
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hallinto-oikeushallinto-oikeus on tänään an-
tamallaan ratkaisulla  kumonnut 
Espoon kaupunginvaltuuston 
18.3.2019 tekemän päätöksen 
Bergön osayleiskaavasta ja 
osayleiskaavan muutoksesta.

Bergön osayleiskaava-alue 
on maapinta-alaltaan noin 60 
hehtaaria ja muodostaa Espoon 
Suvisaaristossa niemekkeen, 
joka rajautuu idässä Kopplo-
sundin ja lännessä Byvikin  
vesialueisiin. Osayleiskaaval-
la pyritään mahdollistamaan 
Bergön alueen  lisärakentaminen 
pääosin pysyvää asumista var-
ten.

Uudenmaan ELY-keskus 
 valitti kaupunginvaltuuston 
päätöksestä Helsingin hal-
linto-oikeuteen vaatien kaa-
vapäätöksen kumoamista. Hal-
linto-oikeus katsoi, että 
ELY-keskuksella on valitus-
oikeus osayleiskaavan vaiku-
tusten, maakuntakaavan vas-

BERGÖN 
OSAYLEISKAAVA 
LAINVASTAINEN

Hallinto-oikeus  toteaa 
lisäksi, että suhteellisen 
tiivis ja tehokas rakentaminen 
Bergön alueella edellyttää yk-
sityiskohtaista suunnittelua, 
joka lähtökohtaisesti tapahtuu 
asemakaavalla. Koska osayleis-
kaava ei ohjaa riittävästi 
 rakentamista ja muuta maan-
käyttöä kyseisellä alueella, 
on suoraan rakennusluvan pe-
rusteena käytettävä osayleis-
kaava lainvastainen.

Hallinto-oikeus  toteaa 
myös, että pinta-alaperustei-
nen mitoitus on johtanut sii-
hen, että lähes koko kaava- 
alueen rantaviiva on kapeita 
lähivirkistysalueen kaistalei-
ta lukuun ottamatta  osoitettu 
erillispientalojen kortteli-
alueeksi. Osayleiskaavassa on 
jätetty laaja luonnonsuojelu-
alueeksi osoitettu alue, joka  
rajautuu vesialueeseen osa-
yleiskaavan länsirannalla. 
Tälle osalle ei kuitenkaan ole 
osoitettu kulkuyhteyttä, eikä 
hallitsemattoman virkistys-
käytön ohjautumista alueelle 
alueen suojeluarvojen vuoksi 
voida muutoinkaan pitää ta-
voiteltavana. Näin ollen pää-
tös on lainvastainen myös mi-
toitukseen ja vapaa-alueiden 
riittävyyteen liittyvillä va-
litusperusteilla.

Päätökseen voi hakea muu-
tosta korkeimmalta hallinto- 
oikeudelta 30 päivän kuluessa  
päätöksen tiedoksisaantipäi-
västä, jos korkein hallinto- 
oikeus myöntää valitusluvan.

Lisätietoja
Pirkko Väänänen

tiedottaja
Puh. 029 56 42 065

pirkko.vaananen(at)oikeus.fi

Helsingin hallinto-oikeuden 
tehtävänä on antaa oikeus-
turvaa hallintoasioissa.  
Hallinto-oikeus ratkaisee  
valtion, kuntien ja muiden 
julkisyhteisöjen  päätöksistä 
tehtyjä valituksia ja hallin-
toriita-asioita. Helsingin 
hallinto-oikeuden tuomiopii-
riin kuuluvat Uudenmaan kun-
nat. Helsingin hallinto-oikeu-
dessa käsitellään myös koko 
maan arvonlisävero- ja tulli-
valitukset.

JULKAISTU 10.9.2020

taisuuden sekä ympäristö- ja 
vesiasioihin liittyvän yleisen 
valvonta-tehtävän perusteella.

Tänään antamassaan pää-
töksessä hallinto-oikeus 
 toteaa, ettei osayleiskaavaa 
laadittaessa ole tehty selvi-
tyksiä, joiden perusteella 
voitaisiin arvioida maakunta-
kaavan suunnittelumääräysten 
toteutumista. Kaavaan ei si-
sälly vesi- ja jätevesihuol-
toon liittyviä määräyksiä. 
Käytetty kaavamuoto ei vel-
voita kaupunkia rakentamaan 
tai ylläpitämään osayleiskaa-
va-alueella teitä, siltoja ja 
kunnallistekniikkaa, vaikka  
kaavan tarkoituksena on mah-
dollistaa lähes 200  asukkaan 
ympärivuotinen asuminen 
alueella. Saadusta selvityk-
sestä ei myöskään ilmene, mi-
ten uusi rakentaminen ja muu 
maankäyttö olisi sopeutettu 
ympäristöönsä tavalla, joka 
vahvistaa taajaman omaleimai-
suutta ja turvaa ympäristö-  
ja luontoarvot sekä ottaa  
huomioon alueen kulttuurihis-
torialliset ja maisemalliset 
ominaispiirteet. Kun myös lä-
hes koko kaava-alueen ranta-
viiva varataan yleisen virkis-
tyskäytön ulkopuolelle, on 
osayleiskaava maakuntakaavaan 
liittyvillä valitusperusteilla 
lainvastainen.

HE LSINGIN HALL IN TO-OIKEUDE N T IE DOT E
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Lea Jakama Oy LKV on toiminut Suvisaariston alueella jo 
34 vuoden ajan. Alueen johtavana välittäjänä meillä on 
vankka aluetuntemus ja osaamme arvioida Suvisaariston ja 
sen lähialueiden hintatason luotettavasti.  
Toimintamme aikana olemme myyneet Suvisaaristossa  
yli 160 kiinteistöä, ja kirjallisia arvioita sukujen omiin 
tarpeisiin olemme tehneet lähes yhtä monta. Viimeisen 
kahden vuoden aikana välitimme alueelta 12 kiinteistöä. 

Ota yhteyttä ja sovi maksuton arviokäynti! 

Lea Jakama Oy LKV 
Suomalaistentie 1, 02270 Espoo 
09 8676 555 info@leajakama.fi 
leajakama.fi 

Sonja Jakama  
041 5299377 
sonja.jakama@leajakama.fi 

Willy Lundqvist 
0500 603636 
willy.lundqvist@leajakama.fi 

Eero Jakama 
0400 303031 
eero.jakama@leajakama.fi 

stadsplan för ett begränsat områ-
det. I en stadsplan bär staden  
dock alltid det huvudsakliga 
 ansvaret för att arrangera kommu-
nalteknik (vatten och avlopp och 
vägar). Det här leder oftast till 
att stadsplanerna görs så effek-
tiva som möjligt, det lönar sig 
inte för staden att bygga gator 
och kloaker och dra vattenled-
ningar bara för några få hus. En 
stadsplan är också mer  bindande 
för markägarna då det gäller att 
utnyttja den beviljade byggnads-
rätten. Om inte den beviljade 
byggnadsrätten används hamnar man 
att betala ersättning till sta-
den. Skataängen kommer med  andra 
ord att planeras för så många 
småhus som möjligt.

Och samma kommer snart att 
ske på de andra områden på Som-
maröarna där Södra Esbos general-
plan föreslår utbyggnad.

Och enda sättet att få ige-
nom Bergöplanen kommer rimligtvis 
att vara via en stadsplan, som 
samtidigt kommer att ytterligare 
öka på byggnadsrätterna.

Vi står nu alltså inför en 
helt ny planeringssituation: Man 
kräver stadsplan också för Bergö.

Sommarö-Sällskapet bildades 
i tiden för att pådriva en delge-
neralplan och rätt att bygga små-
hus på Sommaröarna. Man uppnådde 
målet överallt utom på Bergö. Och 
chanserna att få planen igenom 
där är tuffa: Förvaltningsdomsto-
len kräver att det görs en stads-
plan för området.

Sommarö-Sällskapet har inte 
ännu fört en principdiskussion 
bland medlemskåren om det här. 
Vill vi ha en stadsplan med allt 
det innebär – kan vi behålla na-
turen, stränderna och friheten 
då?

Arkitekt Christian Ollus 
från Esbo stadsplaneringscentral 
kommenterar de här frågorna för 

årsboken i en e-mejlintervju för 
oss den 8 och 16 november 2021. 
Han ser inte en stadsplan som en 
risk och säger att Bergö inte är 
ett område som lockar Esbo att 
göra en stadsplan där eftersom 
platsen ligger långt borta från 
stadsplanerat område och  stadens 
kommunalteknik. Men det är sant  
att NTM-centralen hela tiden ökar 
påtryckning för att  stadsplanera 
Sommaröarna, säger Ollus. NTM- 
centralen anser helt enkelt inte 
att delgeneralplan är det rätta 
verktyget att planera Bergö med.

Den 16 november hade sedan 
Högsta förvaltningsdomstolens  
beslut kommit där man vägrade  
att ta upp Förvaltningsdomstolens 
beslut i Bergöfrågan till ny be-
handling. Vi frågade av Ollus hur 
han ser på situationen nu:

– Nå, inte tror jag att jag 
desto vidare skall kommentera det 
här. Så mycket kan man säga att 
vi på  Stadsplaneringscentralen 
tog oss an den här uppgiften i 
tiden och vi underrättades om 
vissa målsättningar. Därefter var 
det vår uppgift att sträva efter 
att uppfylla dessa målsättningar.

Staden får nu planera om hela 
Bergöplanen och Marcus Ahlman  
bevakar via Sommarö-Sällskapets 
styrelse Sällskapets intressen i 
stadsplaneringen av Skataåkern. 
Nu måste vi åtminstone ta upp de 
här frågorna till öppen diskus-
sion på Sommaröarna och fundera 
på hur vi invånare och markägare 
egentligen vill att vår omgivning 
ser ut i framtiden.  ☻
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 NORRSTRAND-HUVILA JA SEN LAITURI 

1920- TAI 1930-LUVULLA.

INTENDENTIN 
LEMPIKUVIA 
INTENDENTENS 
FAVORITBILDER

KOMME N TAR

VI KALLADE LEENAS SAMLING HÄR  
UNDER ARBETSNAMNET "SUVISAARISTON 
KULTA-AIKA"

intendentenintendenten för Esbo Stadsmuseums 
fotoarkiv, Leena Sipponen ville 
dela med oss några av hennes fa-
voritbilder ur Sommaröarnas his-
toria. De är fotografier av som-
marställen och byggnader som ännu 
ägs av samma släkter. Mera  bilder 
hittas här, t.ex med sökordet 
Sommaröarna:  https://ekm.finna.fi.

Vi på årsbokens redaktion 
vill gärna tacka Leena för hennes 
fantastiska insatser som ansvarig 
intendent för Esbo Stadsmuseums 
fotografiska samlingar. Leena  
har arkiverat och digitaliserat 
mycket av Sommaröarnas historia 
under sin tid på museet. Vi öns-
kar henne lycka till med det nya 
jobbet på Finlands  Fotografiska 
Museum. Jag hade nöjet hösten 
2018, att på museet med Leena  
digitalisera och arkivera ca 400 
foton från Lugnvik under arbets-
namnet ”Fyra generationer på Pen-
tala”. Dessa bilder hittas också 
på www.finna.fi. 

CALLE LINDGREN

olen leena sipponenolen leena sipponen, Espoon kau-
punginmuseon kuvakokoelman inten-
dentti vuodesta 2015–2020. Halu-
aisin jakaa kanssanne muutamia 
lempikuviani Suvisaariston ”kul-
ta-ajalta” tiloilta, jotka ovat 
olleet vuosikymmeniä samojen su-
kujen hallussa. Näistä seitsemäs-
tä tilasta on museon kuvakokoel-
missa aika laajat kokonaisuudet, 
ja useimmat niistä on saatu aivan 
viime vuosina. 

Julkaisemme kuvakokoelmiamme 
avoimesti selattavaksi ja ladat-
tavaksi osoitteessa https://ekm.
finna.fi/ Suuri osa näistäkin hu-
vilakuvista on jo julkaistu, hen-
kilösuoja- ja tekijänoikeuslain 
sallimissa rajoissa.

LEENA SIPPONEN

KUVAKOKOELMIA  
SELATTAVISSA OSOITTEESSA  
HTTPS://EKM.FINNA.FI/

L E E NA SIPPONE N
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  NORRBRANTEN-HUVILA 1920-LUVUN 

LOPULLA.

 SCHÖNHOLTZEJA KAHVILLA NORR-

BRANTENIN PIHALLA 1920-1930-LUKUJEN 

TAITTEESSA.

 SCHÖNHOLTZEJA PURJEVENEESSÄ  

VUONNA 1932.

NORRBRANTEN I 
JA NORRSTRAND
Schönholtzin suvulla vuodesta 
1926, Pentalan pohjoiskärjessä.
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LILL-AISARN
Enokssonin suvulla vuodesta 1924, 
arkkitehti Karl Lindahlin suun-
nittelema talo Lillaisarnilla.

 EUGEN ENOKSSON VIIHDYTTÄÄ PYYKKIÄ 

HUUHTELEVIA NAISIA HAITARINSOITOLLA 

1930-LUVULLA. KUVA EHF.

 PÄÄRAKENNUS NOIN 1925-1928. KUVA EHF. 
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LUGNVIK
Hintzen / Lindgrenin suvulla vuo-
desta 1936, Ivarskullan naapuris-
sa Pentalassa.

 POIKA HEITETÄÄN LAITURILTA MEREEN 

MAHDOLLISESTI UNIKEONPÄIVÄNÄ 1939.

STAKEUDD
Arkkitehti Karl Lindahlin itsel-
leen suunnittelema huvila Bergös-
sä vuodelta 1912, edelleen suvun 
hallussa.

 KARL LINDAHL (VAS.) VILLA  

STAKEUDDIN EDUSTALLA 1915.

 TODENNÄKÖISESTI PALVELIJATAR  

STAKEUDDIN PIHALLA 1916-1917.
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STAKEUDD
 HÖYRYLAIVA SOMMARÖ II STAKEUDDIN 

LAITURISSA 1912-1913.
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STAKEVIK
Matti Finellin vuonna 1917 vel-
jelleen Hardi Finellille suunnit-
telema huvila Bergössä. Edelleen 
saman suvun hallussa. 

 ELSA, HARDI JA KAI FINELL STA-

KEVIKIN PÄÄRAKENNUKSEN EDUSTALLA.

STAKEUDD
 NUORI NAINEN JA KOIRAT STAKEUDDIN 

KUISTILLA 1912.  
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STAKEVIK
 FINELLEJÄ STAKEVIKIN AVOVERANNAL-

LA 1917. KUVA EHF / HARDI FINELL.
 ELSA FINELL STAKEVIKIN SALISSA 

1920-25.
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SOMMARNÄS
Carl Lönnbergin 1920-luvulla ra-
kentama huvila Svartholmenissa, 
edelleen suvun hallussa.

 STORA VILLAN. KUVA WALTER LÖNN-

BERG.

 KAHVIT KATETTUNA HUVILAN PÖY-

DÄLLE NOIN 1915-1930. KUVA WALTER 

LÖNNBERG.
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SOMMARNÄS
 SIGRID LÖNNBERG SEKÄ ALMA JA MAR-

GIT TISKAAMASSA SOMMARNÄSIN RANNAS-

SA 1921. KUVA WALTER LÖNNBERG. ☻
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LADAN – SATAVUOTIAS 
LATO UINUU YHÄ 
RUUSUSEN UNTA

l adan on suuril adan on suuri, suojeltu, päre-
kattoinen latorakennus Suvisaaren- 
tien ja Skatantien  risteyksessä. 
Sen ovesta löytyy kaiverrettuna 
teksti ”Varlax Henrik” ja vuosi-
luku 1922 tai 1929. Rakennus nä-
kyykin ensimmäisen kerran  vasta 
1930-luvun kartoissa. Lato on 
kuulunut Svinö Gård -nimiseen ti-
laan. 

Svinö Gård oli yksi Espoon 
vanhimmista tiloista, sillä sen 
yhdistetyt tilat Lill-Svinö ja 
Stor-Svinö ovat olleet olemassa 
jo 1500-luvulla. Espoon kaupunki 
purki 1970-luvulla tilan asuinra-
kennuksen ja Ladania lukuun otta-
matta kaikki muut talousrakennuk-
set. Svinön vanha rakennuskanta 
on miltei kokonaan hävinnyt. 

Alue sivuaa valtakunnalli-
sesti merkittävää rakennettua 
kulttuuriympäristöä, sillä vanha  
Helsingin höyrylaivareitti  kulkee 
vierestä. Ladanin alue on myös 
listattu Espoon perinneympäristöi- 
hin. Suinonmäellä asuu edelleen 
kesäisin lampaita ja sen niitty 
yhdessä Ladanin kanssa muodosta-
vatkin maalaismaiseman, jollaista 
ei ole enää missään muualla Suvi-
saaristossa. 

Nuorisoseura Skärgårdens 
Vänner i Esbo (SViE) on vuokran-
nut Ladania Espoon kaupungilta 
tapahtuma pisteekseen 1970-luvulta 
asti. Ladanilla on vuosikymmeniä 
järjestetty muu muassa kirppu-
toreja ja kesäjuhlia ja talvella 
se on toiminut lasten hiihtokil-
pailujen päämajana. 

SViE haluaisi jatkaa toimin-
taansa ladossa, mutta se ei on-
nistu ilman remonttia. Sisätilat 
vaikuttavat olevan kunnossa ja 
ladon ulkovuoraus sekä piha saa-
daan kyllä kunnostettua talkoo-
voimin. Mutta 250-neliöisen katon 
remontti onkin eri asia. 

Vuonna 1999 asennettu päre-
katto vuotaa. Rakennuksen omis-

SVIE

MIKÄLI SINÄ VOIT  
JOLLAIN TAPAA AUTTAA  
LADANIN SUHTEEN, OTA 
YSTÄVÄLLISESTI YHTEYTTÄ: 
NELLISJOBERG@GMAIL.COM, 
NIIN JUTELLAAN LISÄÄ!

taja, Espoon kaupunki, ei ole 
halukas kunnostamaan kattoa vuok-
ralaiselle, ja Museovirasto aset-
taa katolle omat tiukat vaatimuk-
sensa muttei myöskään osallistu 
kunnostukseen. Kaupunki asensi 
muutamia vuosia sitten ensiavuksi 
katon päälle ison pressun. Tämä 
osoittautuikin karhunpalveluksek-
si, sillä sen alla  muurahaisilla 
on mukavan lämpimät ja kosteat 
tilat oleskella.
 

JÄRJE STÖUU T ISE T  /  FÖRE NINGSNYHE T E R

Olemme puun ja kuoren  välissä. 
SViE pelkää, että monen muun 
 espoolaisen vanhan rakennuksen 
tavoin Ladan luhistuu hiljalleen 
pressunsa alle. Menettäisimme La-
danin myötä niin kauniin perinne-
maiseman kuin kyläyhteisön ko-
koontumispaikankin.

Olemme hakeneet kattoremont-
tiin avustuksia ja saaneet kasaan 
jo erittäin mukavan summan, mistä   →
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Följ @patros_fin@patros_finlandland på Instagram för goda recept

SKÄRGÅRDSBUTIKEN ERBJUDER NU PATROS OSTAR  
TILL SPECIALPRIS HELA SOMMAREN 1.6–31.8

Vinnare av smaktest 
 för äkta fetaost  

Glorian ruoka & viini

PATROS 

SKÄRGÅRDSBUTIKEN

www.saaristokauppa.fi

lämmin kiitos ELY-keskukselle ja 
Aktiastiftelsen i Esbo-Grankul-
lalle. 

Emme kuitenkaan vielä ole 
ihan siinä pisteessä, että rahat 
riittäisivät uuteen kattoon. Pal-
jon meiltä ei puutu, mutta täysin 
vapaaehtoistyönä tehtävä avustus-
ten haku, erilaisten myyntien 
järjestäminen ja asioiden selvit-
tely on hidasta. 

Haluaisimme Ladanista taas 
turvallisen paikan lähiasukkaiden 
harrastamiselle ja kohtaamiselle. 
Olemme talkoilla pitäneet seinän-
vierusten kasvillisuutta  kurissa 
ja tyhjentäneet tilaa vanhasta 
kirpputoritavarasta, jotta sisä-
puolikin pysyisi hengittävänä ja 
tilasta voisi saada mahdollisim-
man muokattavan. Näemme jo mie-

 VALOKUVA ON VANHASTA SOMMARÖ-

SEURAN VUOSIKIRJASTA. ALKUPERÄINEN 

KUVATEKSTI ON: SVINÖÄNGEN MOT SKATA 

VÄGSKÄL 1960. FOTO: ÅKE WIKSTRÖM.

lessämme Ladanilla järjestettävän 
Suvisaariston kesäjuhlia, jooga-
kursseja, leffailtoja, myyjäisiä,  
nuorten harrastusiltoja ja  
juhannustansseja.  Valitettavasti 
Ladan soveltuu tällä hetkellä 
 karun ulkonäkönsä puolesta vain 
halloween-tapahtuman taustamaise-
maksi.  ☻

NELLI SJÖBERG
SKÄRGÅRDENS VÄNNER I ESBO

Mikäli sinä voit jollain 
tapaa auttaa Ladanin suhteen,  
ota ystävällisesti yhteyttä:  

nellisjoberg@gmail.com, 
niin jutellaan lisää!
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SKÄRGÅRDENS VÄNNER 
I ESBO R.F. (SViE) UNDER 
PANDEMIN
a tt skapaa tt skapa en meningsfull verk-
samhet under coronaåren har va-
rit en stor utmaning. Vi har levt 
i ovisshet och mycket av det vi 
planerat för år 2020 gick inte 
att förverkliga. Läget såg bättre 
ut en tid, men förvärrades igen 
och som de flesta andra förening-
ar har SViE inte just haft  några 
aktiviteter alls. Detta  betyder 
inte att vi suttit och rullat 
tummar, mycket har hänt i kulis-
serna, vår styrelse har fått fle-
ra nya medlemmar då gamla avgått, 
lekskolan Vikingahem som SViE 
skötte har stängt sina dörrar och 
projektet ”Ladans tak” har varit 
i fokus på våra möten. 

För de kommande åren har vi 
planerat flera evenemang, vi har 
några nya idéer och en hel del 
traditionella tillställningar och 
aktiviteter i verksamhetsplanen. 
Bland annat SViE:s populära som-
marläger för barn i lågstadieål-
dern, skidtävlingen ”Potislandet  
runt”, klubbkvällar och Halloween- 
spårning finns på programmet för 
2022. 

Uthyrning av Vikingaborg för 
fester, möten och andra evenemang 
är mycket viktigt för att få eko-
nomin att gå ihop. Att underhålla 
ett stort hus är inte gratis och 
under de senaste åren har utgif-

terna överskridit inkomsterna. Vi 
har försökt marknadsföra SViE och 
Vikingaborg genom att  uppdatera 
våra hemsidor, vara synliga på 
sociala medier och låta djungel-
trumman ljuda. 

Sommaren 2021 var vi tyvärr 
tvungna att lägga ner lekskolan 
Vikingahem, men det hade inte med 
pandemin att göra. Att ha en pri-
vat lekskola är inte lätt och det 
kräver betydligt mer än god vilja 
och initiativkraft. För SViE var 
beslutet att stänga Vikingahem 
mycket jobbigt, men efter otaliga 
möten och uträkningar var det nå-
got vi måste göra för att bevara 
vårt fina föreningshus Vikinga-
borg.  ☻ 

NELLY ERIKSSON

 HALLOWEENSPÅRNINGEN SOM SViE 

 ORDNADE VID LADAN 6.11.2021.

SVIEJÄRJE STÖUU T ISE T  /  FÖRE NINGSNYHE T E R
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ESBO SEGELFÖRENINGENS 
VERKSAMHET 2020–2021

åren 2020–2021åren 2020–2021 har på många sätt 
varit fyllda med fart och akti-
viteter. Segling som idrottsgren 
har den mesta verksamheten under 
sommaren och idkas  huvudsakligen 
utomhus, vilket har bidragit till 
att vi för det mesta kunnat för-
verkliga det vi ursprungligen 
planerat. Trots detta har vi va-
rit tvungna att göra en del an-
passningar på grund av pandemin. 
Med hjälp av dessa har vi kunnat 
följa de gällande rekommendatio-
nerna och restriktionerna och i 
stort kunnat fortsätta verksam-
heten. 

Inom styrelsen började vi 
arbeta virtuellt under våren 2020  
och fungerar numera med en hybrid- 
modell, där man kan delta i möten 
både fysiskt och virtuellt. Under 
pandemin tvingades vi även  hålla 
vår- och höstmötena virtuellt. 
Att flytta våra traditionella mö-
ten, som är viktiga sammankomster 
för medlemmarna var beklagligt, 
då vi ser dem som en viktig del  
i att skapa samhörighet inom  
föreningen.

All verksamhet kunde vi inte 
sköta virtuellt, då vi som segel-
förening har aktiviteter som krä-
ver fysisk närvaro i hamnen. Det 
viktigaste för oss har varit att 
främja vår mission att stöda seg-
ling i alla dess former och att 
fortsätta med våra viktiga upp-
gifter, så att alla medlemmar 
fått segla under pandemiperioden. 
Vi ville också se till att alla 
kunde känna sig trygga i våra 
hamnar. Således har vi anpassat 
exempelvis våra talko-, besikt-
nings-, sjösättnings- och båt-
lyftarrangemang till former som 
är säkra för alla. Vi har infört 
talko i mindre grupper, en själv-
besiktningsmodell och stängt om-
klädningsrummen i hamnen. Vi är 
väldigt nöjda med att föreningens 
verksamhet hållits igång trots de 

 OPTARIPURJEHTIJAT TAUOLLA JOHTO-

VENEEN LUONA PENTALAN ULKOPUOLELLA. 

KUVA: PETER BLOM.
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rådande omständigheterna och att 
våra medlemmar har funnit glädje 
i seglingshobbyn under tider, då 
livet på annat håll varit mycket 
begränsat.

Vi var även tvungna att 
fatta ett historiskt beslut att 
skjuta fram årets första onsdags-
seglingar i maj 2020, då restrik-
tionerna som gällde förbjöd stora 
folksamlingar. I stället ordnades 
virtuella onsdagsseglingar, vilka 
också visade sig bli en stor suc-
cé. I juni kunde vi sätta igång 
med onsdagsseglingarna som van-
ligt. Under säsongen lärde vi oss 
mycket om att ordna tävlingar och 
andra evenemang med säkerhets-
regler, vilket möjliggjorde en 
aktiv seglingssäsong både 2020 
och 2021.

För juniorverksamheten har 
pandemin betytt ökad flexibili-
tet. Genom att göra  anpassningar 
har verksamheten i stort sätt 
kunnat fortsätta trots pandemin. 

Efter en kort paus i april 
2020 har träningen fortsatt med 
vissa specialarrangemang. Vi har 
bland annat provat på distansträ-
ning i maj 2020 och genomfört 
träning med säkerhetsavstånd så-
väl på vattnet som på stranden.  
Distansmöten och klädbyten  hemma, 
då omklädningsrummen varit ur 
bruk, har också blivit bekanta 
för seglarna. 

Genom att begränsa grupp-
storlekarna, äta utomhus och läm-
na bort de delar av verksamheten 
där närkontakt inte går att und-
vika (till exempel vissa lekar på 
stranden) har vi kunnat  genomföra 
kurserna så gott som normalt. 

 JUNIORIPURJEHTIJAT HYPPIVÄT HAR-

RYN SAUNAN KATOLTA MEREEN PENTALAS-

SA. KUVA: PETER BLOM.

Vi har deltagit i tävlingar 
runt om i Finland. Distansregist-
rering via e-post, skepparmöten 
inspelade på förhand och start 
till banområdet från någon annan 
hamn än tävlingshamnen känns nu-
mera rutinmässigt. Även protest-
behandligar går bra att sköta på 
distans. 

Även lägren har gått att genom-
föra, men sommaren 2020 fick vi 
förverkliga övernattningslägren 
som dagläger. Sommaren 2021 har 
övernattningslägren kunnat hål-
las utan större ändringar. Stor-
läger ordnade av till exempel Op-
timistjolleförbundet har däremot 
inte genomförts.  →
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Vårt vinterprogram med lä-
ger- och tävlingsresor utomlands 
har hållit paus från mars–april 
2020, men nu hoppas vi kunna 
återuppta dem igen våren 2022. 

Juniorernas vinterträning 
flyttades utomhus 2020–2021, 
 medan de vuxnas seglargymnastik 
höll paus den vintern. Nu kör vi 
normalt igen med både inom- och 
 utomhusträning för juniorer samt 
gymnastik för vuxna. 

Det som tyvärr helt utebli-
vit under pandemin är skolseg-
lingarna, Fart- och Upplevelse-
gruppens verksamhet samt en del 
talkon och evenemang. 

Det har varit glädjande  
att vi haft så många  intresserade 
juniorer med i vår verksamhet 
2020–2021. Våra  träningsgrupper 
har varit fulla och tyvärr har 
vi inte kunnat erbjuda plats för 
alla intresserade, trots att vi 
delvis kunnat utvidga de  olika 
grupperna. Som bäst planeras någ-
ra nya grupper för vårsäsongen 
för att kunna ta emot flera akti-
va seglare och bemöta olika öns-
kemål som framförts. Trots att vi 
ofta varit tvungna att tänka om 
och göra ändringar, har vi också 
lärt oss mycket värdefullt under 
de senaste åren. Tack vare junio-
rernas förstående familjer, väl 
fungerande faciliteter och ut-
rustning samt flexibla ledare 
och tränare har vi lyckats hålla 
verksamheten aktiv och till och 
med kunnat utveckla den på vissa 
områden under pandemin. 

Vi har under den gångna 
 säsongen lärt oss mycket som för-
ening. Det är bra att införa mera 
virtuella, flexibla och  effektiva 
arbetsmodeller, som möjliggör att 
flera medlemmar kan engagera sig 
i verksamheten. Samtidigt ser vi 
att den sociala delen av en för-
ening är ytterst viktig även i 
fortsättningen. Vår mission som 

förening är att främja samhörig-
het och god gemenskap, och fung-
era som mötesplats för medlemmar 
och sommaröbor. Vi har verkligen 
fått se hur viktigt det är att 
ordna seglingstävlingar,  sociala 
evenemang, middagar, kräftskivor 
och andra tillfällen där lika-
sinnade seglare får träffas och 
tillbringa tid tillsammans. Vi 
hoppas kunna erbjuda flera dyli-
ka tillställningar framöver. Vi 
vill fortsätta med och förstärka 
vår tradition att samla ortsbor 
och sommargäster på Paven varje 
sommaronsdag för trevlig  samvaro, 
och välkomnar även nya ansikten 
oberoende av om man är medlem  
eller ej. ☻ 

SAARA TUKIAINEN 
OCH ERICA BÄCKSTRÖM

Pohjoismaiden paras varainhoitaja
PIENET YHTIÖT, THOMSON REUTERS LIPPER 2021

Suomen paras Private Banking  
-palvelu, hinta-laatusuhde
VIISAS RAHA YKSITYISPANKKIVERTAILU 2020

1

Suomen paras rahastotalo
MORNINGSTAR FUND AWARDS 2020

Paras varainhoitaja  
vastuullisessa sijoittamisessa
SCANDINAVIAN FINANCIAL RESEARCH 2020

1

1

1

Palkittua ja vastuullista 
varainhoitoa!

LähiTapiolan Private Banking -palvelu palkittiin Viisas Raha -leh-
den yksityispankkivertailussa. LähiTapiola Varainhoito Oy palkittiin 
Thomson Reuters Lipperin, Morningstarin sekä SFR:n vertailuissa.  
Sijoitusvakuutukset: LähiTapiola Keskinäinen Henkivakuutusyhtiö. 
Omaisuudenhoito, sijoitusneuvonta ja toimeksiantojen välittäminen 
LähiTapiola Varainhoito Oy. LähiTapiola Keskinäinen Henkivakuu-
tusyhtiö toimii LähiTapiola Varainhoito Oy:n sidonnaisasiamiehinä. 
LähiTapiolan rahastoja hallinnoidaan FIM Varainhoito Oy:ssä ja 
LähiTapiola Vaihtoehtorahastot Oy:ssä. Tarkemmat tiedot avain- 
tietoesitteessä ja muissa rahastomateriaaleissa.

Samu 
Toimitusjohtaja 
LähiTapiola Varainhoito
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CANOAN TOIMINTAA 
KAUSILLA 2020 JA 2021

KAUSI 2020KAUSI 2020 alkoi  epävarmoissa 
olosuhteissa koronatilanteen 
vuoksi ja aiheutti meilläkin toi-
mintamalliin muutoksia vajallamme 
Bredanilla.

Pukuhuoneet sekä seuran 
 yhteiskäyttökalusto määrättiin 
käyttökieltoon ja perustimme työ-
ryhmä selvittelemään, kuinka kau-
si 2020 voidaan viedä läpi vai 
voidaanko ollenkaan…

Talouspuolella  siirryimme 
väliaikaiseen koronabudjettiin ja  
kokonaisuudessaan  selvisimmekin 
kaudesta myös taloudellisesti 
varsin hyvin. Korona-aika ei ole 
aiheuttanut seuran talouteen eikä 
toimintaan juurikaan häiriöitä. 
Kiitos siitä kuuluu aktiivisille 
toimihenkilöillemme, jotka ovat 
jaksaneet toimia seuran hyväksi.

Ratkaisut toiminnan aloit-
tamiseen löytyivät: rakensimme 
vajalle käsienpesujärjestelmän  
ja laadimme desinfiointiohjeis-
tuksen. Valtiovallan poikkeus-
määräysten lieventyessä saimmekin 
kauden täyteen toimintaan lievil-
lä rajoituksilla heti toukokuun 
2020 alkupuolella.

Kauden alussa peruuntui muun 
muassa retkimelojien perinteinen 
Kauden avaus -retki, ja kilpapuo-
lella ensimmäinen kilpailu peruu-
tettiin.

RETKIMELONTA

Retkimelonta jatkui loppujen  
lopuksi kuten ennenkin. Alkeis-
kurssit saatiin pidettyä,  retkiä 
järjestettiin jäsenille samoin 
kuin tutut tiistaimelonnat ja 
tekniikkatorstait toteutuivat to-
tuttuun tapaan. Myös koulutusta 
oli halukkaille tarjolla erilai-
sin taitokokein sekä melonnan  
ohjaajakoulutukseen tähtäävin 
harjoituksin. Uimahalliharjoituk-
set talvikaudella jäivät tosin 

vajaiksi vallitsevien olosuhtei-
den takia.

Retket olivat edelleenkin 
suosittuja. Teimme myös yhteis-
retkiä Lohjan Melan Vääntäjien 
(Me-Vä) ja Valkeakosken Mallas-
veden Melojien (MalMe) kanssa. 

Näistä retkistä mieleenpai-
nuvin oli ehdottomasti  retkemme 
MalMen kanssa Padasjoen Kelven-
teelle, joka kuuluu Päijänteen 
kansallispuistoon. Olimme jo en-
nen elokuista retkeämme lukeneet  
saaressa tapahtuneista ryöstö-
retkistä, joita tekevät ahneet 
mäyrät. Asiasta vitsailtiin ilta-
nuotiolla, mutta yöllä heräsimme  
hälytykseen, kun leiriimme tun-
keutui mäyrä tai ehkä  useampikin. 
Yhteen telttaan yritettiin tunkeu- 
tua puremalla reikä teltan sei-
nään, ja yhdestä kajakista puuha-
kas mäyrä repi kansiluukun irti 
ruuan toivossa. Löytynyt pilli-
mehu ei kuitenkaan kelvannut saa-
liiksi, mutta kansiluukku kaina-
lossaan tuo teosta yllätetty 
röyhkeä rosvo pinkoi metsän suo-
jaan. Luukku toki löytyi aamulla 
reikäisenä kymmenen metrin päästä 
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 TEAM CANOA. KUVA: EEVA MUNTER.

 RATAMELONTAKOULU. KUVA: NELLI SJÖ-

BERG.

 →
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metsästä, ja asialle vitsailtiin 
aamupalalla. Myös muiden melojien 
leireihin oli samana yönä tunkeu-
duttu saarella. Tämä on vakava 
asia, johon retkeilijöiden tulisi 
kiinnittää vakavaa huomiota omal-
la ruuan ja jätteiden käsittelyl-
lään.

Kauden 2020 ja 2021 uusia 
kursseja olivat avokanoottimelon-
nan alkeiskurssit. Avokanootti-
toiminta onkin nostanut seuras-
samme suosiotaan, mikä on otettu 
huomioon myös toiminnassamme. 
Kiitokset tästä Eppu Blomqvistil-
le, joka on jaksanut toimia asian 
parissa erittäin aktiivisesti. 

Retkimelojilla on siis kaik-
ki hyvin.

TEAM CANOA -KILPAMELONTA

Kausi 2020 alkoi siis ensimmäisen 
kilpailun peruutuksella, mutta 
loppukausi sujuikin sitten taas 
varsin mallikkaasti, kuten Team 
Canoalla on tapana ollut. 

Menestys 2020 Suomen- Cupissa 
ja saavutetut mestaruusmitalit 
SM-kisoissa kiinnittivät huomiota 
myös valtakunnallisesti.

Kilpailijoitamme valittiin 
Olympic Hopes Teamiin, ja kaudel-
la 2021 kilpailijoitamme oli 
edustamassa Suomen maajoukkueessa 
Nuorten PM-kisoissa sekä Olympic 
Hopesissa.

Team Canoan kausi 2021 lyhyesti:

 → Nuorisomestaruuskisojen  
4. sija seurapisteissä

 → Useita SM-mitaleita, joista 
isoimpana voittona oli naisten 
nelikköjen Suomen-mestaruus 
5000 metrin matkalla.  Melojina 
Katarina Miettinen, Sandra 

Helsingius, Vera Winqvist ja 
Hillevi Westerback.

 → Yllämainitut neljä  melojaa 
edustivat Suomea  Ruotsissa 
järjestetyissä Nuorten PM- 
kilpailuissa Jönköpingissä.

 → Vera Winqvist edusti Suomea 
myös Tsekin Racicessa järjes-
tetyssä kansainvälisessä Olym-
pic Hopes Regatassa. Suomen 
joukkueeseen valittiin Raci-
ceen neljä kilpailijaa. 

Canoan ensimmäinen ratamelonta-
koulu kesäkuun lopussa sujui jär- 
jestelyineen hienosti, ja suosi-
tuissa lasten maanantaimelonnois-
sa oli mukana aloittelevia melo-
jia todella runsaasti.

Näistä tunnelmista on siis 
hyvä jatkaa Canoan 90-vuotis-
juhlavuoteen.

Omalla toiminnallamme 
Canoassa pyrimmekin olemaan esi-
merkkinä muille lajin harrasta-
jille ja lajin pariin  aikoville 
melojille myös tulevaisuudessa 
sekä ylpeyden aihe myös suvisaa-
ristolaisille.

Olette aina  tervetulleita 
vajallemme tutustumaan toimin-
taamme! ☻

KARI UKKONEN
Puheenjohtaja

UUDEN AIKAKAUDEN PIONEERI.
Uudessa täyssähköisessä BMW iX -mallissa esitellään ensimmäistä kertaa uusi 
iDrive-käyttöjärjestelmä, joka on suunniteltu käytettäväksi puheohjauksella 
ja uuden sukupolven BMW Curved Display -kosketusnäytöllä. Älykäs xDrive-
neliveto tekee ajamisesta vaivatonta myös vaativissa sääolosuhteissa. 
Sähköisesti auton alle taittuva vetokoukku tarjoaa vahvan 2500 kg vetokyvyn.  
Lue lisää osoitteesta bavarialaakkonen.fi #bornelectric

iXTÄYSSÄHKÖU U S I  B M W

BMW iX xDrive40 alk. 88.200 € (autoveroton hinta, sis. toimituskulut). EU-yhd. energiankulutus 22,5-19,4 kWh/100 km, CO2-päästöt  
0 g/km. Sähköinen toimintamatka jopa 425 km. Kulutukset ja päästöt määritelty WLTP-testimenetelmän mukaisesti. Auton kulutukseen 
ja toimintamatkaan sähköllä vaikuttavat muun muassa sähköajon osuus, kuljettajan ajotapa, ajonopeus, lämpötila, keli- ja ajo-olosuhteet 
sekä auton kuormaus. Täyssähköautoja koskeva autovero on poistumassa. Mikäli valmisteilla olevaa lakimuutosta ei hyväksytä 1.1.2022 
alkaen, peritään autovero takautuvasti. Koskee kaikkia täyssähköautoja, jotka on ensirekisteröity 1.10. - 31.12.2021 välisenä aikana. 
Pidätämme oikeuden hinnanmuutoksiin. Kuvan auto erikoisvarustein.

Bavaria Laakkonen
PARASTA BMW-PALVELUA.

Puheluhinnat 010 –yritysnumeroon: 8,35 snt/puhelu + 16,69 snt/minuutti (sis. alv. 24 %) 

Bavaria Laakkonen ESPOO 
Luomannotko 7
02200 Espoo

BMW-myynti 010 214 8210 
BMW-huolto 010 214 9000
bavarialaakkonen.fi
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PENTALA-HERRÖ SÄLLS-
KAPETS VERKSAMHET 
2020–2021

föreningens verksamhetföreningens verksamhet har  under 
de två gångna somrarna  delvis 
påverkats av den pandemi som 
coronaviruset har medfört: För-
eningen kunde dock hålla sina 
årsmöten den 16.7.2020 och den 
15.7.2021 i normal ordning på 
Restaurang Paven, dock med iakt-
tagande av försiktighet och med 
behörigt säkerhetsavstånd mellan 
mötesdeltagarna. 

Under årsmötena  återvaldes 
Henrik Damström som  ordförande 
för perioderna 2020–2022. Kira 
Haapanen (Lill-Pentala)  invaldes  
som ny styrelsemedlem under års-
mötet 2020. Övriga styrelsemed-
lemmar som även varit med  under 
tidigare år är Carl Lindgrén 
(Pentala), Kristian Honkanen 
(Pentala), Hans Köhler (Pentala), 
Erik Törnroos (Halsholmen) samt 
Stefan Gordin (Pentala).

EKONOMI

Föreningens ekonomi konstatera-
des vara god. Årsmötet beslöt 
dock att en frivillig medlemsav-
gift kan inbetalas på föreningens 
bankkonto.

MUSIK PÅ PENTALAMUSIK PÅ PENTALA

Lördagen den 22.8.2020 ordnades 
en konsert med livemusik, delvis 
av lokala förmågor på Paven. Tom 
Karlemo från Pentala och Jacintha  
Damström från Herrö uppträdde 
 under artistnamnet Dubbel Trub-
bel. De ackompanjerades av Olli 
Liljeström på bas och Hans-Åke 
Manelius på trummor. På grund  
av de restriktioner som pandemin 
medförde fick publiken uppgå till 
högst ett trettiotal personer. 
Musiken omspände en bred reper-
toar och den närvarande publiken 
var entusiastisk.

Följande sommar hölls lör-
dagen den 21.8.2021 en konsert 
på Paven med temat ”Country Rock 
& Roots” framfört av gruppen Tom 
and the Good ol' Boys. Tom Karle-
mo från Pentala uppträdde till-
sammans med Harri Raudaskoski 
(gitarr), Ingolf Backman (bas) 
och Petri Toivanen (trummor). Den 
här gången var  restriktionerna 
något lättare, och publiktill-
strömningen var mycket god. 

ÖVRIGTÖVRIGT

Från början av 2020 har den tråd-
lösa telefon- och bredbandsför-
bindelsen märkbart förbättrats på 
Herrö. Till följd av ett effek-
tivt lobbande av herröbon Peter 
Joutsi, installerade operatören 
Elisa en basstation på Herrökob-
ben vid slutet av år 2019. Detta 
var särskilt välkommet eftersom 
hörbarheten vid mobiltelefonsam-
tal varit särskilt svag vid den 
södra ändan av Herrö.

Representanter för Pentala- 
Herrö sällskapet är styrelsemed-
lemmar i Sommarösällskapets och 
Oy Byviken Ab:s styrelser. ☻ 

HENRIK DAMSTRÖM
Styrelseordförande
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KORONAVUODET OVAT OLLEET RASKAITA JA 
JOPA TRAAGISIA MONILLE MEISTÄ. VOIMME 
KUITENKIN OLLA ERITTÄIN KIITOLLISIA 
TÄÄLLÄ SUVISAARISTOSSA JA TODETA, ETTÄ 
OLEMME TÄÄLLÄ YHDESSÄ MEREN ÄÄRELLÄ 
OLLEET ONNEKAS KYLÄYHTEISÖ PÄÄKAUPUN-
KISEUDULLA. TÄSSÄ KUVIA JA MUISTOJA 
PANDEMIAN ALKUVUOSILTA.

— CALLE LINDGREN

MAKUPALOJA 
KORONA-AJASTA  
CORONASNUTTAR

JÄRJE STÖUU T ISE T  /  FÖRE NINGSNYHE T E R

koronakevätkoronakevät 2020 oli 
 vielä vaikeampi kuin 2021. 
Filip pa Hokajärvi järjesti 
kuitenkin pilatesta Lada-
nin luona. Hän oli merkin-
nyt kullekin oman paikan 
rinkiin kahden metrin vä-
lein ja niin, ettei tuuli 
puhaltaisi virusta kelle-
kään. Pyöräily Ladanille, 
jumppamaton aukirullaus ja  
pilates jopa vain neljän  
asteen lämpötilassa, kun 
suuria  lumihiutaleita pu-
toili harvakseltaan pos-
kille oli unohtumaton 
kokemus. Kylmä ei ulko-
pilateksessa tullut, koska 
makasimme maassa matoilla 
vain lyhyen aikaa.

EEVA SIMOLA-ERHOLTZ

underunder den kalla vintern 2021, då 
isen lade sig nästan ända fram 
till Kytö, kunde några ESF-junio-
rer samlas på isen utanför Rövar-
grund för att segelskrinna. Foto:  
Peter Blom

SEGE LSKRINNARE

ULKOPIL AT E STA

underunder båda ”Coronasomrarna” 
2020 och 2021, kunde Sommarö-
arnas traditionella simskola, 
ledd av Mimma Ekblad genomför-
as som vanligt. Foto: Peter 
Blom.

SIMSKOL AN

94 95



visstvisst har det alltid varit 
ett privilegium att få  arbeta 
i skärgården. De senaste två 
åren har jag dock känt mig 
 extra privilegierad. Då Nyland  
stängdes på grund av influ-
ensan var det knappt att det 
märktes i vår arbetsvardag ute  
i skärgården. Coronan hämta-
de tidigt ut de första sommar-
gästerna till holmarna där 
många distansarbetade via mo-
bilt internet. Det kändes som 
om skärgården väcktes upp igen 
och stugorna återfick den upp-
skattning de hade förr då man 
på riktigt flyttade ut till 
sommarstugan, inte bara besök-
te den. Trots uppenbar oro  
för äldre och andra tillhöran-
de riskgrupper kändes det som 
om det rådde en stor lättnad 
hos folk att kunna fly staden 
och lugna ner takten.

Coronan gav ett klart 
tillägg till arbetsefterfrågan 
som jag dels inte hunnit svara 

på. Mitt företag är litet av 
val och det var bara att göra 
sitt bästa med att möta för-
väntningar och tidtabeller. 
Det har varit fullt upp från 
islossning till isläggning. Om 
vintrarna gör jag planerings-
arbete hemma.

För barnens del gjorde 
vi i början av första corona-
sommaren beslutet att låta dem 
leka ganska fritt på ögruppen. 
De rörde sig fritt hos bekanta 
och fick njuta av två mycket 
vackra somrar. Tiden som bli-
vit över från arbetet har jag 
tillbringat med familjen. Var 
vi inte och simmade hos mina 
föräldrar på Käringholmen så 
slät vi på någon närliggande 
naturstig.

ALEXANDER SJÖBERG

ALE X ANDE R SJÖBE RG KORONAVUOSISE LF IE

MARKUS BORG JA LUMISURFF IL AU TA

  CHRIS NORDBE RG JÄ ÄRADALL A  
TALVE L L A 2021

christopher nordbergchristopher nordberg  
från Hamnkopplan har fle-
ra gånger njutit av den 
fina isbanan som plogades 
under vintern 2021 nästan 
ända ut till Rövargrund. 
Här ser vi Chris mellan 
Högkopplan och Pipan lite 
utanför isbanan som blev 
väldigt populär bland både 
skrinnande sommaröbor och 
andra Esbobor. 

Christoffer Nordberg 
kunde också njuta av den 
första coronavåren 2020, 
då det redan i mars var 
möjligt att ta sig ut till 
våra kära öar med båt. Un-
der den tidiga våren 2020 
kunde Christoffer med sin 
fru Elisa distansarbeta på 
Hamnkopplan tack vare ny-
installerat snabbinternet. 

markus ”macke” Borgmarkus ”macke” Borg  
från Valacken utanför 
Sökö Udd fick testa sin 
nya snösurfbräda bl.a. på 
Pentala i februari 2021. 
Här med Svartholmens båt-
varv i bakgrunden. Markus 
har kunnat distansstudera 
från Valacken under åren 
2020 och 2021. Foto: Calle 
Lindgren.
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Kalevankatu 18
00100 Helsinki, Finland

wwww.ahlmanark.fi
ark@ahlmanark.fi

Arkkitehtuuria sekä 
mantereella että saaristossa

saaristokaupallasaaristokaupalla toukokuusta 
2013 lähtien erittäin säännöl-
lisesti kokoontunut  Lukupiiri 
– Läscirkeln joutui  lyhyelle 
katkolle koronan takia. Osa 
jäsenistä jatkoi vähän takkui-
levalla yhteydellä, mutta kui-
tenkin verkkoyhteyden  avulla. 
Kokoontumiset toteutettiin 
niin, että Lukupiirin perusta-
ja Eeva Simola-Erholtz ja ha-
lukkaat jäsenet tulivat kau-
palle saman ruudun ääreen, ja 
muut halukkaat osallistuivat 

 SAARISTOKAUPPA ON TOIMINUT 

TÄRKEÄNÄ KOHTAAMISPAIKKANA MYÖS 

PANDEMIAN AIKANA. PARISSA OT-

TEESSA KAUPPA TARJOSI LOUNAAN 

VAIN NOUTORUOKANA JA KASSALLE 

PITI RAKENTAA PLEXILASI. MUU-

TEN KAUPPA ON EHKÄ OLLUT VIELÄ 

ENTIS TÄ TÄRKEÄMPI, KUN KAIKKI 

MUUT KOHTAAMISPAIKAT OVAT SUU-

RILTA OSIN OLLEET KIINNI. TÄSSÄ 

ON NORA MUSGROVEN OTTAMA KUVA, 

JOSSA ANNIKA PRATSCH TARJOILEE 

LOUNASTA MODDE FINELLILLE. 

I BAKGRUNDEN SER VI NORA MUSGRO-

VES FOTOUTSTÄLLNING I SKÄRGÅRDS-

BUTIKEN ”RREGATTA 2007–2017”  

SOM STÄLLDES UT I AUGUSTI 2021.  

RREGATTA, EN KAPPSEGLING FÖR 

KLASSISKA 8MR, 6MR, 5MR SAMT  

5.5M SEGELBÅTAR, SOM ORNADES PÅ 

ESF ÅREN 2007–2017.

LUKUPIIRI  –  L ÄSECIRKE LN

kotoaan. Osa piti vapaaehtoi-
sen tauon, koska koki nimen-
omaan kokoontumiset saman pöy-
dän ympärille arvokkaina. Kun 
jäsenet olivat saaneet vähin-
tään yhden tai jo kaksi roko-
tusta ja koronatilanne  näytti 
helpottavan, koimme jälleen 
kokoontumisen riemun Saaristo-
kaupalla toukokuussa 2021. ☻ 

EEVA SIMOLA-ERHOLTZ
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I  sommarö-sällskapetssommarö-sällskapets årsbok 
har man alltid försökt komma 
ihåg medlemmarna som lämnat 

oss. I denna årsbok har vi fyra 
nekrologer: Johan Edelman, Leif 
Söder holm, Pentti Vanhala och 
Ethel Hiljander.

Ethel Hiljanders text är 
egentligen inte en vanlig nek-
rolog, utan en intervju gjord 
av hennes barnbarnsbarn för ett 
skolprojekt. Vi här i Lugnvik på 
Pentala bodde granne med Ethel 
på Ivarskulla och vi kommer ihåg 
henne sittande på sin balkong  
betraktande havet och lyssnande 
på radion.

Ethel var fiskaren Ivar 
Sneitz brorsdotter och övertog 
Ivarskulla efter Ivar. Ethel kom-
mer vi också ihåg för hennes bok 

NEKROLOGERNA 
NEKROLOGIT

begravningen av vår familjebakan-
ta vän Suzanne Fraser, 1956–2021, 
från Stora Herrö. Vi kommer ihåg 
Sussi som en glad och rolig själ 
som man ibland träffade i Byviken 
eller i festligheternas tecken på 
Herrö. 

Våra ställen här på Sommarö-
arna är otroligt viktiga för oss. 
Något, som vi kunnat läsa om i 
både Hans Köhlers och Rabbe San-
delins texter i den här årsboken, 
men sist och slutligen är det 
kanske inte ställena vi minns, 
det är människorna och själva 
 livet här.

CARL LINDGREN

 SUZANNE FRASER PÅ HERRÖ.  

FOTO:  FAMILJEN FRASERS ARKIV.

 SYSTRARNA HARRIET OCH DORRIT 

 HINTZE FRAMFÖR STORA VILLAN, LUGN-

VIK, PENTALA, 1937. FOTO: EDGAR 

 HINTZE / ESBO STADSMUSEUM.

”Sjöberg ger, Sjöberg tar” och 
för hennes närvaro på Pentala 
Skärgårdsdagar.

Ivarskulla ägs numera av  
Ethels barnbarn Kristian Hiljan-
der med familj.

Jag skrev själv en  nekrolog 
om Bo-Erik ”Burre” Ingvall i års-
boken 2006 och här skulle jag 
vilja ta chansen att komma ihåg 
resten av min sommaröfamilj som 
vandrat sin väg.

Min kära farmor, Harriet 
Lindgren (född Hintze), 1924–
2004, som bl.a. älskade att med 
sin man, farfar Ulf Lindgren ha 
gäster och ordna fester i ”Stora 
Villan” på 60- och 70-talet.

Härliga och roliga farmors-
syster, moster Dorrit Ingvall 
(född Hintze), 1931–2010, som 

bl.a. älskade att skriva och läsa 
på sin terrass uppe på ”Lugnviks-
berget”.

Min far Peter Lindgren 1946–
2014 vars passion var Sommaröarna 
och nyfikenheten på invånarna. 

Min mor Christina Yrjölä- 
Lindgren, 1946–2017. Som ”land-
krabba” landsteg hon på Pentala 
1982 och nästan genast lärde hon 
sig att navigera med motorbåt och 
hon njöt stort av skärgården. 

Min halvbror Peter Roxbäck, 
1972–2019, också en ”landkrabba” 
som landsteg på Pentala 1982 och 
nästan genast lärde sig att segla 
både optimistjolle och E-jolle på 
Paven och älskade Pentala och sin 
lilla ”lekstuga” i Lugnvik. 

I oktober deltog jag i en 
fin begravning i Ingå. Det gällde 

 →
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LEIF SÖDER HOLM 
1942–2019

FILOSOFIE KANDIDAT  
HELSINGFORS UNIVERSITET 
FÖDD 30.04.1942 I HELSINGFORS
DÖD 24.09.2019 I ESBO

D en 25 september nåddes vi av budskapet att fil.kand. 
Leif Söderholm hade avlidit 

efter en lång sjukdom i en ålder 
av 77 år, nära sitt hem i Esbo, 
Stensvik. Ursprungligen var Leif 
hemma från Sommaröarna och Svinö-
backen, ett stenkast från nuva-
rande Skärgårdsbutiken.

Leif började sin  skolgång 
1949 i Sökö svenska småskola, 
fortsatte sedan till Mataskär 
svenska folkskola, för att efter  
tredjeklassen börja i  Läroverket 
för gossar och flickor i Helsing-
fors (Broban). Efter studentex-
amen studerade han vid Natur-
vetenskapliga fakulteten vid 
Helsingfors universitet. Han 
 utexaminerades som fil.kand. år 
1968. Sin lektorstjänst tillträd-
de han samma år i Esbo  Svenska 
Mellanskola. När grundskolan in-
fördes bytte skolan namn till 
Mattlidens högstadium. Han under-
visade i matematik, fysik och 
kemi. I början av 1980-talet hade 
man i Mattliden infört en data-
klass där han undervisade lärar-
na och eleverna i datateknik. Han 
sjukpensionerades år 1995. Under 
hela sin långa lärarbana upplev-
des Leif som en genomärlig och 

BE NITA ÅKE RLUND

KURT WIKST RÖM

pålitlig person, som aldrig var 
frånvarande eller försenad. 

Leif var en mångsidig person 
som hade fritidsintressen av alla 
de slag. Leif läste mycket  redan 
i sin ungdom, både böcker och 
tidningar. Särskilt intresserad 
var han av sportnyheter och sam-
hälleliga frågor. Studierna tog 
han på största allvar. Han festa-
de inte med andra studerande, 
men spelade nog fotboll på Svinö 
bollplan och korgboll i Mataskär 
folkskola en gång i veckan. 

I tonåren anslöt han sig 
till ungdomsföreningen Skärgår-
dens Vänner i Esbo (SViE) och 
blev intresserad av  orientering  
när föreningen grundade en orien-
teringssektion. En orienterings-
karta över Sommaröarna och Hanik-
ka ritades och därefter kunde det 
ordnas både träningar och tävlin-
gar i hemtrakten. Leifs oriente-
rande blev intensivare när SViE:s 
orienterare gick med i Esbo IF:s 
orienteringssektions verksamhet. 
Det innebar aktivt deltagande i 
träningar och läger. Leif var med 
sina orienteringskamrater med i 
stortävlingar som Jukola och Fin-
lands Svenska Orienteringsför-
bunds mästerskapstävlingar,   →
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bl.a. på Åland. Aptiten  växte 
och en dag föreslog Leif för 
sina orienteringskompisar att 
man skulle delta i ”America 10 
days” omfattande 10 orienterings-
tävlingar som skulle arrangeras 
av nordiska USA-studerande runt-
om i USA och att man ännu där-
efter skulle delta i  tävlingen 
”California 5 days”. Det blev 
dock bara Leif och Kurt Wikström 
som deltog i detta strapatsfyll-
da treveckorsprojekt som innebar 
ca 4 000 km resor i buss från öst- 
till västkusten. De två var myck-
et nöjda med resan och medförde 
till på köpet några tävlingspri-
ser! USA-äventyret var en upple-
velse för Leif som han ofta åter-
kom till i olika sammanhang.

På grund av sina aktiva  
insatser i SViE:s verksamhet kom 
Leif i början av 1970-talet med i 
Esbobygdens ungdomsförbund EBUF:s  
styrelse. Där fick han ansvar 
för ekonomiska ärenden och blev 
styrelse ordförande Tor Wikströms 
högra hand. Uppdraget som skatt-
mästare blev särskilt  krävande 

NEKROLOG

arrangera ett evenemang på Penta-
la med rubriken Skärgårdsveckan. 
Idén godkändes och evenemanget 
blev en så stor succé att hem-
bygdsföreningen därefter fortsat-
te med att varje sommar organi-
sera en Skärgårdsvecka. År 2007 
förkortade man evenemangets längd 
till tre dagar och  döpte om det 
till Skärgårdsdagarna på Pentala. 
Leif var ständigt en av eldsjä-
larna i dessa stora projekt som 
innebar städtalkon och organise-
ring av programmet med stadsmuse-
et och andra föreningar. De väl-
besökta Skärgårdsdagarna bidrog 
till att den gamla tanken på ett 
skärgårdsmuseum fick luft under 
vingarna. År 2010 övertog Esbo 
stadsmuseum huvudansvaret för  
arrangemangen på Pentala i  syfte 
att så småningom få museiprojek-
tet i hamn. Skärgårdsmuseet på 
Pentala invigdes år 2018. Invig-
ningen var en höjdpunkt för hem-
bygdsföreningen och särskilt för 
Leif. 

Under årens gång åtog sig 
Leif allt fler uppdrag i hem-
bygdsföreningen. Varje gång hem-
bygdsföreningen ordnade något 
evenemang på Lagstad var Leif  
aktivt med från början till slut. 
Speciellt företagsam var han i 
fråga om att ta initiativ till 
och planera teater- och kultur-
resor, både i Finland och till 
kulturstäder i Europa. Förening-
ens hemsidor låg suveränt i hans 
kunniga hand och medlemmarna  
informerades regelbundet via cir-
kulär om genomförda och kommande 
aktiviteter. 

Vi minns Leif som en person 
som alltid ställde upp och för 

SKÄRGÅRDSMUSEET PÅ PENTALA INVIGDES ÅR 2018. 
INVIGNINGEN VAR EN HÖJDPUNKT FÖR HEMBYGDSFÖRENINGEN 

OCH SÄRSKILT FÖR LEIF.

när EBUF åtog sig uppgiften att 
grunda Esbo Musikskola ( numera 
Musikinstitutet Kungs vägen).  
Under flera år gjorde han ekono-
miska kalkyler och rapporter på 
löpande band. En liknande insats 
krävdes av Leif under  1980-talets  
första år då den gamla inspek-
torsbyggnaden på Alberga gård 
revs och återuppbyggdes på en 
obebyggd tomt invid Mattlidens 
skolcentrum. Projektet genomför-
des av EBUF i syfte att fylla  
musikskolans behov av övnings- 
och undervisningsutrymmen.

Efter sin pensionering blev 
Leif en mycket uppskattad styrel-
semedlem i Esbo Hembygdsförening. 
Ett Leifs initiativ som särskilt 
bör nämnas är Skärgårdsveckan på 
Pentala. När Helsingfors hade ut-
setts till kulturhuvudstad år 
2 000 fick Esbo stad en möjlighet 
att delta med något eget delpro-
jekt. Esbo identifierade då sin 
skärgård som ett intressant kul-
turobjekt vilket ledde till att 
Leif på idén att hembygdsfören-
ingen skulle erbjuda sig att  

vilken ingenting var omöjligt. Vi 
minns honom med stor saknad, vi 
deltar i de anhörigas sorg. Tack 
Leif för att vi fått känna Dig 
och vara Din vän. ●

 
BENITA ÅKERLUND 
Hembygdsråd 

F.d. ordförande i  
Esbo hembygdsförening

KURT WIKSTRÖM
Vän sedan barndomen

 

Styrelsen,  
Esbo hembygdförening
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PENTTI VANHALA
1938–2020

E SKO HA ASMA A

VARATUOMARI
SYNTYI 11.9.1938
KUOLI 2.4.2020

S ommarö-Seuran  pitkäaikainen puheenjohtaja Pentti (Pena) 
Vanhala asui lapsuus- ja 

teinivuotensa Helsingin Vuorimie-
henkadulla Viljami-isän, Liisa- 
äidin ja pikkusisko Sirkan kans-
sa. Eteläisessä Helsingissä oli 
jo tuolloin jonkinlaista puisto-
tätitoimintaa, jota Vanhalan per-
hekin halusi arjessaan hyödyntää. 
Vaikka lapset lähtivät kotoa yh-
dessä puistoon, sinne päätyi vain 
Sirkka-sisko. Meri veti Penaa 
puoleensa, ja puiston sijaan hän 
suuntasikin poikaporukassa Kaivo-
puiston rannoille ja kallioille 
onkimaan. 

Kansakoulussa samalle luo-
kalle sattui muuan Reijo Heino-

SAIJA VANHAL A-JANSSON
SOMMARÖ-SÄLLSKAPETS LÅNGVARIGE ORD-

FÖRANDE PENTTI (PENA) VANHALA VAR EN 

AV DE VIKTIGASTE INITIAVTAGARNA FÖR 

VATTENANDELSLAGET. HÄR POSERAR HAN 

MED SOMMARÖVATTEN I GLASET. FOTO: 

SAIJA VANHALA-JANSSON.

* REIJO E. HEINOSESTA TULI JOENSUUN 

YLIOPISTON YLEISEN TEOLOGIAN PROFES-

SORI. HÄNEN ISÄNSÄ OLI PROFESSORI, 

TAIDEMAALARI AARRE HEINONEN, JONKA 

SYNTYMÄN 100-VUOTISARTIKKELI JULKA-

ISTIIN SOMMARÖ-SEURAN VUOSIKIRJASSA 

VUONNA 2006.

nen, josta tuli Penalle elin-
ikäinen ystävä. Pena sai kutsun 
kesänviettoon Heinosen* perheen 
huvilalle Lill Pentalaan, jossa 
pikkupojat viettivät huolettomia 
lomapäiviä. Pena muisteli aikaa 
Lill Pentalassa erityisellä läm-
möllä: kiintymys saaristoon oli 
syntynyt.

LATINAA, JURIDIIKKAA JA PERHE

Penan tie vei kansakoulun jälkeen 
Norssiin, jossa hän luki pitkänä 
kielenä latinaa. Norssin latinis-
tit tekivät viimeisenä vuotenaan 
kolme viikkoa kestäneen luokka-
retken junalla Roomaan. Matka 
toi varsin tavallisista oloista 
lähtöisin olevan helsinkiläis-
pojan maailmankuvaan aivan uusia 
ulottuvuuksia. Kysehän oli ajas-
ta, jolloin Suomi edelleen toipui 
sodasta, ja pojasta, joka ei ol-
lut päässyt matkustelemaan Etelä -
-Pohjanmaata lukuun ottamatta 
minnekään. Ikuinen kaupunki oli 
Penassa ikuisesti.

Ylioppilaaksi tulon jälkeen 
Pena lähti Helsingin yliopistoon 
lakitieteiden pariin ja edelleen 
käräjiä istumaan Kemijärvelle.  →

106 107



Nuori varatuomari palasi 
Helsinkiin, jossa tapasi tulevan 
puolisonsa Riitan. Pari avioitui, 
sai kaksi lasta – Saijan ja Mikon 
– ja asettui asumaan ensin Tapio-
laan ja sittemmin Olariin, jälkim- 
mäiseen lähes kuukaudelleen 49 
vuodeksi. 

URA

Penan ensimmäinen työpaikka oli 
1960-luvun lopulla Espoon kauppa-
lan teknisessä virastossa, jota 
seurasi virka Espoon kaupungin 
järjestysoikeudessa. 

Kauppalan  osastopäällikkönä 
ja kaupungin pormestarina Penan 
toimenkuvassa oli vahvasti  mukana  
maankäytön suunnittelu ja kaavoi-
tus: kasvavaan kaupunkiin kaa-
voitettiin useita lähiöitä ja 
luotiin infrastruktuuria kaupun-
gistumisen tueksi. 

Suur-Helsingin Osuuspankkiin 
Pena siirtyi, kun hallintouudis-
tuksen myötä pormestarin  virka 
lakkautettiin. Osuuspankissa, 
josta jäi eläkkeelle, hän toimi 
sijoitusjohtajana ja johtokunnan 
sihteerinä, toimipaikkanaan Mi-
konkadun pääkonttori. 

KIINTYMYS SAARISTOON

Penan pikkupoikana syntynyt kiin-
tymys saaristoon vei Vanhalan 
perheen ensin vesille. Hankoon, 
Hiittisiin, Tammisaareen,  mutta 
useimmin Espoon ulkoilusaariin  
– höyrylaiva Wellamon pelastus-
veneestä rakennetun veneen ja 
hartiavoimin käyntiin veivattavan 

 SOMMARÖ-SÄLLSKAPETS PENA  VANHALA 

PÅ STORA LÖVÖ I TELEFONSAMTAL MED 

SIN FRU RIITTA, BARA FYRA DAGAR FÖRE 

HAN AVLED I MARS 2020. BILD: SAIJA 

VANHALA-JANSSON.

Wikström-moottorin matkanopeus 
kun ei ollut päätä huimaava. Gås-
grundet, Stora Herrö ja Knapper-
skär tutkittiinkin tarkkaan näinä 
kesinä.

Keväällä 1982 Pena ja  Riitta 
ostivat Isosta  Lehtisaaresta van-
han huvilakäytössä olevan kalas-
tajatilan, Vestanvikin. Paikasta  
tuli kesäkoti, harrastus ja elä-
mäntapa lähes 40 vuodeksi. Sisä-
tiloissa tehtiin mittava remont-
ti, jossa edellisen omistajan 
aikaiset kirkkaat värit ja muovi-
matot väistyivät perinneväri-
kartan sävyjen ja alkuperäisten 
lankkulatti oiden tieltä. Talon 
vintti, ikkunat ja lasiveranta 
korjattiin ja lahovauriot korvat-
tiin omasta metsästä veistetyillä 
hirsillä. Puutarha kunnostettiin, 
vesi- ja viemäriputket vedettiin 
ja saaren yhteisalueiden  polkuja 
kunnostettiin. Ehdittiin myös 
nauttia kesistä oman perheen, ys-
tävien ja sittemmin myös lasten-
lasten seurassa.

Käsistään kätevän Penan 
verstaasta löytyi enemmän erilai-
sia koneita ja laitteita kuin pie- 
nestä rautakaupasta. Kun isoisä 
oli kateissa, löysivät lapsen-
lapset Henrik ja Sara hänet vers-
taastaan aina uuden projektin 
 parista.

SUVISAARISTOAKTIIVI: 
VETTÄ, VIEMÄREITÄ JA 
VESIEN KUNNOSTUSTA

Latinisti Pena kirjoitti Sommarö- 
Seuran vuosikirjan  puheenjohtajan 
palstalla vuonna 2006 näin: ”Jo 
vanhat roomalaiset lausuivat  

NEKROLOGIA
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viisaasti: Concordia res parvae 
crescunt, eli vapaasti suomennet-
tuna: kannattaa puhaltaa yhteen 
hiileen, siten voi aikaansaada 
positiivisia tuloksia.”

Aktiivisuus Suvisaariston 
kehittämiseksi yhdessä suvisaa-
ristolaisten kanssa oli Penan  
työ ja harrastus erityisesti 
eläkkeelle jäätyään. Hän  toimi 
vuosikausia sekä Lehtisaarten 
hoitokunnan että Sommarö-Seuran 
puheenjohtajana, ja sai luotta-
mustoimistaan aikanaan kunnia-
puheenjohtajan arvon. 

”Penan kaudella” Suvisaaris-
ton mantereen puoleisissa osissa 
sekä Lehtisaari-ryhmässä tehtiin 
merkittäviä uudistuksia mm. vesi-
johto- ja viemäriverkoston raken-
tamisen myötä. Vävykokelas muis-
telee erästä juhannuksena käytyä 
keskustelua tulevan appiukkonsa 
kanssa joskus 1990-luvun puoli-
välissä, ajalta ennen Suvisaaris-
ton vesiosuuskunnan perustamista: 

”Kuules Niclas, mä oon vä-
hän funtsinut, että  hommataampas 
tänne saareen vesijohto. Näin mä 
olen ajatellut, että sen  voisi 

päättää sanoihin ”Monia asioista 
on yhteistoiminnalla saatu  vietyä 
onnistuneesti loppuun, mutta te-
kemistä riittää jatkossakin. Pu-
haltamalla yhteen hiileen  meillä 
on hyvät mahdollisuudet toimia 
edelleen tuloksellisesti Suvisaa-
riston ja suvisaaristolaisten hy-
väksi.” 

VIIMEISET VUODET

Penan askel alkoi hiljalleen ly-
hentyä ja madaltua, mutta mielen-
kiinto Suvisaaristoon säilyi. Hän 
pani ilolla merkille jälkipolvis-
sa sen saman syvän  kiintymyksen 
saaristoon, joka oli syttynyt 
hänen kohdallaan poikasena Lill 
Pentalassa. 

Penan odottamaton  poismeno 
tuli läheisille järkytyksenä. 
Maaliskuun viimeisenä viikon-
loppuna keväällä 2020 Pena oli 
tyttären perheen kanssa saaressa, 
ja tuolloin otetussa kuvassa is-
tuu mökkirannan penkillä, puhuen 
hoivakodissa asuvan Riitan kanssa 
puhelimessa, kertoen  innostuneena 
miltä saaressa näyttää talven 
jäljiltä. Tuona päivänä hän kulki 
vielä metsässä kirveen ja mootto-
risahan kanssa ja joi taukokahvit 
pihalla, nauttien poikkeukselli-
sen lämpöisestä ja tyynestä sääs-
tä. 

Pena odotti kovasti alkavaa 
kesäkautta, ja sitä, että  saisi 
viettää aikaa saaressa sekä it-
sekseen että tyttären perheen 
kanssa. Rantakeinussa istuessaan 
hän totesi, että on niin aikai-
nen kevät, etteivät lokit ole 
 vielä tulleet. Neljä päivää myö-

SEURAAVALLA SIVULLA ESKO HAASMAAN 

MUISTOKIRJOITUS PENTTI VANHALASTA.

toteuttaa.” Urakka oli  valtava, 
ja sen edistämisessä Penan luon-
teenpiirteistä  pitkäjänteisyys, 
sääntöjen mukaan eteneminen 
ja rehellisyys olivat hyödyksi 
Osuuskunnan esitellessä suunni-
telmia maanomistajille. Juridiset 
taidot, maankäyttöön liittyvä lu-
paosaaminen sekä kontaktit kau-
pungin virkamiehiin olivat avuk-
si projektin edetessä. Mantereen 
verkoston jälkeen vesihuolto saa-
tiin myös Lehtisaari-ryhmään, al-
kuperäisen ajatuksen mukaisesti.

Työ vesistöjen laadun paran-
tamiseksi jatkui  rehevöitymistä 
vähentävien ruoppausten avulla 
Bredvikenissä ja Ison ja Pienen 
Lehtisaaren välisessä kapeikossa. 

Kevyen liikenteen väylä, 
jota oli toivottu vuosikymmeniä, 
saatiin toteutettua Sävasundin-
tien risteykseen saakka.

Venepaikkojen puutteen takia 
Pena oli perustamassa Furuholmin 
yksityistä venesatamaa mökkiläis-
ten yhteysveneiden käyttöön.

Vuosikirjan 2008 puheen-
johtajan palstan, viimeisen kir-
joituksensa tässä roolissa, hän 

hemmin lokkien tuttu kirkuna jo 
 kuului saarten yllä, mutta Pena 
oli poissa.

Aktiivisesta työstään Suvisaaris-
ton kehittämiseksi – suvisaaris-
tolaisten vahvalla myötävaikutuk-
sella – Tasavallan presidentti 
myönsi Pentti Tapio Vanhalalle 
Suomen Valkoisen Ruusun Ritari-
kunnan ritarimerkin itsenäisyys-
päivänä vuonna 2000. ●

 
SAIJA VANHALA-JANSSON 
Pentti Vanhalan tytär 

PENAN PIKKUPOIKANA SYNTYNYT 
KIINTYMYS SAARISTOON VEI VANHALAN 

PERHEEN ENSIN VESILLE.

NEKROLOGIA
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Suvisaariston Vesiosuuskunnan 
hallituksen puheenjohtajana ja 
toimitusjohtajana 1999–2003. 

Penan  puheenjohtajakaudella 
näitä varsin isoja ja pitkiä 
hankkeita oli hämmästyttävän 
paljon, ja melkoinen osa juuri 
isoimmista hankkeista sieltä Seu-
ran ensimmäisen hallituksen toi-
mintasuunnitelmasta. Nämä olivat 
odottaneet toimenpiteitä ja to-
teutusta lähes 25 vuotta.

Kyllä edellistenkin halli-
tusten aikana oli  toteutettu 
useita merkittäviä  hankkeita, 
joista kaavoitusasiat olivat 
kaikkein tärkeimpiä.

PENAN PUHEENJOHTAJAKAUDEN 
AIKAANSAANNOKSIA

Suvisaariston Vesiosuuskunta – 
Sommarö Vattenandelslag perus-
tettiin 3.10.1999 heti kun tuli 
selväksi, että Espoon  kaupungin 
vesilaitos ei tule toteuttamaan 
vesihuoltoa Suvisaaristoon sen 
kalleuden vuoksi. Vesilaitoksen 
arvio toteutuksen hinnasta viet-
toviemäritekniikalla oli noin 
45–50 miljoonaa markkaa,  toteutus 
aikaisintaan 2010, ja  verkoston 
piiriin olisi saatu vain noin 
puolet pääsaarten kiinteistöistä.

Vesiosuuskunnan  toteuttamana 
LPS-tekniikalla ja 30  kilometriä  
pitkällä runkoverkolla hanke mak-
soi 25 miljoonaa markkaa. Kiin-
teistöt maksoivat pääosan kustan- 
nuksista ja loput saatiin kaupun-
gin takaamana pankkilainana. Nyt 
osuuskuntamme on toiminut yli 20 
vuotta ja lainat maksettu. 

PENTTI 
VANHALA J o Sommarö-Seuran ensimmäinen hallitus laati ja julkaisi 

kesäkuussa 1973 hyvin tarkan 
ja laajan toimintaohjelman,  jossa 
muun muassa sanottiin:  ”Saarten 
väliset kapeikot ja salmet on 
säilytettävä sekä syvennettävä, 
jotta kapeiden vesien saastumi-
nen ja mataloituminen voitaisiin 
estää ja samalla  saada merivesi 
kiertämään salmien kautta.” Li-
säksi ohjelmassa oli muun muassa 
pyörä- ja jalankulkuväylien saa-
minen pikaisesti alueelle, lika-
vesien vesistöpäästöjen estäminen 
ja luonnonkauniin alueen säilyt-
täminen luonnontilassa mahdolli-
simman suurelta osin. 

Sommarö-Seuran helmikuun 
1997  vuosikokouksessa ja sen jäl-
keen vapaassa keskustelussa tuli 
esille Suvisaariston  asukkaiden 
huoli vesivarantojen riittävyy-
destä ja veden laadusta. Tulin 
maininneeksi toimintasuunnitel-
massa olevasta vesihuoltoprojek-
tista, että puuhattu kesävesi-
hanke ei ole riittävä, vaan 
tarvitaan jotain muuta. Hallituk-
sen puheenjohtaja otti ilmeisesti 
tästä kopin, ja kun Sommarö-Seu-
ran hallitus perusti vesityöryh-
män, niin siihen nimettiin halli-
tuksesta Pentti Vanhala, Anders 
Thulé sekä kutsuttiin lisäksi al-
lekirjoittanut Suvisaaristosta.

Tästä varsinaisesti  alkoi 
omalta osaltani pitkä ja hyvä 
 yhteistyö Pentti ”Pena” Vanhalan 
kanssa eri Sommarö-Seuran tule-
vissa hankkeissa.

Pena oli seuran hallituk-
sessa ja sitten sen puheenjohta ja 
vuosina 1996–2008 sekä Sommarö- 
Seuran toimesta 1999  perustetun 

Tässä hankkeessa puheen-
johtaja Pentti Vanhalan rooli oli 
aivan ratkaiseva. Kun jotkut ha-
lusivat vain ”kesäveden” ja toi-
set vain viemärin, niin Penalla 
oli tapana sanoa, että kun tuo-
daan taloon puhdas vesi, niin 
siinä samalla viedään samassa 
kaivannossa toista putkea myöten 
likavesi pois.

Toinen iso hanke oli sisä-
vesien kunnostushanke, jossa ra-
kennettiin noin 3,5 kilometriä 
pitkä virtaus- ja  veneilyreitti 
Bosund–Felsund–Stensund mukaan 
lukien Ramsösundin lahti. Suunni-
telmat teetettiin 2002–2003 SCC 
VIATEK Vesihydrolla, ja luvat 
saatiin 2003 aikana Länsi Suomen 
Ympäristölupavirastolta, Espoon 
kaupungilta, Suvisaariston Osa-
kaskunnalta. Tietenkin tarvittiin 
myös alueen kaikkien asukkaiden 
suostumus.

Hankkeessa siirrettiin maa-
massoja noin 60 000  kuutiometrin 
verran, räjäytettiin kalliota 
väylän neljässä kohdassa. Hinta 
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oli vajaa miljoona euroa, josta 
väylän varrella olevat noin 100 
kiinteistöä maksoivat 550 000 eu-
roa ja loput hankkeen rahoituk-
sesta saatiin avustuksena Suvi-
saariston Osakaskunnalta, Espoon 
kaupungilta, Sparbanksstiftelse-
niltä sekä muutamalta yksityisel-
tä lahjoittajalta. Hanke toteu-
tettiin vuosien 2004–2008 aikana. 
Tätäkään mittavaa hanketta  tuskin 
olisi saatu toteutettua ilman 
Vanhalan Penan suurta asiantunte-
musta, hyviä suhteita viranomai-
siin ja ennen kaikkea hyvän yh-
teishengen luojan taitoja.

Lainatakseni Penaa, ”Concor-
dia res parvae crescunt” eli va-
paasti suomennettuna: ”Kannattaa 
puhaltaa yhteen hiileen ja ai-
kaansaada tuloksia.”

Merkittävä ja jo Sommarö- 
Seuran ensimmäisen hallituksen 
ohjelmaansa kirjaama hanke oli 
Suvisaarentien kevytliikenteen 
väylä. Suunnitelma  toteutuksesta 
saatiin pitkien neuvotteluiden 
tuloksena yhteistyössä Espoon 

taatan asukkaille suojelualueella 
sen virkistys- ja ulkoilukäyttö.

Suojelualueen pinta-ala on 
54 hehtaaria ja Ramsösundin maa-
duntalahden suojelualue noin 20 
hehtaaria eli yhteensä suojelu-
alue käsittää upeasti 74 hehtaa-
ria. 

Muita tehtyjä hankkeita 
olivat Espoon eteläosien kaava, 
Skataholm–Svartholm–Braskarnan 
kaava, ja Sommarö-Seuran sääntö-
muutos. Muutoksessa kirjattiin 
sääntöihin erityisesti ympäristö-
asiat, jotta tarvittaessa  Seura 
voi virallisesti ottaa kantaa 
kaikkiin alueen ympäristö- ja 
kaava-asioihin. 

Kaiken tämän toiminnan tu-
loksena Uudenmaan liiton maakun-
tahallitus valitsi Suvisaariston, 
Sommarön, vuoden uusmaalaiseksi 
kyläksi toukokuussa 2007. 

Kaikkien hankkeiden toteu-
tuksessa Sommarö-Seuran puheen-
johtajalla Pentti ”Pena” Vanhalla 
oli merkittävä ja osaltaan rat-
kaiseva rooli hankkeiden läpi-
viennissä. Hän sai luotua uskoa 
hankkeiden toteutukseen ja yh-
teishengen hankkeiden toteutuk-
sessa.

Hänen tyylinsä oli ”osallis-
tuva suunnittelu”. Kaikkien hank-
keiden osalta pidettiin Suvisaa-
riston asukkaat hankkeista hyvin  
tietoisina tiedotus- ja asukasti-
laisuuksin. Asukastilaisuuksissa 
alan asiantuntijat, suunnitteli-
jat, kaupungin vastuuvirkamiehet 
ja hankkeiden toteuttajat olivat 
kertomassa asukkaille hankkeista.

Suvisaariston asukkaat sai-
vat myös esittää mielipiteensä 
hankkeista suoritettujen asukas-

LAINATAKSENI PENAA, ”CONCORDIA RES PARVAE 
CRESCUNT” ELI VAPAASTI SUOMENNETTUNA: ”KANNATTAA 
PUHALTAA YHTEEN HIILEEN JA AIKAANSAADA TULOKSIA.”

kaupungin, Tiehallinnon Uudenmaan 
piirin ja Sommarö-Seuran kesken. 
Kevytliikenteen väylä saatiin 
rakennettua ja maantietoimituk-
set tehtyä vuonna 2011, jolloin 
Suvisaarentie siirtyi Uudenmaan 
tiehallinnolta Espoon kaupungin 
omistukseen.

Ongelma jalankulku- ja pyö-
rätiehankkeessa oli, että Suvi-
saarentie kuului hallinnollisesti 
Tiehallinon vastuulle eikä Suvi-
saarentiestä koskaan vielä oltu 
tehty tietoimitusta eli erotettu 
sitä omaksi kiinteistöksi.

Tästä oli myös se etu, että 
Tiehallinto saattoi tielain pe-
rusteella lunastaa myös yksityi-
siltä maanomistajilta tarvittavat 
tien alle jäävät osuudet tie-
toimituksen kautta.

Suvisaaristolaisten kannal-
ta iso kun saatiin Suvisaaristoon 
Bergö–Ramsö -luonnonsuojelualue 
ja Suvisaariston asukkaiden kans-
sa yhteistyössä laadittu alueen 
hoito- ja käyttösuunnitelma. Täs-
sä hoito-ja käyttösuunnitelmassa 

kyselyiden pohjalta. Kaiken kaik-
kiaan asioiden tekeminen oli hy-
vin avointa ja tietoa hankkeista 
oli aina hyvin saatavilla. 

Pentti Vanhalalle myönnet-
tiin ansioistaan Suomen Valkoisen 
Ruusun ritarimerkki vuonna 2000.●

ESKO HAASMAA
Yhteistyökumppani
Sommarö-Seura
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ETHEL HILJANDER
1924–2020

APULAISTALOUSPÄÄLLIKKÖ,
PUOLARMETSÄN SAIRAALA
SYNTYI PENTALASSA 2.6.1924
KUOLI ESPOOSSA 27.1.2020

SCHNEITZIN SUVUN TAUSTAA

Schneitzin suku on tullut Ruot-
sista Suomeen vuonna 1743, kun 
Daniel Schneitz tuli korpraalik-
si Suomenlinnaan. Pentalaan 
Schneitzin suku asettui Suomen-
linnasta muutettuaan vuonna 1890 
(Fredrika ja Johan Schneitz, 
 Ethelin isän isä ja isän äiti).

Oskar ja Oliver ovat siis 
kuudennen polven Espoolaisia:

1. Johan Schneitz (tytär 
Augusta, pojat Johannes, 
Algot, Knut, Eelis,  
Iivar*, Gunnar)

SA ARA HILJANDE R & OSK AR HILJANDE R

ETHEL HILJANDERIN, 95V, 
PENTALA-MUISTELMIA

JULKAISEMME ETHEL HILJANDERIN HAAS-

TATTELUN ETHELIN MUISTOA KUNNIOITTA-

EN.  HAASTATTELUKYSYMYKSET KARAMZI-

NIN KOULUN 4A-LUOKKA, HAASTATTELIJA, 

ETHELIN LAPSENLAPSENLAPSI OSKAR 

HILJANDER, ETHELIN MUISTELMAT KIRJA-

SI SAARA HILJANDER.

* PENTALAN NYHOLMIT TULIVAT SUKUUN, 

KUN ETHELIN SETÄ IIVAR SCHNEITZ MENI 

NAIMISIIN ESTER NYHOLMIN KANSSA. 

SCHNEITZEILLÄ OLI KUUSI POIKAA JA 

NYHOLMEILLA NELJÄ TYTTÖÄ, MUTTA VAIN 

NÄMÄ KAKSI MENIVÄT NAIMISIIN KESKE-

NÄÄN.

2. Knut Schneitz
3. Ethel Hiljander  

(os. Schneitz)
4. Henry Hiljander
5. Kristian Hiljander
6. Oskar ja Oliver 

 Hiljander

Vuokrattuaan asumustaan kahden-
kymmenen vuoden ajan, Johan ja 
Fredrika Schneitz ostivat talon 
ja tilan Pentalasta vuonna 1910. 
Talon ja tilan hinta oli 750 
markkaa. Rakennuksissa oli kesäi-
sin vuokralaisiakin vuosikymmen-
ten ajan.

ETHEL HILJANDERIN TAUSTAA

Ethel syntyi Pentalaan  kesäkuussa 
1924. Hän asui  ympärivuotisesti 
Pentalassa ikävuodet 0–7, sekä 
kaikki viikonloput, lomat ja ke-
sät sen jälkeenkin. Ethelin isä 
Knut ja äiti Hilja olivat edis-
tyksellisiä aikaansa nähden, ja   →
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pitivät koulutusta tärkeänä asi-
ana. Kun Ethelin  isosisarukset 
kasvoivat kouluikään, isä ja äiti 
halusivat, että he pääsevät kou-
luun. Tuohon aikaan  Pentalassa 
kävi vain kiertokoulun pitäjä 
harvoin. Kaikki lapset eivät op-
pineet esimerkiksi lukemaan. Knut 
ja Fredrika muuttivat Helsinkiin 
ja perustivat sinne lihakaupan, 
jotta lapset pääsisivät kouluun. 

Ikävuosina 7–11 Ethel kävi 
Helsingissä kansakoulua. Kun 
 Ethel oli 11-vuotias,  Pentalassa 
oli tullut suvun kesken riitaa, 
ja vanhemmat muuttivat jälleen 
kalastajiksi Kytön saarelle Es-
poon ulkosaaristoon. Ethel kävi 
oppikoulua Helsingin Bulevardilla 
viikot, sukulaisillaan asuen, ja 
viikonloput hän oli aina perheen-
sä luona Kytössä.

Jatkosodan alettua Ethel 
toimi rintamalla sotasairaalassa 
lääkintälottana. Sodasta huoli-
matta hän kävi koulua ja opiskeli 

kuin jättikokoinen katiska. Ka-
lastettiin Pentalan lähialueilla, 
Kytössä, Stenskärissä, sen mukaan 
missä silakka liikkui. Se oli 
elämää luonnonvoimien ja säiden 
ehdoilla. 

Johanin Knut-pojasta, eli 
Ethelin isästä, kasvoi monipuoli-
nen mies. Hän oli  kalastaja ja 
merimies. Hän on purjehtinut 
Australiaan asti vuonna 1904. 
Purjehdus kesti 14 kuukautta. 
Myöhemmin hän perusti myös liha-
kaupan Helsinkiin.

Elo oli pitkälti omavarais-
ta. Pentalan saarella viljeltiin 
mm. monia juureksia, kuten peru-
naa, lanttua, porkkanaa ja puna-
juurta. Schneitzien tilalla oli 
lehmiä, lampaita, kanoja ja siko-
ja, mutta ei hevosia.

Kauppaan lähdettiin kerran 
vuodessa! Silloin ostoslistalla 
oli: 

3 säkkiä ruisjauhoja  
 ruisleipää varten  
 (yksi säkki painoi  
 50 kg)

1 säkki vehnäjauhoja  
 pullaa varten 

20 kg raakoja kahvipapuja
10 sekahedelmiä
50 kg sokeria
1  iso paketti hiivaa

Talvella kun ei kalastettu, 
 levättiin enemmän kuin  kesällä. 
Syyskuussa suolattiin  talveksi 
silakat. Sika teurastettiin mar-
raskuussa. Kinkut suolattiin, 
mutta toisin kuin voisi kuvitel-
la, kinkkua ei syötykään jouluna, 

 IVARSKULLA VASTAVALMISTUNEENA.

IVARSKULLAA ALETTIIN  RAKENTAMAAN 

1910-LUVUN ALUSSA. IVAR SNEITZ OLI  

ETHELIN SETÄ JA ETHEL PERI "IVAR-

SKULLAN" PENTALASSA VUONNA 1975. 

NYKYÄÄN IVARSKULLAN OMISTAA ETHELIN 

POJANPOJKA KRISTIAN HILJANDER. KUVA: 

ESPOON KAUPUNGINMUSEO / HILJANDERIEN 

PERHEKUVA-ARKISTO.

NEKROLOGIA

ylioppilaaksi asti. Hän kirjoitti 
ylioppilaaksi 21-vuotiaana, vuon-
na 1945.

Vuonna 1975 Ethel peri 
 vanhan Pentalan talon ja pienen 
palan maata sen ympäriltä Iivar- 
sedältään ja tämän Ester-vaimolta 
(os. Nyholm).

KALASTAMINEN ELINKEINONA

Asetuttuaan Pentalaan, Johan 
Schneitz ja hänen kuusi poikaansa 
kalastivat ja myivät kalaa Hel-
singissä. Kalastaminen oli ras-
kasta työtä keväästä syksyyn. 
Kaksi pojista souti venettä, kak-
si myi kalaa Helsingin kauppa-
torilla, kaksi selvitti ja pesi 
verkot. Näin Johan laittoi poi-
kansa pareittain vuorotyöhön.  
Merestä kalastettiin silakkaa, 
siikaa, kampelaa ja ahvenia.  
Niitä kalastettiin verkoilla ja 
isoilla rysillä. Rysä on vähän  

KUN ETHEL OLI 11-VUOTIAS, PENTALASSA OLI TULLUT SUVUN KESKEN 
RIITAA, JA VANHEMMAT MUUTTIVAT JÄLLEEN KALASTAJIKSI KYTÖN 

SAARELLE ESPOON ULKOSAARISTOON. ETHEL KÄVI OPPIKOULUA 
HELSINGIN BULEVARDILLA VIIKOT, SUKULAISILLAAN ASUEN, JA 

VIIKONLOPUT HÄN OLI AINA PERHEENSÄ LUONA KYTÖSSÄ. 

vaan juhannuksena. Lampaan viulu 
syötiin pääsiäisenä.

Kalaa syötiin joka päivä 
maanantaista lauantaihin,  koska 
sitä sai ilmaiseksi merestä.  
Sunnuntaisin syötiin pyhäruokaa, 
naudan- tai sianlihaa.  Lepopäivä 
pyhitettiin työltä:  lauantaina 
klo 18 jälkeen ei tehty töitä. 
Lepo kesti vuorokauden. Sunnun-
taina klo 18 verkot vietiin taas 
vesille.

SAARA HILJANDER

SEURAAVALLA SIVULLA KARAMZININ 

KOULUN A4-LUOKAN HAASTATTELU ETHEL 

HILJANDERISTA. 
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Opettajat eivät ymmärtäneet, että 
olin kylmissäni, vaan  määräsivät 
minulle tunnin jälki-istunnon 
lauantaipäivänä vessassa piilot-
telun takia. Isä odotti veneessä 
minua jälki-istunnon ajan.

TUNSITKO MUITA KALASTAJAPERHEITÄ?
kyllä,kyllä, Nyholmit ja Pettersonit. 
Öströmit olivat  Svartholmenissa, 
ja he olivat vähän uudempaa suku-
polvea. Heillä oli vain yksi 
rysä.

Kukaan muu kalastajaperhe 
Pentalasta ei kouluttanut lapsi-
aan kuin Schneitzit. Esim. Nyhol-
min lapset saivat vain kierto - 
kouluopetusta. Soukassa ja Suvi - 
saaristossa oli lähin koulu, mut-
ta siellä esim. Nyholmit kävivät 
vain silloin tällöin.

HAASTATTELUKYSYMYKSET KARAMZININ 
KOULUN 4A-LUOKKA, HAASTATTELIJA OSKAR 
HILJANDER

 ETHEL JA OSKAR HILJANDER. OS-

KAR ON ETHELIN LAPSENLAPSENLAPSI 

JA TÄSSÄ OSCAR HAASTATTELEE ETHELIÄ 

28.9.2019. KUVA: SAARA HILJANDER I

TYKKÄSITKÖ LOHESTA?
sitäsitä saatiin todella harvoin. Jos 
lohta saatiin, se myytiin. Eli en 
syönyt lohta. Tykkään silakasta 
enemmän kuin lohesta.

OLIKO KALASTAMINEN RANKKAA?
todellatodella rankkaa kesäisin. Kalaan 
lähdettiin klo 19, verkot oli ol-
tava vedessä klo 21. Mentiin jopa 
puoleen väliin Viroon päin Suo-
menlahdella toisinaan. Nukuttiin 
klo 03–05 veneessä. Kauppatorille 
mentiin myymään kalaa klo 7–13. 
Soudettiin kotiin neljä  tuntia 
ennen kuin veneeseen saatiin  
pieni moottori. Kesällä elettiin 
säiden ja luonnonvoimien ehdoil-
la. Talvella levättiin, puoli 
vuotta oltiin kalastamatta.

MISSÄ KOULUSSA OLIT  
JA MITEN SINNE MENIT?
kävin kouluakävin koulua Helsingissä. Tuohon 
aikaan asuimme Kytön saarella. 
Kouluun oli 25 kilometrin meri-
matka, ja se mentiin joka maanan-
taiaamuna. Yöllä olin auttanut 
isää kalastamisessa. Kello 5.30 
lähdettiin veneellä kouluun.  
Menin kouluun likaisena ja vilui-
sena. Kytössä oli vain  ulkovessa. 
Parasta mitä voin kuvitella, oli 
koulun sisävessa, jossa oli läm-
mintä vettä. Piilottelin  siellä 
välituntisin lämmittelemässä. 

UITKO SINÄ PALJON PIENENÄ?
tykkäsintykkäsin uimisesta paljon! Sain 
luvan mennä kolme kertaa päivässä 
uimaan. Mutta kukaan ei sanonut 
kuinka kauan kerralla sain olla! 
Joten niin kauan uin, että oli 
huulet sinisenä kylmästä. Isompa-
na uin saarelta toiselle.

TYKKÄSITKÖ JÄÄTELÖSTÄ?
jäätelöjäätelö oli hirveän kallista...  
Ei ollut jääkaappia tai pakastin-
ta, missä sitä olisi voinut säi- 
lyttää. Kerran, kun olin 10-vuo-
tias, veljeni orkesterin pianisti- 
kaveri asui meillä. Oli joulu ja 
hänen äitinsä lähetti meille lit-
ran jäätelöä alumiinisessa asti-
assa. Kyllä oli juhlaa!

OLIKO PENTALASSA HEVOSIA?  
OLETKO RATSASTANUT?
eiei ollut hevosia. Ihmiset tekivät 
hevosten työt. En ole ratsastanut 
hevosella.

OLIKO SINULLA LEMMIKKEJÄ?
oli oli kissa ja koira. Myös lehmät 
olivat kuin perheenjäseniä, kuten 
kaikki kotieläimet. Koirani  Tusse 
oli ollut minulla aina, se oli 
kuusi viikkoa vanhempi kuin minä. 
Tusse oli paras kaverini, ja sen 

4A-LUOKAN 
KYSYMYKSIÄ 
ETHELILLE

NEKROLOGIA

 ETHEL ALKOI VALMISTAA TONTTUJA 

KIERRÄTYSMATERIAALEISTA ELÄKKEELLE 

JÄÄTYÄÄN. KUVA: ESPOON KAUPUNGIN-

MUSEO.
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kanssa leikin esimerkiksi koulua. 
Tusse ei ollut mikä tahansa koi-
ra, vaan se oli Helsingin ensim-
mäinen ja silloin ainoa Bischon 
frisee. Setäni Eelis, joka oli 
merikapteeni, toi sen minulle 
Englannista.

KUINKA PALJON SAIT KALAA?
normaalinormaali määrä oli 20 kg yössä 
verkoilla. Silakka maksoi 1 mk / 
1 kg. 

DO YOU SPEAK SWEDISH?  
DO YOU SPEAK DEUTSCH?
yesyes I do, Swedish is my mother 
language. Ruotsi on äidinkieleni 
ja suomea olen opiskellut koulus-
sa. Saksaa olen opiskellut kah-
deksan vuoden ajan neljä tuntia 
viikossa. Samoin englantia, mut-
ta vain viiden vuoden ajan. Suo-
mea oli myös neljä tuntia viikos-
sa. Kaikki kouluni olen käynyt 
ruotsin kielellä. Osaan vieläkin 
kaikkia neljää kieltä.

MITÄ ELÄIMIÄ NÄIT PENTALAN LUONNOSSA? 
MILLAISIA LEIKKEJÄ LEIKIT?
sorsiasorsia ja muita vesilintuja, ket-
tuja, oravia, jäniksiä. Pentala- 
järvessä oli rapuja.

Minulla ei ollut paljoa  
kavereita, joten leikin paljon  

yksikseni ja seurasin eläimiä. 
Kerran haahka ja kana molemmat 
hautoivat munia. Otin haahkan  
munan ja kanan munan pesästä ja 
vaihdoin ne vääriin pesiin! Tut-
kin, mitä tapahtuu. Kana hautoi 
haahkan munaa, ja muna  kuoriutui. 
Haahka sen sijaan tunnisti, että 
muna ei ole sen, eikä hautonut 
sitä. Munasta ei siis koskaan 
kuoriutunut poikasia. Kun haahkan 
poikanen, jota kana oli hautonut, 
kuoriutui, se ei hetkeäkään luul-
lut kanaa emokseen. Se lähti heti 
oikeiden vanhempiensa luo ja meni 
veteen uimaan, niin kuin vesi-
linnun kuuluukin! ●

KARAMZININ KOULUN 
4A-LUOKKA

 SEISOMASSA IVAR JA SOUTAMASSA 

KNUT SNEITZ SILAKKASAALIIN KANSSA 

1920-LUVULLA. KUVA: ESPOON KAUPUN-

GINMUSEO, KUVAAJA TUNTEMATON.

NEKROLOGIA
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JOHAN EDELMANN
1942–2021

E n stark personlighet gick ur tiden då Johan Edelmann för-
lorade sin ojämna kamp mot 

cancern. Slutet var fridfullt, 
kampen hade pågått ungefär ett 
halvår.

Johan var sommaröbo under största 
delen av sitt liv. Hans intressen  
rörde sig mest kring skärgårds-
liv, sjöfart och segling. Det 
lilla fartyget Nor prydde under 
många år sundet Maren på Sommarö-
arna. Det hade under sina aktiva 
år tjänat som fiskefartyg i Norge 
och fick välförtjänt trappa ned 
på gamla dar som Johans fritids-
fartyg.

Natur, fåglar och fotogra-
fering hörde också till Johans 
intressen. Han vistades ofta i 
jaktstugan på sitt Stenskär, se-
nare i stugan på Kytös sydsida.

Ett mera exklusivt intresse 
var egyptologi. Tillsammans med 
likasinnade deltog Johan i flera 
resor till Egyptens fantastiska 
fornminnesskatter.

Han var aktiv i Släktfören-
ingen för Borgåsläkten Edelmann 
och hade också en ganska livlig 
kontakt med släktingar i Alaska.

F INN E RIKSSON
SAARISTOLAINEN, LVI-INSINÖÖRI, PERÄ-

MIES, MARINE SURVEYOR, KYTÖ- SAAREN 

TILANHOITAJA JA ALFONS JUSELIUKSEN 

JÄLKELÄINEN; JOHANILLA OLI ELÄMÄNSÄ 

AIKANA USEITA ROOLEJA. FOTO: JOHANNA 

EDELMANN.

 IN MEMORIAM
JOHAN AUGUST EDELMANN 
1942–2021

Johans skolstart skedde i Sökö 
småskola, i folkskola gick han 
tills det blev dags att skrivas 
in i Grankulla samskola där han 
blev student.

Sedan studerade han till 
VVS-ingenjör vid Tekniska Läro-
verket i Helsingfors och anställ-
des på Sandvikens skeppsdocka, 
sedermera Wärtsiläs Helsingfors-
varv.

Efter några år som VVS-in-
genjör på Sandvikens skeppsdocka 
gick Johan till sjöss. Han ge-
nomgick sjömansskolan på Drumsö, 
seglade ett år på ett lastfar-
tyg och utexaminerades sedan som 
styrman från navigationsskolan i 
Åbo. Han seglade en kortare tid 
som styrman men beslöt sedan att 
återvända till landbacken — han 
hade till sin besvikelse insett 
att sjömansyrket mestadels var 
urtråkigt.

Han arbetade på Rauma- 
Repolas varv i Raumo, på Bureau 
Veritas helsingforskontor och 
till sist som marine surveyor  
som egen företagare. På det sät-
tet hade han nytta av sin mång-
sidiga utbildning.  Huvudsakligen 
besiktigade han containers men   →
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 övervakade också bygget av en  
serie isbrytande bogserbåtar för 
Kaspiska havet på uppdrag av Re-
gistro Italiano Navale.

Johan hade som barnbarn till 
Alfons och Elisabeth (Else) 
 Juselius en nära anknytning 
till Sommaröarna. De hade  under 
1900-talets första decennium köpt 
största delen av det skärgårds-
område som sedan fick namnet 
Sommaröarna och grundat Aktie-
bolaget Sommaröarna 1910. Aktie-
bolaget upplöstes år 1944 efter 
Alfons död. Det mesta av bolagets 
ägor tillföll först Else, som en-
sam aktieägare, och efter hennes 
död parets ättlingar genom olika 
arvsskiften.

Bland det som  ättlingarna 
övertog fanns en ouppklarad tvist 
om äganderätten till den  stora 
ön Kytö i havsbandet. Trots upp-
repade försök hade tvisten inte 
avgjorts ännu kring  millenniet 
2000. Johan och hans bröder gjor-
de då ett nytt försök som med 

NEKROLOGI

välvalda specialisters hjälp 
lyckades. Efter en tids bollande 
mellan domstolsutslag och lant-
mäteriförrättningar blev det den 
22 september 2005 klarlagt att 
äganderätten tillhörde Johans 
mor Else-Beth (Bettan) Edelmanns 
rättsinnehavare, vid det laget 
alltså bröderna Edelmann.

I Sommarö-Sällskapets årsbok 
2006 finns en artikel där Johan 
beskrivit hela Kytötvisten från 
dess början på 1700-talet.

Efter utslaget åtog sig Jo-
han att fungera som  förvaltare på 
Kytö, ännu i våras såg han till 
att hans motorbåt sjösattes ti-
digt för att han själv skulle  
kunna närvara vid reparations-
arbeten.

AB Sommaröarnas otaliga kvar-
lämnade dokument hade under åren 
spridit sig på olika håll inom 
släkten. Efter morbrodern Hem-
mings död åtog sig Johan att  
samla ihop dem på ett ställe,  
organisera dem och arkivera dem  

JOHAN HADE SOM BARNBARN TILL ALFONS OCH 
ELISABETH (ELSE) JUSELIUS EN NÄRA ANKNYTNING 

TILL SOMMARÖARNA. 

i sitt hem. Sedan skötte han 
överlåtelsen av dem till Esbo 
stadsmuseums arkiv.

Ledningen av väglaget på 
Moisö hade sedan gammalt ålagts 
Juselius ättlingar. Johan var 
ordförande då beslutet om att 
 anställa en väglagskonsult togs.

Johan höll med sin gedigna 
utbildning navigationskurser för 
Esbo arbetarinstitut.

Som Johans jämnåriga kusin har 
jag, särskilt under barndomen och  
ungdomsåren, delat  upplevelser 
och haft mycket nära kontakt med 
honom. Han var en person med stor 
allmänbildning och mångsidig yr-
kesutbildning — och försedd med 
starka åsikter. Hans  kontaktnät 
var brett förgrenat. Jag tror 
inte att jag kände honom på dju-
pet och undrar om någon gjorde 
det. ●

FINN ERIKSSON
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ETT GAMMALT 
SOMMARSTÄLLE

RABBE SANDE L IN FOTO:  FAMIL LJE N SANDE L INS SL ÄK TARKIV

 VIK I BÖRJAN AV 1980-TALET, ROTE 

HELLSTRÖM, CARL FREDRIK SANDELIN 

OCH KARIN SANDELIN. ARBETET MED ATT 

HÅLLA KLIPPAN FRAMFÖR HUSET FRI FRÅN 

VÄXTLIGHET FORTSÄTTER ÄVEN IDAG.

130 131



F astighetenastigheten vid Ramsövägen 
6, i släkten kallad Vik, 

uppvisar kanske inte alldeles 
unika drag jämfört med övriga 
fastigheter i området, men i 
takt med att allt fler fast-
igheter på fastlandet omvand-
las till året runt bostäder, 
kanske Carl Fredrik Sandelins 
Vik småningom kan klassas som 
närapå unik. Stället är näm-
ligen fortfarande utpräglat 
ett sommarställe för honom och 
hans familj.

Carl Fredriks  Sandelins 
historia på Vik går ända till-
baka till sommaren 1949, då 
hans mor Marianne och hans 
styvfar Rote Hellström köpte 
stället. Byggåret för villan 
på 73 kvadratmeter hade  varit 
år 1938 – byggaren  flyttade 
dock enligt uppgift redan år 
1939 till Sverige. Fastig-

 VIK UNDER BYGGSKEDET ÅR. 1938. 

hetens situation under åren 
1939–1949 har Carl Fredrik 
inte lyckats utreda. Men ef-
ter år 1949 har bara en an-
nan ägare förekommit på Vik; 
Carl Fredriks syster Karin, 
som innehade stället från 
1980- talet fram till att hon 
med tilltagande skröplighet 
skänkte fastigheten till Carl 
Fredrik år 2005.

Carl Fredrik, idag 95 år, 
minns mycket väl fastighetens 
alla utvecklingar.

— Det var min styvfar 
Rote Hellströms gode vän An-
ders Segercrantz som i tider-
na tipsade om att stället var 
till salu. Det fina läget vid 
Sandviken och närheten till 
stan hörde säkert till or-
sakerna att de valde att slå 
till.

 CARL FREDRIK, ROTE HELLSTRÖM, 

 PETER SANDELIN, KARIN SANDELIN OCH 

MARIANNE HELLSTRÖM DEN FÖRSTA SOMMA-

REN ÅR 1949 FRAMFÖR LEKSTUGAN.

E T T  GAMMALT SOMMARSTÄLLE

 →
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V iksiks och Sommaröarnas 
 karaktär har förstås för-

ändrats mycket sedan dess.
— Då var man på riktigt 

ute på landet. I grannfastig-
heten verkade fiskaren Kalle 
Öström, som nästan varje dag 
fiskade och körde fångsten in 
till torget i Helsingfors med 
sin mopedbil.

Noteringarna i Carl Fred-
riks papper talar dels om en 
stor bärskörd redan 1949, men 
också om en påföljande arbets-
dryg vår år 1950. Det fanns 
tydligen en hel del att göra i 
trädgården, och Carl Fredriks 
mor inledde också genast ar-
betet med att putsa fram delar 
av granitklippan framför huset 
mot stranden, så att man utan 
besvär kunde ta sig ner till 
Sandviken. Det arbetet fort-
sätter fortfarande, varje som-
mar, berättar Carl Fredrik.

— Naturen tar fort över 

om man inte håller klippan 
framme. Barr faller det  varje 
år, ibland mera, ibland min-
dre, men putsar man inte bort 
barren, växer mossan fort till- 
baka. Det är bara bra motion 
att vandra längs klipporna och 
hålla dem rena.

Karin Sandelin hade vad 
man kallar ”gröna fingrar”, 
och på hennes tid  prunkade 
trädgården av blommor från  
tidig vår till sen höst. Hon 
odlade också grönsaker för 
husbehov.

— Även om jag idag för-
stås vill ha det trivsamt här 
omkring, så finns varken tid 
eller ork för den tidens stora 
rabatter. En del av de gamla 
rabatterna har blivit gräsmat-
tor med buskar, och så har jag 
också låtit bygga en hygglig 
badmintonplan, då den sporten 
är något av en familjesport. 

PÅ L ANDE T,  PÅ RIK T IG T

 ÄVEN OM CARL FREDRIK SAN-

DELIN REDAN UPPNÅTT EN HÖG 

ÅLDER, DELTAR HAN GÄRNA I 

NÖDVÄNDIGA TRÄDGÅRDSARBETEN.

 VIK I BÖRJAN AV 1980-TALET, ROTE 

HELLSTRÖM, CARL FREDRIK SANDELIN OCH 

KARIN SANDELIN.

 →
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F rånrån början har också båtliv 
funnits med i bilden. Både 

Carl Fredriks far Carl Victor 
(död 1935) och Carl Fredriks 
styvfar Rote Hellström (död 
1995) var ivriga seglare.

— I början minns jag att 
vi även seglade ganska nära 
Porkala-gränsen under ”paren-
tesen”, då Porkala var uthyrt 
till Sovjetunionen. Där låg 
nämligen min farfars sommar-
ställe Sjövik, som  sedermera 
såldes till Kabelfabriken, 
idag Nokia.

 STENEN FRAMFÖR VILLAN ÄR ETT 

POPULÄRT FOTOGRAFERINGSSTÄLLE. PÅ 

DEN SVARTVITA BILDEN FRÅN 1965 SER 

MAN ARTIKELSKRIBENTEN RABBE SANDELIN 

TILLSAMMANS MED STOREBROR ROBIN OCH 

TVILLINGSYSTER KATARINA. PÅ FÄRG-

BILDEN FRÅN 2018 SYNS I SIN TUR RAB-

BE SANDELINS BARN FREDRIK SANDELIN, 

 BENYAM CEDERBORG OCH SOFIA SANDELIN.

BÅT L IV

Även om Carl Fredriks 
entusiasm gällande havet har 
fortsatt till dags dato, är 
han helst idag bara passagera-
re, och helst i båtar där man 
inte behöver klättra ombord.

— I övrigt är det även 
roligt och intressant att bara 
sitta och följa med båttrafi-
ken i vår egen vik, och i den 
inre farleden till Helsingfors 
som går förbi här utanför.  →
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 SAOMMARMÅNADERNA ÄR VERANDAN DEN 

NATURLIGA SAMLINGSPLATSEN FÖR ALLE-

HANDA FESTER. PÅ BILDEN HÅLLER CARL 

FREDRIK I ÄNDAN AV BORDET HOV FÖR EN 

DEL AV SINA BARN, DERAS BÄTTRE HÄLF-

TER SAMT MÅNGA AV BARNBARNEN.

V ikik byggdes ut år 1963 med 68 kvadratmeter, enligt 
arkitekt Clas-Olof Lindqvists 
ritningar. 

— Syftet var att göra 
villan lite mer modern och 
 bekväm. Ett ordentligt badrum 
och en innetoalett byggdes, 
även om vi fortsatte  använda 
bastun och utedasset nästan 
uteslutande tills vi kopplades 
till Esbovattnet och -avloppet 
i början av 2000-talet.

Karin Sandelin bytte i 
tiderna ut den gamla oljepan-
nan mot vattenburen elvärme, 
och för några år sedan förnya-
des värme- och varmvattensys-
temet med en modern beredare 
och flera solfångare på taket.

— Lite soligare sommar-
dagar behöver vi inte längre  
någon el för att få varmvatten.

Även den gamla öppna  
spisen i vardagsrummet  murades 
för ett tiotal år sedan om 
till en bastant tegelugn.

— Den värmer skönt  under 
regniga sommardagar, och för-

länger säsongen både under vå-
ren och vintern. God ved har 
vi alltid haft, an efter att 
vi gallrar lite bland träden 
på tomten.

Med de  energiåtgärderna 
har Vik blivit ett lite mer 
hållbart sommarställe, om man 
vill säga det så. Några planer 
på året runt boende har ändå 
aldrig funnits.

— Jag har mitt  skrivande 
och allt kulturutbud inne i 
stan. Husstommen och hela 
byggnadens värmeisolering är 
dessutom inte gjord med tanke 
på vintertemperaturer, så det 
är inte någon större idé att 
tänka på sånt.

På vintrarna övervakas 
huset av sonen Martin Sande-
lin, som innehar tomten invid. 
Ordnandet av midsommarfiranden 
och andra familjefester ambu-
lerar mellan husen.

— Jag har alltid velat 
se på Vik som en samlingsplats 
under sommaren för familj och 
släkt, berättar Carl Fredrik.☻

T IL LBYGGNAD ÅR 1963 

 CLAS-OLOF LINDQVISTS RITNING TILL 

EN TILLBYGGNAD ÅR 1963.
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HANS KÖHLE R

MED FASTIGHETEN AVSER JAG TVÅ SAMMANHÄNGANDE DELAR 
SOM I FASTIGHETSREGISTRET HETER SÖDERSTRAND 1 OCH 
SÖDERSTRAND 2. FASTIGHETEN DÖK UPP I MITT LIV SAMTIDIGT 
SOM JAG SJÄLV DÖK UPP – MIN MORFAR KÖPTE SÖDERSTRAND  
1 OCH 2 SAMMA ÅR SOM JAG FÖDDES.

 MIN SISTA FINNJOLLE, 

OKÄND FOTOGRAF.

EN FASTIGHET PÅ 
PENTALA OCH DESS 
ROLL I MITT LIV
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ÄGARHISTORIA

L ägenhetenägenheten Sommaröarna ut-
bröts år 1938 på uppdrag av 
Alfons Juselius som vd för 

AB Sommaröarna. Under åren 1939–
41 utbröts Söderstrand 1 ur Som-
maröarna. Processen fördröjdes av 
kriget, då förrättningsmannen var 
upptagen av snabbkolonisationen.

Generalmajor Edvard Hanell 
köpte Söderstrand 1 av AB Sommar-
öarna år 1939. Söderstrand 1 
gränsar till den hanellska fast-
igheten (i dag Andersin), som  
bebyggdes av Edvard Hanells 
far med samma förnamn; Edvard 
Fritjof. Där byggde EH den yngre 
år 1907 som trettonåring tornet 
som är ett bekant landmärke och 
fortfarande står stadigt. En när-
mare beskrivning ingår i  årsboken 
2014. Söderstrand 2 bildades 

år 1945 och Edvard Hanell köpte 
fastigheten av Elisabet Juselius.

År 1947 var händelserikt i 
detta sammanhang. Förutom att jag 
föddes dog Edvard Hanell vid en 
ålder av endast 53 år som vd för 
Oy Wilh. Schauman Ab. Hans änka 
Eva Hanell med två döttrar sålde 
samma år Söderstrand 1 och 2 till 
min morfar Henry Hackman. Enligt 
vad min mor berättade på grund av 
att generalskan tyckte där fanns 
för mycket myror.

Morfar hann tyvärr  utnyttja 
stället bara tre år innan han  
avled år 1950 vid 74 års ålder  
av en hjärtattack ute på  fjärden 
filmande kappseglingar.  Under 
dessa tre år lät han bygga om 
vedlidret till sommarstuga för 
min mors familj, bygga nytt  

 MIN MORFAR, MOR OCH MORMOR UTAN-

FÖR PAVEN 1949. PÅ KÄLKEN MIN SYSTER 

CAROLA MED MIG KNAPPT SKÖNJBAR I 

FAMNEN. FOTO: ROLF KÖHLER.

vedlider med snickarbod,  anlägga 
trädgårdsland och på stranden 
gräva en brunn som fungerar ännu 
i dag, fast vi dock nu utnyttjar 
vattenandelslagets sommarvatten 
sedan 2011. Brunnsvattnet analy-
serades första gången år 1999  
efter cirka 50 års användning och 
befanns vara godtagbart dricks- 
och hushållsvatten.

Ägarskapet övertogs av 
hans hustru Maisie och det fort-
gick till år 1953, då hon skänk-
te fastigheten åt min mor Barbro. 
Jag blev ägare år 2007 i arvs-
skiftet efter min far Rolf.

 SKRIBENTEN SOM STÅLMANNEN PÅ 

STRANDEN. FOTO: ROLF KÖHLER.

MIN BARNDOM

Efter min morfars död tillbring-
ade min mormor tills hälsan svek 
henne somrarna i  huvudbyggnaden 
med hjälp av en hushållerska 
som skötte kökssysslorna.  Också 
för min mors familj som bodde i 
gårdsstugan. Matinköpen gjordes 
till stor del i ”mjölkbåten” som 
angjorde Hanells brygga tills den 
rasade och sedan vår för ändamå-
let förstorade brygga. Två olika  
butiksbåtar trafikerade i trak-
ten, till oss kom Sommarö Lant-
handels båt med köpman Tor Wik-
ström själv som skeppare. Det 
utgjorde ett naturligt sätt att 
träffa grannarna så gott som   →
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dagligen, då man väntade på att 
butiken skulle anlända.

Från den tiden minns jag väl 
”Lappa”, Edvard Hanells sex år 
äldre bror Arne. Han levde året 
runt som granne i  trädgårdsstugan 
han kallade ”Fäxet” och var 
ibland kaffegäst hos min  mormor. 
Den hanellska huvudbyggnaden var 
uthyrd till olika sommargäster, 
ibland med passliga lekkamrater 
och två gånger med kusiner. Um-
gänge med kamrater som var barn 
till sommargästfamiljer i fiskar-
byn förekom också. Där idkades 
klassiska lekar typ tio stickor 
på brädet, burk och vink.

Trots att lördagarna ännu 
innebar en kortare arbets- och 
skoldag, besökte familjen ofta 
Pentala också under vintervecko-
slut med övernattning. Det var 
möjligt tack vare att huset hade 
ett effektivt centralvärmesystem 

med element i alla rum. Tyvärr 
måste systemet senare skrotas, då 
man av sparsamhet eller på grund 
av bristtider hade använt salt-
lösning i stället för glykol. Det 
tålde järnrören inte i längden. 
Med arbete och skola till klock-
an 12 och därefter bilresa (ing-
en motorväg) och skidåkning över 
isen var lördagen långt kommen 
innan familjen nådde holmen. Un-
der en sådan resa inträffade en 
farlig episod, då min far med mig 
på en kälke gick genom isen i 
Tallholmssundet och började stel-
na innan han lyckades rädda mig. 
Det hotfulla läget löstes av en 
rådig pilkare (han hette Winter) 
och jag kan för räddningen tacka 
honom och den stadiga sovsäcken 
jag flöt i. Min morfar hade köpt 
den från amerikanska armens rest-
lager.

Familjens första ”landfäs-
te” var på Sökö Udd där båt- och 
garageplats en längre tid hyrdes 
av Uno Ahlström. Sedan blev det 
något år vid Sjöbergs butiksbryg-
ga tills Oy Byviken Ab grundades 
1990 och till dags dato har er-
bjudit en säker hamnplats på be-
kvämt avstånd.

Under årens lopp blev vi  
bekanta med holmens fiskarpar  
Arvid och Gurli Nyholm. I början 
och slutet av båtsäsongen, när 
den egna båten inte var sjösatt, 
brukade Arvid hjälpa med trans-
porten från och till fastlandet.

 SAMMA STÅLMAN, SAMMA HANDDUK, 

HUSTRUN ULLA SOM PANDEMIBARBERARE. 

FOTO: HANS KÖHLER.

SEGL ING

Fastighetens läge nära Paven med 
ESF:s välorganiserade juniorverk-
samhet, den genetiska  bakgrunden 
med både far och farfar som seg-
lare och med kamrater inne på 
samma linje, ledde ganska ound-
vikligt till att segling blev den 
dominerande sommarverksamheten.  
I synnerhet som jag fick en ving-
båt till förfogande. På den  tiden 
fanns inget  lättbåtsalternativ, 
så man började med att  segla  
kölbåt. För mig i tioårsåldern. 
Närmast tävlingsivern gjorde 
väl sedan att kappsegling blev 
en viktig verksamhet tiotals år 
framåt. 

Äldre sommaröbor minns kan-
ske gröna kölbåtar vid sina bojar 
utanför vår strand på femtiotalet  
och fram till början av  60-talet. 
Då min far lät bygga folkbåten 
Tahiti och min farfar östersjöåt-
tan Tehani på Åbo Båtvarf och de 
sedan bytte fartyg i takt med be-
gränsningar på grund av ålder, 
sågs båtarna i tur och ordning 
utanför stranden parallellt med 
en vingbåt somrarna 1958–62.  
Min far deltog med Tehani bland 
annat i Gotland Runt, då jag  
tyvärr ännu var för ung för att 
vara med. Jag upplevde dock Teha-
ni på långfärder, som längst till 
Stockholm. Fram till 1956, då  
Porkalaområdet återficks av Sov-
jetunionen, krävde segling väs-
terut en lång utprickad lov runt 
udden. En gång när vi var ute på 
en kvällsseglats med Tehani när-
made sig sjöbevakningen med en 
raketsignal och informerade om 
att det inte var tillåtet att 
runda udden i mörkret.

Då jag inledde vingbåtsseg-
landet var bruket av flytvästar 
helt annat än i dag, Västarna var 

klumpiga och obekväma och  behövde 
användas i tävlingar endast då 
vädret var så hårt, att seglings-
nämnden hade hissat en flytväst 
i flaggstången. Onsdagarna blev 
veckans viktigaste dag med två 
övningsseglingar på eftermiddagen 
och en kvällstävling med poäng-
utdelning. I min värsta mardröm 
gick jag från villan mot  stranden 
och såg i backen att de andra 
vingbåtarna redan var på start-
linjen. Det förekom perioder med 

standardbesättning, men det hände 
också att jag före seglingen gick 
omkring på stranden för att hitta 
en gast. Det ledde till några nya 
vänner och kanske också till att 
jag fortsatte med enmansbåt.

Mina vingbåtskamrater var 
äldre än jag och då klassen var 
för juniorer, övergick mången 
till finnjolle efter fyllda 18. 
Jag ville inte bli ”ensam” kvar 
med vingbåten – en Elvström-finn-
jolle kom med i bilden när jag 
var 16, ganska tidigt med tanke  

DÅ ÅRTUSENDET
VÄXLADE FICK VÄRLDEN
OCKSÅ SE MIG ÅTER-
VÄNDA TILL DE GAMLA
BEKANTA ONSDAGS-
BANORNA.

 →
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på båttypens krav. Vingbåten 
övertogs av familjen Castrén. 
Följden blev närmare 20 år aktivt 
tävlande nationellt och inter-
nationellt med fyra olika finn-
jollar, som intensivast i slutet 
av 60-talet och början av 70-ta-
let med ett OS-deltagande som re-
serv i Kiel 1972. Som port ut i 
världen fungerade länge ”Hinken” 
Webers strand på Moisö, där det 
var möjligt att lasta båtarna på 
trailer. Amiralshamnen med jolle-
ramp mittemot byggdes först 1984.

Den största  finnjolleivern 
började avta mot slutet av 
70- talet och min energi inrik-
tades mera på att bilda familj 
samt bygga och restaurera hus i 
Kyrkslätt. Dessutom inföll en pe-
riod då jag reste en hel del i 
jobbet. Seglingen var alltför 
tidskrävande och jag ersatte den 
delvis med triathlon till husbe-
hov. Då mina föräldrar hade för-
värvat en holme på Åland, där de 
tillbringade stora delar av som-
rarna, var det närmast min bror 
Johan som utnyttjade stället på 
Pentala.

Då årtusendet växlade fick 
världen också se mig återvända 
till de gamla bekanta onsdagsba-
norna, denna gång med Laser och 
efter en 20 års total paus från  
seglandet. Det ledde förstås ock-
så till mera vistelse på  Pentala. 
Orsaken till denna inriktning var 
att höftledsartros ledde till 
proteser och det var slut med 
löpningen (triathlonhobbyn). Jag 
tänkte att det med gammal  rutin 
kunde vara möjligt att få ut nå-
gonting av  kappseglingsbanorna. 
Det långa seglingsavbrottet och 
den motsvarande högre åldern av-
speglade sig nog i viss mån, men 
tack vare hemmaplansfavör och 
flitigt deltagande lyckades jag 
i alla fall i  onsdagsseglingarna 
under femårsperioden 2010–2014 

 HUVUDBYGGNADEN FRÅN BÖRJAN AV 

1940-TALET. ARKITEKT MATTI FINELL. 

FOTO: HANS KÖHLER, BEARBETNING THEL-

MA KÖHLER. →
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vinna både Onsdagspokalen (an-
talet segrar) och poängpriset i 
Laserklassen. Dessutom nådde jag 
2012 en seger i Great Grand Mas-
ter -klassen i Master-FM i Nagu. 
Detta alltså med kirurgisk  
dopning och som det visade sig 
också med år av förmaksflimmer. 
Småningom blev vridningarna och 
ställningarna i Laserns mycket 
begränsade utrymme för mycket för 
mina knän och säsongen 2016 blev 
den sista.

PE N TAL A SOM NÄRMILJÖ

Under min redan ganska långa 
livstid har holmen givetvis ge-
nomgått vissa förändringar. Den 
ökade mängden människor som rör 
sig i skogen och den rikliga fö-
rekomsten av vitsvanshjortar är 
kanske de mest märkbara  inslagen. 
Svampplockningen har blivit li-
dande av båda orsakerna,  enligt 
min uppfattning främst av att 
hjortarna är först framme. De 
har också gjort oskyddad träd-
gårdsodling omöjlig. I min barn-
dom var också båttrafiken på Pen-
talafjärden lindrig och de flesta 
som åkte förbi var bekanta. Un-
der högsäsong kan man nuförtiden 
på samma fjärd samtidigt se över 
tio motorbåtar; obekanta och i 
snitt betydligt större och snabb-
are. Vågorna de förorsakar vid 
vår brygga har också vuxit känn-
bart och måste beaktas i förtöj-
ningarna.

Den största orsaken till  
ökningen av människor i skogen 
härrör sig från Skärgårdsmuseet, 
som inledde sin verksamet som-
maren 2018. I samband med  detta 
fick turbåtarna en hållplats på 
Pentala, vilket givetvis också 
ökar holmens belastning. Camping 

och övernattning är dock inte 
tillåtet. Då jag upplevt holmen i 
över 70 års tid känns det litet 
snett att museiområdet inte do-
kumeterar den lokala historien, 
utan mera förefaller vara en ny-
skapt fantasivärld. Jag minns väl 
Nyholms ko och höns – dom har er-
satts med (sommar)får, som aldrig 
funnits på holmen. Man förkunnar 
att Gurli Nyholm i paret Nyholms 
hus Rosengård var den sista året-
runtboende på Pentala. Trots att 
efter hennes död 1984, då Rosen-
gård övergick i staden ägo, bygg-
naden hyrdes ut och i 12 års tid 
1994–2006 beboddes året runt av 
ett herrskap Mykkänen. Detta har 
publicerats i Helsingin Sanomat.

Staden kungjorde år 2015 
till påseende en delgeneralplan 
för ”Skärgården”. Som förverkli-
gad skulle den ha inneburit stora 
förändringar och mycket tilläggs-
byggande. Bland annat semester-
byar. Planen sköts i sank av NTM- 
centralen och ligger nu nere på 
obestämd tid.

Fastigheten är nuförtiden 
i ganska flitig användning under 
somrarna, då mina tre barns fa-
miljer är med om att turas om att 
nyttja möjligheterna. Min egen 
hemadress är i Sökö sund,  vilket 
innebär en kort körning till 
Byviken.  ☻

 MORMORS BLOMMOR SKULLE HA UPP-

SKATTATS MYCKET AV DAGENS HJORTAR. 

FOTO: ROLF KÖHLER.

 TRÄDGÅRDSODLING I DAG. FOTO: HANS 

KÖHLER.
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OY BYVIKEN 
AB 30 ÅR

B yvikenyviken är en träffpunkt 
för oss öbor, främst Pen-

tala-, Herrö- och Kopplorna-
bor. Det är i Byviken vi träf-
far varandra och har några 
minuter för att pratas vid. 
Det är där vi känner att vi 
tillhör en by. Efter att ång-
båtstrafiken tog slut på 
60-talet och privatbilismen 
till Esbo blivit allt van-
ligare, hade öborna vanligen 
sina båtar hos åretrunt be-
folkningen, med ett  undantag 
av några större bryggor. När 
jag själv var liten hade våra 
släkter (Lindgren & Ingvall) 
båtplats hos fiskaränkan Gre-
ta Öström och vid Staffans 
och om vintrarna fick vi läm-
na lämna bilarna och en vår- 
och höstroddbåt på Medvastö i 
Kyrkslätt mittemot västra Pen-
tala. Min far Peter Lindgren 
var en av initiativtagarna 
till Byviken Ab och jag minns 
att trots att min mor Christi-
na och far Peter, min farbror 
Kaj och farmor Harriet till-
sammans köpt våra båtplatser 
fortsatte vi att lämna båten 
hos Greta Öström och det tog 
flera år innan vi på riktigt 
”vågade” börja använda Byvi-
ken som vår hemmahamn.  Peter 

var också initiativtagaren 
till Pentala-Herrösällskapet, 
(grundat 1983) och när jag  
senare arkiverade hans  papper 
hos Esbo Stadsmuseum kunde jag  
läsa att sällskapet under 80- 
talet i samråd med Sommarö- 
Sällskapet och Esbo Stad gjort 
flera utlåtanden och utred-
ningar angående var öborna i 
framtiden skulle ha sina bå-
tar. Det kan också nämnas att 
båthamnen Ab Furuholmsudde Oy 
”Furuholm” i ändan av Bodövä-
gen grundades år 1995,  vilket 
bevisar att öbornas behov av 
båtplatser varit verkligt 
stort då dessa Ramsö-Bergöham-
nar grundades. Detta påvisar 
också en regionhistorisk vänd-
punkt för bysamhället på Som-
maröarna.

I Byviken är vi jämnli-
ka, båtarna är relativt små, 
skrytåkena ryms inte där och 
vi har alla nästan samma orsak 
att vistas och träffas där, 
att få komma ut till våra kära 
öar.

CARL LINDGREN

FÖRORD

ÅR 2020 FIRADE SMÅBÅTSHAMNEN OY BYVIKEN AB SITT 30-ÅRS-
JUBILEUM. HÄR FÅR VI TA DEL AV ETT KORT PERSONLIGT FÖRORD 
AV CALLE LINDGREN SOM ÖPPNAR UPP BYVIKENS GEDIGNA 30-ÅRS 
HISTORIK SKRIVEN AV LEIF-ERIK PETTERSON

30-ÅRS HISTORIK AV L E IF -E RIK PE T T E RSSON

FÖRORD:  CARL  L INDGRE N

OY BYVIKEN AB, SMÅBÅTSHAMNEN 
PÅ RAMSÖ 1990–2020
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P å Byvikenså Byvikens årsmöte 2020, 
vilket undantagsvis på grund 
av pandemin, ordnades först 

den 26.8.2020 höll Erik  Törnroos 
ett uppskattat anförande om hur 
bolaget grundandes för  trettio 
år sedan. I tidigare av Sommarö- 
Sällskapets årsböcker har det 
redogjorts om bolagets utveck-
ling, men kanske en återblick med 
anledning av bolagets 30 åriga 
verksamhet är på sin plats.

Förverkligandet av en re - 
 dan under flera år gryende tanke 
realiserades genom att det blev 
känt att hamnområdets  tidigare 
ägare, släkten Tyllilä,  önskade 
sälja fastigheten under året 
1989. Initiativet till förverk-
ligandet av projektet togs av en 
grupp bestående av Erik Törnroos, 
Henrik Ahokainen, Peter Lindgrén 
och lngemar Ström. Efter noggrant 
övervägande av olika alternativ 
beslöts att hamnprojektet skulle 
förverkligas i aktiebolagsform så 
att en aktie berättigar till en 
båt- och bilplats. Bolaget stif-
tades den 2 maj 1990 av de fyra 
i arbetsgruppen och i samråd med 
Sommarö-Sällskapet och Pentala- 
Herrö sällskapet. 

Efter detta tog det egent-
liga projektet fart. I Sommarö- 
Sällskapets årsbok 1990  skriver 
Erik Törnroos om vilka  osäkra 
punkter man hade att bemästra. 
Dels skulle aktiernas pris bli 
30.000 mark (€ 5.000), vilket 
medförde en risk att inte till-
räckligt många skulle teckna 
 aktien. Dels hade Esbo stad för-
köpsrätt och ett förhandsbesked 
av stadens inställning måste fås 
innan köpet kunde slås fast. Den 
3 maj ordnades ett informations-
möte på Vikingaborg för  personer 
inom den avsedda målgruppen, vil-
ken bestod av de som bor eller 
har villa på holmarna utan väg-
förbindelse i Sommarö-arkipelagen 
och de som är bosatta i området 
kring Byviken. 

 ILLUSTRERAD KARTA ÖVER BYVIKEN. 

BILD: BYVIKENS ARKIV.

NÄR VÅREN IGEN SMÄLTE ISEN 
VAR DET DAGS FOR BENGT 
ENOKSSON OCH CHRISTER 
SJÖGREN ATT SKRIDA TILL 
VERKET FÖR ATT BYGGA 
BRYGGORNA. FÄRDIGT BLEV 
ARBETET FÖLJANDE MÅNAD 
OCH NU HADE BOLAGET 
SAMMANLAGT 132 BÅTPLATSER.

OY BY VIKE N AB 30 ÅR

Ur Erik Appels referat av 
mötet i Hbl framgår, att  cirka 
100 personer deltog och att in-
tresset att teckna aktier var 
stort. Han refererar också om 
den skrivelse som bolaget skick-
at till Esbo stad vari  motiverats 
varför det inte enligt dess me-
ning finns anledning att staden 
utnyttjar förköpsrätten.

Intresset att teckna aktier 
visade sig vara tillräckligt för 
att man kunde framskrida med pro-
jektet och sedan stadsstyrelsen 
på sitt möte 29. maj beslutit, 
med rösterna 8–7, att inte ut-
nyttja sin förköpsrätt kunde det 
slutliga köpebrevet undertecknas 
den 6. juni. Det köpta området är 
2,8 hektar stort och  möjliggör en 
hamn för ca 100 båtar samt lika  
många parkeringsplatser för 
 bilar. Hamnen ar välskyddad mot 
de flesta vindarna samt på bästa 
möjliga avstånd till holmarna.

Under den första säsongen 
fick man nöja sig med de tidigare 
bryggorna vid vilka 75  båtplatser 
kunde arrangeras. Planerna vad 
som skulle göras inför  följande 
säsong uppgjordes. I  årsboken 
1990 skriver Erik Törnroos att 
anmälan till bolagsregistret 
gjorts samt ansökan om  utbrytning 
av området inlämnats. Byggnadslov 
för utvidgande av hamnen har in-
lämnats med avsikt att öka båt-
platsernas antal till 110  genom 
fördjupning av stranden och att 
parkeringsplatsen skall röjas och 
jämnas ut. Nya pontonbryggor av-
sågs byggas ännu under hösten 
innan isen lägger sig.

Ur artikeln i följande  
Sommarö-Sällskapets årsbok 1991 
kan man läsa att vädrets  makter 
inte var blida. Isen lade sig 
redan i månadsskiftet november- 
december så byggandet av de nya 
bryggorna fick skjutas framåt en-
ligt leveransvillkoret  ”första 

öppet vatten”. När våren igen 
smälte isen var det dags for 
Bengt Enoksson och Christer Sjö-
gren att skrida till verket för 
att bygga bryggorna. Färdigt blev 
arbetet följande månad och nu 
hade bolaget sammanlagt 132 båt-
platser. Redan från början av 
verksamheten har Rundradion va-
rit med i Byviken och deras för-
bindelsebåt Ulpukka har haft sin 
angöringsplats vid yttre ändan av 
C-bryggan.

Fördelningen av de nya plat-
serna skedde genom att aktieägar-
na i lottad ordning fick välja 
plats enligt bästa  gottfinnande. 
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På bolagsstämman beslöts att en 
nyemission skulle ordnas så att 
de nya platserna kunde säljas. 
Till bolagets styrelse valdes 
Erik Törnroos, lngemar Ström,  
Peter Lindgren och Bengt Ahlman. 
Som hamnkapten fungerade Henrik 
Ahokainen. 24 aktier  emitterades 
efter vilket bolaget hade 111 
A-aktier. 

Man beslöt också om att 
ordna bevakning i hamnen genom 
att varje aktieägare ansvarar 
för bevakningen under en natt. 
 Belysning och telefon till hamnen 
beslöts skaffas. För att täcka 
de löpnade utgifterna beslöts 
att ett årligt vederlag skall 
 uppbäras. I augusti slutfördes 
tomtanskaffningen genom att ut-
brytningsförrättningen för det 
inköpta området hölls. Redan från 
de första åren har diskussionen 
om båtstorleken varit aktuell.

Den rekommenderade maximala 
storleken 5 x 2 meter ansågs re-
dan då välmotiverad med  beaktande 
att avståndet mellan bryggorna 
endast är 15 meter.

I årsboken 1992 skriver  
Erik Törnroos att verksamheten 
i Byvikens hamn har kommit att 
finna sin linje. Bevakningen har 
fortskridit och för att göra 
vakttjänsten lättare  anskaffades 
ett litet vaktskjul på våren.  
Området som utbröts kunde den 30 
mars registreras med namnet Byvi-
ken och registernummer 1:818 i 
Sommarö by. Slutlig lagfart för 
området förväntades komma i sep-
tember. 

Under de följande åren fort-
satte verksamheten enligt den be-
slutna riktningen. Kännetecknande 
för verksamheten var att använ-
darna av hamnen var mycket nöjda 
med hur bolaget sköttes. Varje  
år förverkligades i stort sett 
samma aktiviteter med bolagsstäm-
ma på våren efterföljd av ett  

 BYVIKSTOMTENS KÖPEBREV SKRIVS PÅ 

ÅR 1990 I NÄRVARO AV SISKO KETOLA, 

PETER LINDGREN, ERIK TÖRNROOS, AINI 

TYLLILÄ OCH HENRIK AHOKAINEN. FOTO-

GRAFEN OKÄND, BILDEN TAGEN MED PETER 

LINDGRENS KAMERA.

 BYVIKEN 1976.

 BYVIKEN 2017.

FÖRVERKLIGANDET AV EN 
REDAN UNDER FLERA ÅR 
GRYENDE TANKE REALISERADES 
GENOM ATT DET BLEV KÄNT 
ATT HAMNOMRÅDETS TIDIGARE 
ÄGARE, SLÄKTEN TYLLILÄ, 
ÖNSKADE SÄLJA FASTIGHETEN.
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stadtalko i början av maj. Till 
ny hamnkapten utnämndes Bengt 
Enoksson, som kom att fortsätta i 
befattningen långt in på följande 
sekel då han efterträddes av so-
nen Micke. Styrelserna och ordfö-
randen har under åren bytts ett 
antal gånger enligt principen att 
flera av aktieägarna får möjlig-
het att följa med verksamheten 
närmare och kunna göra en egen 
insats för bolagets drivande. 
Parkeringsplatsen har utvidgats  
ett antal gånger varvid också di-
kena rensats och buskar plante-
rats for att göra området triv-
samt. På bryggorna har inte några 
större reparationer behövts göras 
tillsvidare så man kan konstatera 
att trettio år klarar pontonbryg-
gorna galant.

År 2007 förverkligades  
den nya vaktstugan. Att få bygg-
nadslov var igen knepigt men det 
lyckades och den 11.8.2OO7 kun-
de styrelsens ordförande Mikael 
Franck hålla öppningstalet. En-
ligt Eero Nybergs rapport i Som-
marö-Sällskapets årsbok 2OO7 togs 
den nya vaktstugan väl emot av 
medlemmarna. Den nya vaktstugan 
är trivsam och försedd med nya 
bekvämligheter och utrustning för 
att lyssna på radio eller se på 
television. 

Tack vare att bolaget an-
slutit sig till Sommarö Vattenan-
delslag anskaffades också en vat-
tenpost vid stugan var delägarna  
kan tanka färskvatten. En  service 
som under åren varit  välkommen 
och flitigt använd är sophämtnin-
gen som ordnas i Byvikens regi. 
Sopcontainern är i flitig använd-
ning och en stor del av medlem-
marnas sophämtning sköts på detta 
sätt. Under de senaste åren har 
det därtill på våren beställts  
ett sopflak för större  material 
och ett annat flak för metall-
skrot. Tack vare detta har vi 

KÄNNETECKNANDE FÖR 
VERKSAMHETEN VAR ATT 
ANVÄNDARNA AV HAMNEN 
VAR MYCKET NÖJDA MED  
HUR BOLAGET SKÖTTES.

kunnat spara naturen och havet 
från allt dumpat avfall. I Års-
boken år 2010 finns en bild som 
visar hur det brukar se ut när 
flaken fullastade väntar på vi-
daretransport. Byviken hamnen har 
mycket väl motsvarat de förvänt-
ningar deltagarna hade då projek-
tet startades. Tack vare att vi 
nu har en egen hamn vet vi att 
färden ut till holmarna sker utan 
oro om parkeringsplats och att 
den behagliga servicen för sop-
hämtning och vatten är tryggad. ☻

LEIF-ERIK PETTERSSON

SEABERGS

BRYGGLÖSNINGAR - LAITURIRATKAISUT

Flytbryggor samt tillbehör. Service och strand-
byggnationer i västra delen av Nyland.

SSEEAABBEERRGGSS  AABB  //AAlleexxaannddeerr  SSjjööbbeerrgg
SSoommmmaarröövvääggeenn  2233,,  0022338800  EEssbboo
tteell..  00440077220044117744  //  ee--ppoosstt::  iinnffoo@@sseeaabbeerrggss..ffii
wwwwww..sseeaabbeerrggss..ffii
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I  den härden här omfattande artikeln 
presenteras Lövöarnas och 
Sumparns historia för  första 

gången på ett enhetligt sätt. 
Hela historien i en artikel med 
andra ord. 

Suomenkielisille lukijoil-
lemme haluan sanoa, että olen pa-
hoillani etteivät voimani riittä-
neet artikkelin kääntämiseksi 
myös suomen kielelle. Tein tätä 
artikkelia kaksi vuotta ja hankin 
siihen suuren määrän arkistomate-
riaalia – kaikki nämä materiaalit 
olivat lisäksi ruotsinkielisiä. 
Oli tarpeeksi vaikeaa tulkita  
dokumentteja ruotsin kielellä, 
ymmärtää miten nämä kaikki tontit 
olivat aikoinaan syntyneet ja yh-
distyneet keskenään. Olen kuiten-
kin aika tyytyväinen – nyt saimme 
selville kuka tämä aikoinaan leh-
tisaarelaisille niin tuttu Gustaf 
Ginman esimerkiksi oli.

Många frågor har  förblivit 
obesvarade: Vad fick familjen 
Zilliacus i ersättning egentligen 
då de avstod från Lövöarna? Inte 
blev de väl lurade på något vis 
av alla herrar och advokater, som 
var med och grundade Ab Lövöarna?

Och vad hände sist och slut-
ligen med fiskarfamiljerna som 
bodde på Lövöarna ännu då Zillia-
cus köpte holmarna 1903? Fick de 
inte lösa in sina torp på basen 
av torparlagen? Blev de utköpta?

Hade Prästgården några ak-
tiviteter på holmarna alls  under 
1800-talet – kyrkan ägde ju Löv-
öarna fortfarande under hela se-
klet?

Här har ni Lövöarnas första 
verkliga ”encyklopedi”.  →
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I  den härden här artikeln kommer jag 
att presentera Lövöarnas och 

Sumparns historia från slutet av 
medeltiden till situationen idag 
på 2020-talet. Visserligen har 
det redan ingått enstaka artiklar 
om Lövöarna i nästan alla av Som-
marö-Sällskapets tidigare utkom-
na årsböcker, men Lövöarnas och 
Sumparns samlade ”ramhistoria” 
har hittills saknats. Det finns 
dessutom relativt få  publicerade 
artiklar om Lövöarnas  historia. 
Därför bygger min utredning 

INLEDNING

 ”I TIDERNAS BEGYNNELSE” NÅGON-

STANS PÅ LÖVÖARNA. EN VACKER BILD, 

SOM NÅGON UR DEN ZILLIACUSKA FAMIL-

JEN TAGIT OMKRING 1910. VILLA ZILLI-

ACUS HADE KANSKE REDAN BLIVIT REST 

UPPE PÅ LILLA LÖVÖS BACKE ELLER SÅ 

VAR DET BARA FISKEBEFOLKNINGENS SMÅ 

STUGOR, SOM ÄNNU FANNS KVAR PÅ DEN 

TIDEN. FOTO: IDA ZILLIACUS FOTO-

ALBUM.

främst på forskning i Lantmäteri-
kontorets arkiv och i Riksarkivet.  
Några Lövöbor har också  lånat 
mig sina gamla tomtdokument och 
på det viset har jag bit för bit 
lyckats bygga upp en helhet. Jag 
har också stått i nära kontakt 
med Arvid Zilliacus ättlingar och  
fått låna fotoalbum,  ritningar 
och brev av dem beträffande tom-
ten där Villa Zilliacus står. Men 
inget av breven öppnar upp några  
hemligheter om hur familjen Zil-
liacus hittade Lövöarna år 1903,  
då öarna kom till  försäljning. 
Och inga dokument, utom husrit-
ningarna, finns om familjens liv  
ute på Lilla Lövö under 1910– 
1920-talen. Allt måste sökas fram 
ur  lantmäteriförrättningspappren 
och ur Riksarkivets företags-
arkiv. Familjen Zilliacus gamla 
fotografier finns ju, men oftast 
utan text, och vi publicerar fle-
ra av dem. Ofta förtäljer ju bil-
der mer än ord.

Den här ögruppen utgör ett 
särfall inom  sommaröarkipelagen. 
Då man betraktar holmarna på en 
karta ser man att de egentligen 
ligger inom Sommaröarnas  område, 
men ändå har de historiskt hört 
till en annan by i Esbo: Till 
Prästgården, vars huvudsakliga 
ägor ju låg uppe vid Esbo kyrka  
i Morbyområdet. Fast egentligen  
lösgjordes Lövöarna från Präst-
gården redan 1903 då Esbo  svenska 
församling sålde ut öarna som en 
enhetlig fastighet till affärs-
mannen Arvid Zilliacus. Men kvar 
på stadens officiella kartor har 
det, vad beträffar Lövögruppen, 
stått nästan intill dags datum 
Prästgården i stället för Som-
maröarna. Det verkar vara lika 
svårt för dagens kommunala tjäns-

temän och kartritare, som det 
var för myndigheterna i medlet 
av 1700-talet att erkänna att 
Lövöarna kanske borde ha räknats 
till Sommaröarna. 

Orsaken till det här  ligger 
i att Esbos alla öar, holmar 
och skär i tiden hörde till och 
låg under olika byar och hemman, 
som var belägna uppe på fastlan-
det. Ursprungligen fanns det inga 
självständiga byar ute i skärgår-
den i Esbo.

LÖVÖARNA LÅG FÖRST LÖVÖARNA LÅG FÖRST 
UNDER PRÄSTGÅRDENUNDER PRÄSTGÅRDEN

Det som vi idag kallar för  
Sommaröarna låg under Esbogård, 
under Kungsgården, som bildades 
på 1550-talet. Så var läget ända 
fram till 1825 då landbönderna  
på Sommaröarna köpte upp sina 
hemman av Esbogård. Lövöarna åter 
låg under Prästgården. Men hur 
och när Lövöarna hamnade under 
Prästgården är fortfarande ett 
oklart kapitel. 1903 sålde dock 
Esbo svenska församling Lövöarna 
och ögruppen hade efter det ing-
et mera att göra med kyrkan eller 
församlingen. Fiskarbönderna el-
ler torparna på Lövö hade aldrig 
varit självständiga landbönder 
och det fanns inte på Lövö något 
hemman som de kunde ha köpt upp.

I den här artikeln presente-
rar jag namnen på de första fast 
boende invånarna på  Lövöarna. 
Esbos kyrkoherde Elias  Cajander 
bodde själv ute på Lilla Lövö  
under ett tjugotal somrar efter 
1753.

Storskiftet av  Prästgårdens 
ägor skedde redan 1787,  vilket 
innebar att också Lövöarna då  →
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uppmättes och skiftades, och kom 
efter det att definitivt höra 
till församlingens ägor. 

Från 1800-talet finns 
mycket litet dokumenterat om 
 Lövögruppen, det bodde dock hela 
tiden många fiskarfamiljer där 
och livet och fiskandet var ak-
tivt – på samma sätt som på alla 
andra ställen i Esbo skärgård. 
 Familjer och familjemedlemmar 
flyttade aktivt mellan de  olika 
ögrupperna i Esbo och Esbos  
församling verkar inte på något 
speciellt sätt ha reglerat boen-
det där. Förutom att det alltså 
aldrig bildades något hemman på 
Lövöarna, endast fiskartorp. Och 
torparna betalade hyra för sina 
torp i någon form till kyrkan och 
efter 1903 till holmarnas nya 
ägare Zilliacus.

TVÄRMINNES ZOOLOGISKA STATIONS TVÄRMINNES ZOOLOGISKA STATIONS 
FÖREGÅNGARE PÅ LÖVÖARNAFÖREGÅNGARE PÅ LÖVÖARNA

Under hela 1890-talet hyrde lövö-
fiskarna ut några av sina torp-
byggnader på Lilla Lövö under 
somrarna till en zoologisk för-
söksstation, som 1901  flyttade 
till Hangö Udd i närheten av 
Lappvik och kom att heta Tvärmin-
ne zoologiska station efter det. 
Att den här zoologiska stationen 
bildades på Lövö hängde ihop med 
att stationens grundare J.A. Pal-
mén själv hade sin sommarvilla på 
Lilla Bodö.

FAMILJEN ZILLIACUS KÖPTE FAMILJEN ZILLIACUS KÖPTE 
LÖVÖARNA AV PRÄSTGÅRDENLÖVÖARNA AV PRÄSTGÅRDEN

1903 sålde Esbo svenska församlig 
Lövöarna och Sumparn till affärs-

mannen Arvid Zilliacus. Holmarna 
bröts ut från Prästgården först 
1908 och Zilliacus fick fastebrev 
eller lagfart för tomten först 
1916.

Lövöarnas och Sumparns ytt-
re vattengränser mot Esbos övriga 
skärgård drogs upp och fastställ-
des efter en lång och  invecklad 
vattenskiftesprocess som blev 
färdig 1908. Först efter den här 
skiftesprocessen blev det klart 
att också Grötholmarna slutgil-
tigt hörde till Lövögruppen. 
 Något som nog varit ganska klart 
redan efter att Sommaröarnas 
 yttre holmar skiftades under för-
sta hälften av 1800-talet. vilka 
holmar som tillhörde Lövögruppen 
hade man tvistat om i olika rätt-
sinstanser i årtionden under  
slutet av 1700-talet

På 1920-talet spjälktes  
de första enskilda  fastigheterna 
ut från Lövöarnas stomlägenhet  
– synbarligen handlade det om att 
fiskarna på basen av torparlagen 
fick lösa in sina torp.  Fiskaren 
Karl Väinö Holmström lyckades den 
12 maj 1924 teckna ett köpebrev 
angående Grötholmarna. Arvid Zil-
liacus började dock inte själv 
parcellera ut tomter på Lövö  
och det gjorde egentligen inte 
heller änkan Ida eller dödsboet 
efter Arvid Zilliacus som dog  
redan 1920 efter att ha drabbats 
av hjärnblödning år 1915. 

 LÖVÖARNAS SAMTLIGA TOMTER 2021 

MED REGISTERNUMMER. OMRÅDET SOM ÄR 

MÅLAT GRÖNT ÄGS AV ESBO STAD IDAG, 

KARTAN ERHÅLLITS AV ESBO STAD.

 →
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AKTIEBOLAGET LÖVÖARNA AKTIEBOLAGET LÖVÖARNA 
BILDADES 1927BILDADES 1927

1927 fattade Ida Zilliacus med 
sin familj beslut om att  avstå 
från Lövöarna. Men i stället för 
att själv dela upp holmarna i 
mindre parceller och sälja dem 
tomt för tomt så lät hon bilda 
ett aktiebolag av stomlägenheten 
och av all den mark och det vat-
ten som hörde till stomlägenheten 
– d.v.s största delen av öarnas 
areal. Hon överlät ögruppens  

 ARKITEKT KARL LINDAHLS ORIGINAL-

RITNING ÖVER EN DETALJ AV VILLA ZIL-

LIACUS. RITNINGEN GJORD CA 1910. FO-

TOGRAFERAD 2021 AV ESBO STADSMUSEUM, 

FOTOT INGÅR I MUSÉETS SAMLINGAR MEN 

ORIGINALET ÄGS AV SLÄKTEN ZILLIACUS. 

ORIGINALRITNINGARNA HITTADES 2021.

stomlägenhet till det  nybildade 
Aktiebolaget Lövöarna och fick 
som motprestation en överväldi-
gande aktiemajoritet I bolaget 
(7/8). Hennes aktier värderades 
dock endast till 48 000 mark. Hen-
nes son Gunnar Zilliacus erhöll 
1/8 av aktierna vilka värderades 
till 7 000 mark. Hon eller  hennes 
son Gunnar deltog själv  aldrig 
vid aktiebolagets möten utan de  
drog sig helt tillbaka –  löstes 
antagligen ut från bolaget rätt 
snart. Hennes talan i bolaget 

fördes av vicehäradshövding  
Väinö Fredrik Nygren på basen av 
en fullmakt som Ida Zilliacus gi-
vit till Nygren den 4 juni 1927  
i samband med att man gjort upp 
bolagsordningen. Bolaget stif-
tande möte hölls den 13.9.1927.  
Till bolagets enda  styrelsemedlem 
valdes bankkamreren Carl von 
Knorring. Vid mötet antecknades 
det att den zilliacuska fastig-
hetsegendomen på Lövöarna ansågs 
ha överförts till bolaget redan 
den 1.6.2927. Mötet  ajournerades 
dessutom till den 27.9.2927 i 
väntan på att Gunnar Zilliacus 
skulle få juridisk rätt att över-
föra sin del av egendomen till 
bolaget.

LÖVÖARNA STYCKADES I SMÅ PARCELLERLÖVÖARNA STYCKADES I SMÅ PARCELLER

Redan följande dag, den 14  
september 1927 hölls en extra  
bolagsstämma där man fattade be-
slut om att stycka Stora Lövö i 
parceller i enlighet med ett för-
slag från den 1.9.1927 uppgjort 
av lantmäteriingeniören J.M. 
Luukkonen. Mötet  befullmäktigade 
agronomen Otto Forsblom att för-
sälja dessa jordområden. Detta 
alltså trots att 1/8 del av egen-
domen ännu inte juridiskt över-
förts till aktiebolaget.

Öarnas huvudtomt där den 
ståtliga villan fanns, som Arvid 
Zilliacus låtit bygga 1910–1912 
med ritningar av Arkitekt Karl 
Lindahl, såldes till Bokarbetar-
nas förbund, som kom att idka 
sommarläger- och semesterverk-
samhet för barn och unga där. 
Tomtens namn blev efter det  
Kirjatyöläisten kesäsiirtola.  
Tomten bröts ut från Lövöarnas   →
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stomlägenhet och infördes i fast-
ighetsregistret 18.1.1929. Under  
åren 1938–1945 ägde  familjen An-
dersén tomten. 1945 köpte Nokia- 
bolaget parcellen och  fortsatte 
med liknande social verksamhet 
där. Tomten har sedermera, efter  
2012, sålts vidare några  gånger 
men i delgeneralplanen från  
år 1988 fick den här tomten be-
nämningen YS. Tomten är  alltså 
slutgiltigt vikt för allmänna 
byggnader och social- och hälso-
vårdsverksamhet.

Aktiebolaget Lövöarna  
började däremot i snabb takt att 
 parcellera ut och sälja tomter 
från Lövöarna och Sumparn. Det 
här sköttes å bolagets vägnar  
av Otto Forsblom. 

Senare kom Gustaf Adolf 
 Ginman att köpa upp allt fler 
parceller och till sist stomlä-
genheten. Eftersom vattenområde-
na inte skiftats i samband med 
parcellförsäljningen efter 1927 
förblev de i stomlägenhetens ägo, 
vilken alltså övergick i Ginmans  
ägo den tredje juli 1929. Vatten-
områdena som då tillhörde stomlä-
genheten omfattade 265,5 hektar. 
Det enda landområdet som då fanns 
kvar outbrutet var Österklippan, 
som nu också övergick i Ginmans 
ägo.

 
LÖVÖARNAS KRINGLIGGANDE LÖVÖARNAS KRINGLIGGANDE 
VATTEN SKIFTADES 1940VATTEN SKIFTADES 1940

Lövöarnas vattenområden skiftades 
slutgiltigt I en förrättning som  
avslutades den 29 april 1940.  
Under åren 1937 och 1939 hade 
Gustaf Ginman gjort köpebrev  
beträffande vattenområdena med 
samtliga parcellägare. Allt som 

allt handlade det då om 32 köpe-
brev som Ginman gjort med parcel-
lägarna. Ginman antecknades som 
säljare av vattenområdena i varje 
enskilt fall. Vid skiftet av vat-
tenområdena erhöll vattenområdena 
egna registernummer.

Beslut om att lägga ned Ak-
tiebolaget Lövöarna fattades vid 
bolagets ordinarie  bolagsstämma 
den 19.11.1941. Avslutandet av 
bolaget drog dock ut på tiden 
till 1943. Det visade sig att 
staten hade skattefordringar på 
aktiebolaget. Vid nedläggningen 
var bolagets enda aktieägare E.J. 
Nygren & Co kommanditbolag. Exakt 
när Ida och sonen Gunnar Zillia-
cus lösts ut ur bolaget och till 
vilket pris har inte ännu gått 
att fastställa. Antagligen skedde 
det rätt tidigt efter att bolaget 
hade grundats.

Parcelleringarna som skedde 

 VILLA ZILLIACUS I SITT  

URSPRUNGLIGA SKICK OMKRING 1912. 

VILLAN SER FORTFARANDE IDAG UT SÅ 

HÄR, DEN HAR DOCK UNDER DE 110 ÅR 

SOM GÅTT MÅLATS OM NÅGRA GÅNGER  

OCH SMÄRRE REPARATIONER HAR GJORTS. 

FOTO: IDA ZILLIACUS FOTOALBUM.

 NÅGOT AV ARVID OCH IDA ZILLIACUS 

BARN NJUTER AV SOMMARFIRANDET VID 

STRANDEN PÅ LÖVÖARNA UNDER 1910-TA-

LET. FOTO: IDA ZILLIACUS FOTOALBUM.

 PÅ BÅTUTFÄRD I FAMILJENS  VACKRA 

MOTORBÅT UTANFÖR LÖVÖARNA UNDER 

1910-TALET. DAMEN TILL HÖGER ÄR  

KANSKE IDA ZILLIACUS, ARVIDS  HUSTRU. 

PÅ BÅTENS FLAGGA SYNS OCKSÅ SLÄKTENS 

VAPEN ELLER SIGILL. SAMMA VIMPEL 

SYNS OCKSÅ PÅ I MÅNGA ANDRA  BILDER, 

VANLIGTVIS FRÅN FAMILJENS STORA 

BRYGGA. FOTO: IDA ZILLIACUS FOTO-

ALBUM. 

 →
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på 1920–1930-talen omfattade näs-
tan all areal på holmarna och i 
delgeneralplanen, som fastställ-
des för området 1988 (Sommaröar-
nas och Sököudds delgeneralplan) 
slogs dessa tomter slutgiltigt 
fast. Tomtförsäljningarna har 
 givetvis fortsatt sedan dess och 
fortsätter ännu. Nästan varje år 
säljs några tomter på Lövöarna 
eller Sumparn. Den allra mest om-
fattande försäljningen av tomter 
skedde 1990 då familjen Gahmberg 
sålde ut sitt stora parcellinne-
hav på Stora Lövö till affärsman-
nen Matti Kaivola. Kaivola lyck-
ades utarbeta 13 byggnadsrätter 
för nya hus på de här  tomterna. 
Tomterna och  byggnadsrätterna 
sålde han till firman  Notareal, 
som dock gick i konkurs  innan 
några nya hus blivit byggda. Esbo 
stad köpte 1994 ett stort  antal 
av parcellerna som låg uppe på 
Stora Lövö av konkursboet. De 
hade en totalareal på 5,5 ha. 
Strandtomten intill på 1,4 ha och 
med ett vattenområde uppgående 
till 9 ha såldes på auktion unge-
fär vid samma tidpunkt till Ari 
Siltala. Siltala hade också för-
sökt köpa upp alla andra tomter 
som ingick i konkursboet men Esbo 
stad lyckades lösa in dem. Esbo 
stad äger idag även en annan stor 
tomt på Stora Lövö(Historien om 
Notareal finns redovisad i detalj 
i min artikel ”Stora Lövö – efter 
Notarel, som ingick I SSÅ 1995, 
s. 46–48).

Livet på Lövöarna  fortsätter 
idag sin gilla gång. Aktiebolaget  
Lövöarna blev aldrig något lik- 
nande som Aktiebolaget Sommar- 
öarna hade blivit på 1910–1940- 
talen. Det enda gemensamma som  
skapades av Lövöarnas bolag var 

 BRON MELLAN LILLA OCH STORA LÖVÖ, 

SOM DEN SER UT IDAG. DEN HÄR BRON 

SAMT BRON FRÅN LILLA LÖVÖ TILL SUM-

PARN OCH YTTERLIGARE DE ENKLA SKOGS-

VÄGARNA ELLER PROMENADERNA, SOM GICK 

ÖVER HOLMARNA LÄNGS TOMTGRÄNSERNA 

HAR ALLTID UTGJORT EN TYP AV ALL-

MÄNNINGAR OCH GEMENSAM EGENDOM FÖR 

LÖVÖBORNA. I ALLA KÖPEBREV FÖR DE 

ENSKILDA TOMTERNA INGICK EN KLAUSUL 

OM ATT TOMTÄGAREN VAR SKYLDIG ATT 

UNDERHÅLLA BROARNA OCH VÄGARNA I 

PROPORTION TILL STORLEKEN PÅ TOMTEN. 

FOTO: CHRISTIAN BLOM. →
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ens mycket energiska och aktiva 
möten i slutet av 1980-talet. 

Den 2.9.1982 intervjuade jag 
Alpo Sundström från Lövösällska-
pet och han berättade om ”Lehti-
saaren Hoitokunta” och planerna 
kring denna sammanslutning. Sam-
manslutningen var inte en regist-
rerad förening men representanter 
väljs varje år på ett möte till 
organisationen. Tidigare var Ber-
tel Gustafsson dragare och sedan 
1968 Alpo Sundström. Man  samlade 
pengar till att upprätthålla väg-
ar, broar, bryggor, något som  
alla köpebrev förutsätter att 
man skall göra tillsammans. 1969 
tog ”hoitokunta” initiativ till 
att dra el till öarna. El kom år 
1974. I början av 80-talet förny-
ade man Sävasundsbryggan.  Varje 
år samlas en penningsumma in av 
de 65 parcellägarna – en andel 
per parcell. Man har gjort en 
egen telefonkatalog för Lövöbor-
na.

Senare har generations-
växlingar ägt rum och tomter har 
sålts vidare. Befolkningen har 
delvis bytts ut. Fiskarfamiljerna 
har försvunnit. Butiksbåtarna är 
borta. Kvar är ni, som nu äger er 
fastighet på holmarna. Ni utgör 
nutiden och framtiden.

Det finns mycket kvar ännu 
att utreda och nu får Lövöarnas 
nuvarande ägare gärna ta över. 
Gå noga igenom alla era lagfarts-
handlingar och andra uppgifter 
beträffande er fastighets histo-
ria. Och komplettera min artikel 
i kommande årsböcker.

I det följande presenterar 
jag mer ingående det som framkom-
mit hittills i den här artikeln.

 EXEMPEL PÅ EN DEL AV DE I GEMEN-

SAMT BRUK EXISTERANDE SKOGSVÄGARNA 

PÅ LÖVÖARNA. HÄR SYNS VÄGEN SOM GÅR 

IN I SKOGEN PÅ STORA LÖVÖ. VÄGARNAS 

OCH BROARNAS HÅLLANDE I SKICK HÖRDE  

TILL TOMTÄGARNAS SKYLDIGHETER MEN 

TROTS DET INGÅR INTE VÄGARNA SYSTE-

MATISKT SOM SERVITUT FÖR ALLA TOMTER  

IDAG I DERAS FASTIGHETSREGISTER. DÄR-

EMOT ÄR VÄGARNA NOG INRITADE I DA-

GENS OFFICIELLA KARTOR ÖVER LÖVÖARNA 

OCH SUMPARN. FOTO: CHRISTIAN BLOM, 

0KTOBER 2021.

de gemensamma vägarna och gångs-
tigarna som drogs längs tomternas 
rågränser på alla öar, en ång-
båtsbrygga, en bro och en vatten-
brunn (som idag ligger gömd på 
Fladans område eftersom kommunalt 
vatten dragits till holmarna). 
Det fanns aldrig någon stor idé 
eller framtida plan bakom bil-
dande av Lövöbolaget – utom att 
sälja så många villatomter som 
möjligt och förtjäna pengar. Den 
enda stora allmännyttiga tanken 
som fanns tycks ha funnits var då 
Aktiebolaget Lövöarna 1928 sålde 
familjen Zilliacus fina villa och 
tomt till en plats för rekreation  
och social- och hälsovård.  Eller 
så skedde det här köpet av en 
slump till ett dylikt ändamål.

Vad som hände med alla  
fiskarfamiljer som i tiden bodde 
på Lövöarna har jag inte kunnat 
utreda. En del torp lyckades man 
lösa in såsom Holmström på Gröt-
holmen gjorde och faktum är att  
det nog senare fanns flera fis-
kare och båtbyggare, som  bodde 
på Lövöarna och Sumparn. Men 
de tycks inte ha hört till ”ur-
sprungsbefolkningen”. T.ex. Kei-
jo Tuomela kom in först senare 
i samband med  parcelleringarna. 
Släkterna Sneitz och Lövström 
tycks ändå ha rötter från den 
gamla torpartiden på Lövöarna.

GICK IDA ZILLIACUS PÅ FÖRLUST GICK IDA ZILLIACUS PÅ FÖRLUST 
DÅ HON ÖVERFÖRDE LÖVÖARNA TILL DÅ HON ÖVERFÖRDE LÖVÖARNA TILL 
AKTIEBOLAGET?AKTIEBOLAGET?

Det har snart förflutit 120 år 
sedan Lövöarna lösgjorde sig från 
den kyrkliga församlingens ägo. 
Fram till medlet av 1920- talet 
var det familjen Zilliacus som 

bodde på holmarna tillsammans  
med den gamla  fiskarbefolkningen. 
1927 startade öarnas uppspjäl-
kning i tomter i snabb takt, i 
förvånansvärt snabb takt kan 
man säga. Aktiebolaget Lövöarna 
styrde den här processen och de 
personer, som ledde hela aktie-
bolaget (2 vicehäradshövdingar 
Nygren, Otto Forsblom och Gustaf 
Ginman) köpte själva in en stor 
del av området, och sålde  senare 
vidare av sitt tomtinnehav. Ägan-
det ”normaliserades” småningom 
och fick fasta former. Och 1943 
då aktiebolagets saga var slut 
satt Aktiebolaget Lövöarnas sty-
relseordförande Nygren kvar med 
enorma skatteskulder. Varför? 
Det vet vi inte. Vi vet dock att 
tomterna ofta såldes på avbetal-
ning, bolaget fick sakta med åren 
in sina försäljningsintäkter. 
Och kanske glömde man också att 
bokföra en del eller lämnade in 
ofullständiga skattedeklaratio-
ner. Och så var det ju dessutom 
krigstider. Jag skulle nog vilja 
få veta hur mycket släkten Zilli-
acus sist och slutligen fick då 
de överlät sin egendom till Ak-
tiebolaget Lövöarna. Deras aktier 
värderades ju 1927 I bolaget till 
55 000 mark, medan många enstaka 
parceller vid samma tidpunkt sål-
des för ungefär samma pris. Men 
också Forsblom och Ginman betala-
de rätt höga priser för de tomter 
de själva löste in.

I takt med att sommarvillor-
nas ägarantal ökade blev det so-
ciala livet på Lövöarna  givetvis 
allt viktigare. Det bildades oli-
ka slags sammanslutningar för det 
gemensamma – Lehtisaaren hoito-
kunta bl.a. Jag deltog själv på 
några av den här sammanslutning-  →
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L övöarnaövöarna ligger långt ute till 
havs och det är rimligt att 

föreställa sig att sjöfarare och 
fiskare sedan tidig medeltid bru-
kat öarna i sin verksamhet. Havs-
fisket var tidigare utvecklat i 
Estland och fiskare från Estland  
har säkert nyttjat holmarna utan-
för Esbo kust redan tidigt. Pa-
tronatsrätten över en stor del 
av Nylands sydkust hade dessutom 
under den tidiga medeltiden, år 
1351, donerats till ett estniskt 
kloster i Padis och de estniska 
munkarna fiskade i vattnen mellan 
Kyrkslätt i väster och Pernå i 
öster. Därav de många munknamnen 
i vår skärgård, till exempel fick 
Hanikkas strand mellan Svinösund 
och Sököudd namnet  Munkstranden. 

LÖVÖARNA FÅR SIN FÖRSTA  
BOSÄTTNING 1753

År 1428 löste domkapitlet i Åbo 
in den här rätten igen och de 
estniska munkarnas aktiviteter 
upphörde i Esbos havsvatten.

PRÄSTGÅRDEN BILDADE SKÄRGÅRDENS PRÄSTGÅRDEN BILDADE SKÄRGÅRDENS 
FÖRSTA FISKARTORP PÅ LÖVÖARNA FÖRSTA FISKARTORP PÅ LÖVÖARNA 
17531753

Torp kunde inte bildas i vår 
skärgård förrän den svenska lag-
stiftningen gav möjlighet till 
det. Det skedde i den svenska 
riksdagen i april 1756. I prakti-
ken kunde en viss typ av fiske-
torp byggas redan några år tidi-
gare i form av något som kallades 
”saltsjöfiskeri”. För det här 
krävdes ”undantagstillstånd” av 
myndigheterna i Finland. Kyrko-
herden Elias Cajander i Esbo var 
den första som utnyttjade möj-
ligheten att grunda ett saltsjö-
fiskeri eller fiskeribolag i Esbo 

skärgård, och det kom att inrät-
tas 1753 på Lilla Lövö. För det 
här tog Cajander in två estniska 
familjer till Lövö. Han lät byg-
ga en byggnad och en välvd källa-
re åt dem där. (Se mera  ingående 
en diskussion om grundandet av 
dessa första skärgårdstorp i Esbo 
i min artikel ”Sommaröarna på 
1700- talet i SSÅ 2015, s.80–113).

Man hittar inte namnen på  
de allra första fisketorparna i  
Esbo i Esbos kyrkoböcker. Först 
efter 1758 hittar man de  första 
torparnas namn. Om de var  ester 
är svårt att säga, namnen var 
nog rätt svenska och redan på 
1760–70-talen uppgavs det att 
många av fiskarna som kommit till 
Lövö flyttat dit från andra orter 
i den finska skärgården, såsom 
Föglö.

Under perioden 1776–80 var 
totalt 24 personer skrivna på 
Lövö. Enligt vissa källor skulle 

K APIT E L  I

 FÖRSTA STYCKNINGSKARTAN ÖVER LÖV-

ÖARNA FRÅN 1905 PÅ BASEN AV VILKEN 

SENARE STYCKNING SKEDDE. OBSERVERA 

DEN URGAMLA FISKETORPSBYN PÅ  LILLA 

LÖVÖ. DE URSPRUNGLIGA  FISKARTORPEN 

FRÅN 1750-TALET LÅG I EN KLUNGA UPPE 

PÅ SLUTTNINGEN PÅ LILLA BODÖ, NÄRA 

PLATSEN DÄR VILLA ZILLIACUS IDAG 

STÅR. KARTA: LANTMÄTERIVERKETS AR-

KIV.  →
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5 estniska familjer då ha varit 
skrivna där. Under perioden 1781–
86 var hela 44 personer skrivna 
på Lövöarna medan mängden 1786–90 
var 20 och åren 1796–1800 var den 
21, 1818–24 var där 24 personer, 
1840–46 totalt 20, 1854–60 fanns 
där 17 personer, 1910–1912 fanns 
där 11 personer och 1921–30 to-
talt 15 personer.

NAMNEN PÅ LÖVÖARNAS TIDIGA NAMNEN PÅ LÖVÖARNAS TIDIGA 
 FISKARBEFOLKNING FISKARBEFOLKNING

Ur de gamla kyrkoböckerna har  
jag hittat bland annat  följande 
namn på personer som bodde i 
Lövötorpen:

 → 1749 Häradsrättsdomslut  
gällande olagligt skogshygge 
på Lövö, inga namn

 → 1750–56 Inget namn för torparna 
nämns för Lövöarna

 → 10.9.1756 Landshövdingsembets-
resolution till beviljande av 
Saltsjöfiskeri vid Lövö

 → 1758–63 Johan Jöransson, Samu-
elsdotter, Daniel Danielsson 

 → 1761 Fiskaren Pehr Johansson 
och Anna Johansdotter får  
sonen Isaac 7.8.1761 på Lövö

 → 1764–69 Johan Jöransson och  
Daniel Danielsson

 → 30.5.1767 Johans söner Johan 
och Matts, 18 och 16 år drun-
knade vid Lövö vid resa från 
holmen med torparhustrun Lena 
Bertilsdotter

 → 1770 Fiskaren Johan  Danielsson 
och Lisa Isaacsdotter får 
dottern Greta Lena 23.8.1770, 
fiskaren Anders Andersson 
och Brita Erikson får 2.1. 
sonen Isaak, fiskaren Erik 
 Johansson och Greta Andersson 
får dottern Greta 15.11

 → 1773 Fiskaren Erik Johansson 
och Greta Hansson får dottern 
Greta 16.5, torparen Anders 
Sundström och Magdalena Jo-
hansson får dottern Margare-
ta 30.12

 → 1774 Fiskaren Michel Jacobsson 
och Anna Davidsdotter får so-
nen Daniel 5.1, fisk. Abraham 
Andersson och Maria Andersson 
/ Abrahamsdotter får sonen 
Abraham 2.5.

 → 1776–80 Daniel Danielsson,  
Maria Danielsdotter, Matts 
Abrahamsson, Johan Jöransson, 
Michel Jöransson, Erik Jo-
hansson, Abraham Andersson, 
Abraham Andersson och Maria 
Abrahamsson får sonen Anders 
26.8.1776, Michel Jacobsson 
och Anna Davidsson får dot-
tern Anna 3.2.1777 och dot-
tern Christina 12.12.1779 
Matts Alexandersson och Lena 
Thomasdotter får dottern Alex- 
andra 13.6.1777 och dottern 
Anna 30.3.1779 och dottern 
Anna Stina 15.8.1780, Thomas 
Johansson och Maria Johansson 
får dottern Helena 1782

 → 1781–86 Daniel Danielsson,  
f. 1729, Johan Jöransson,  
f. 1717, Lisa Danielsson, Jo- 
hansson, f. 1757, Stina Matts- 
dotter, Michel Jakobsson,  

 FISKARFAMILJEN FINNERMAN PÅ LILLA 

LÖVÖ 1892, FOTO: J.A. PALMÉN, ESBO 

STADSMUSEUM. →
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Erik Johansson, Greta Hans-
dotter, Johan Fogelström, 
Valborg Matsdotter,  Thomas 
Thomansson, Greta Matts-
dotter, Johan Wästerberg, 
Matts Johansson, Magdalena 
Thomasdotter, Daniel Öster-
holm,f. 1785, fiskardragonen 
Thomas Johansson och hustrun 
Maria Johansdotter

 → 1786–96 Daniel Österholm och 
Johan och Olof Fogelström 
samt Erik Westerholm. Fogel-
ström var född på Föglö, 
Åland, gift med Stina Ersdot-
ter, fick barnen Eric,  Thomas 
och Anna. Erik Westerholm 
gift med Caisa Michelsdotter, 
barnet Johanna och med Anna 
Mattsdotter 1790 barnet Tho-
mas

 → 1800-talets början Gustava  
Helene, född i Estland 1775 
(efternamnet otydbart, också 
ordet Estland otydligt, kan 
vara Esbo)

 → 1808–11 Daniel Österholm,  
född 1749, Stina Jakobs-
dotter, f. 1742, Thomas,  
f. 1779, Raisa Mattsdotter, 
f. 1767, Johannes, f. 1804

 → 1812–17 Johannes Fogelström, 
Stina, f. 1754, Gustava,  
Johan Adolf,f. 1815, Gustava, 
Abraham, f. 1817,f. 1782 W. 
Thomasdotter, Daniel Öster-
holm, Raisa Svarnberg, Gustav 
Svarnberg, Thomas Danielsson, 
Anders Johan Walein, Raisa 
Mattsdotter 
Fosterdotter Walborg, f. 1793 

 → 1840–46 Fiskaren Samuel Kahl-

man, från Kökar,  fiskaren 
Gustav Österholm, från Svea-
borg, fiskaren Alexander 
Sandberg, från Esbo

 → 1875–77 Ida Karolina Kahlman, 
f. 1854, släkten från Est-
land, Erik Bobergs farmor, 
Samuel Kahlman och hustru 
Gustava, Manda Eriksdotter. 
Senare nämns också Ida Boberg 
(född Kahlman 1877) (Obs. 
Kahlman skrivs ibland som 
Karlman) Enok Finneman och 
hustru Stava (namnet Finneman 
skriv ofta som Finnerman)

 → 1890 Anders Jansson 51,  Erika 
52, inhysing M. Kahlman 57 
Enok Finneman 38, Serafia 36, 
Johan 64, Enok 65, Ida 71

 → 1910–1920 Fiskaren Anders Jans-
son f. i Kökar, fiskaren Karl 
Sundström, f. i Kyrkslätt, 
änkan Wilhelmina Kahlman

 → 1922 Lennart Björklöf, villa-
vakt, f. 1891, hustru Julia, 
f.95, fiskaren Johan Schneitz 
f.1850, hustru Fredrika,  
f. 1857, barn Elis, f. 1888, 
Georg, f. 1891 (litet oklart 
om de här bodde på Lövö)

 → 1933 Isidor Schneitz, villa-
vakt, Lövö, f. 1895, hustru 
Lovisa, f. 1887, barn Fred-
rika

 → 1930-talet Gunnar Schneitz höll 
butik på Lövö, pensionats-
rörelse bedrevs i Zilliacuska 
villan (enligt mina anteck-
ningar från 1981)

 FISKARTORP PÅ LILLA LÖVÖ PÅ 

1800-TALET. FOTO: ESBO STADSMUSEUM.→
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Lövöarna hade som syns en konti-
nuerlig och rätt omfattande be-
folkning under andra hälften av 
1700-talet, hela 1800-talet och 
in på 1900-talet.

Hur det gick med de fiskar-
familjer, som bodde på  Lilla Lövö 
1903 då Arvid Zilliacus  köpte Lö-
varna är en aning oklart. De gam-
la fiskartorpen fanns kvar på 
sina ursprungliga platser på Lil-
la Lövö åtminstone till 1910–20- 
talet. Sedan revs de helt och en 
del nya fiskare flyttade in till 
Lövöarna efter styckningen av 
holmarna efter 1927, utom fiska-
ren Holmström som köpte sitt torp 
på Grötholmen 1924. Holmströms 
namn hittas dock inte i kyrko-
böckerna länge. Från 1920-talet 
nämns inte lövöbefolk ningen mera 
separat i kyrkoböckerna utan de 
ingår i mantalsskrivningen för 
hela Sommaröarna och där nämns 
inte alltid var personerna kon-
kret bodde.

Kyrkoherden Elias  Cajander 
som startade fisketorpen på Lövö 
1753 dog den 18 juni 1773 och 
vi vet inte om Prästgården ef-
ter det brukade Lövöarna till 
annat än att skaffa fisk till 
 församlingen.

Det intressanta är att de 
ester, som efter 1753  flyttade 
till Lövö inte nämns vid namn i 
befolkningslängderna. Eller så 
handlar det om att man inte nämn-
de att fiskarna med svenska namn 
eventuellt kommit från Estland. 
Däremot nämns det noga i  kyrko- 
och befolkningsböckerna hur in-
flyttningen till Lövö skedde från 
andra ställen i Finlands södra 
skärgård. Den enda på Sommaröar-
na som med säkerhet vet att hans 
farmors släktingar i tiden flyt-

tat från Estland till Lövö är 
Erik Boberg på Mankholmen. Hans  
farmor Ida Boberg hette som 
flicka Kahlman eller Karlman.

Namnen, som jag räknat upp 
i listan här ovan har jag samlat 
från olika kyrkobokslängder och 
andra handlingar i Riksarkivet 
från och med 1981, då jag starta-
de min Sommaröforskning. De all-
ra äldsta noteringarna hittades 
för 1758 på Riksarkivet i de äkta 
kyrkoböckerna i  pappersoriginal. 
I dagens digitaliserade kyrko-
längder finns inte årtalet med.

HUR LYCKADES ESBOS PRÄSTGÅRD 
FÅ ÄGORÄTTEN TILL LÖVÖARNA OCH 
SUMPARN?

 FISKETORP PÅ LILLA BODÖ FRÅN 

1890-TALET. EVENTUELLT FAMILJEN 

KAHLMANS HUS. BILDEN FANNS I  SLÄKTEN 

BOBERGS ÄGO. ORIGINALET IDAG HOS 

CHRISTIAN BLOM.

S enastenast då upplysningstiden och  
nyttans tidevarv inleddes i 

Esbo – i praktiken efter Stora 
och Lilla Ofredens slut i  mitten 
av 1700-talet – visade det sig 
att den svenska församlingen i 
Esbo och därtill hörande Esbos 
prästgård lyckats få  äganderätten 
till Lövögruppen. För att få det 
här ägandeskapet bekräftat star-
tade Esbos kyrkoherde Elias Ca-
jander år 1753 ett Saltsjöfiskeri 
på Lövöarna. Tillräcklig kunskap 

i havsfiske tycks inte ha fun-
nits i Esbo så Cajander tog in 
två estniska fiskarfamiljer och 
byggde åt dem fiskartorp på Lilla 
Lövö. Om somrarna vistades kyrko- 
herden själv ute på Lövöarna, till 

K APIT E L  I I

E RIK BOBE RG

Erik Boberg från Mankholm. Hans 
farmor Ida Boberg, tidigare Kahl-
man kom från Lövö och sägs ha 
härstammat från Estland. I kyrko-
böckerna för Lövö talades det om 
släkten  Kahlman eller Karlman i 
litet  varierande versioner. Och 
varifrån denna släkt kommit in 
varierar också. Ida Boberg, f. 
Kahlman, levde dock länge och be-
rättade om sin estniska härkomst 
för Erik Boberg och också för mig 
personligen i tiden. FOTO: Chris-
tian Blom 2020.

 →
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den grad att man inom församling-
en klagade på att han inte skötte 
sina åtaganden tillräckligt bra. 
Cajander vägrade dessutom att bo 
i själva prästgården. Han  inköpte 
Gumböle och två andra stora hem-
man i stället. Sockenborna och 
prästerna klagade ofta brevledes 
på att det var för svårt att nå 
kyrkoherden då han vistades ute 
på Lövö så långa perioder (Se vi-
dare om de här klagomålen i Hagar 
Nikander: Esbo 1700–1865, Grafi-
tex Oy, Helsingfors 1985, s. 286–
287). 

 Cajander förde ett slags 
dagbok eller krönika under åren 
1749–1772. Det här var han tvung-
en att göra i enlighet med ett 
beslut som Sveriges och Finlands 
präster fattat beslut om 1749. 
Det skulle handla om befolknings-
statistik och viktiga händelser 
I bygden. Från och med 1753 kom-
menterar Cajander noga havsfisket 
ute på Lövöarna där han vistades 
allt mer.

Elias Cajander lät 1753 göra 
en inskrift I berggrunden I när-
heten av den nuvarande Zilliacus-
ka villan på Lilla Lövö med tex-
ten: 

1753 antog Prosten Elias  
Cajander 2:nne huushåld. Estar 
till åboer på denna Öö då blef-
vo i juli månad boningsrum här 
– anlagde 1760 uppsattes 3 rums 
byggnad med välfd källare och 
en Kryddgård – AGL - FSC - IAL –.

Inskriften hittas ännu under 
mossan på berget på Lilla Lövö 
(Se även ”Skärgårds–Esbo. Namn-
skick, natur, historia och fram-
tid”, redigerad av Sirkka Paik-
kala, Esbo planeringscentral, 

Jyväskylä 1997, s.63). Också den 
gamla välvda källaren finns kvar 
i sluttningen söderut från Villa 
Zilliacus. Inskriften i berget är 
registrerad som fornminne under 
signumet 1000001426 av Museiver-
ket och Esbo stadsmuseum. Också 
inskriptionens koordinater hittas 
i Museiverkets register. 

Esbos församlings  krönika 
1749–1801 gavs ut i Aulis Ojas 
översättning på finska av Hauki-
lahden kirja ja paperi (Espoon 
kronikka vuosilta 1749–1801, Salo 
1963, S.S. Kirjapaino Oy). Se 
också tidigare publicerade  utdrag 
ur den här skriften på sidan 99 
i min långa artikel  ”Sommaröarna 
på 1700-talet” i SSÅ 2015. I den 
artikeln kommenterar jag  också 
ingående hur Prästgården och de 
övriga rikare hemmanen i Esbo 
förde rättsprocesser under slutet 
av 1700-talet gällande ägorätten 
till de olika holmarna i Esbos 
skärgård.

LÅNG RÄTTSKAMP OM LÅNG RÄTTSKAMP OM 
LÖVÖARNAS ÄGORÄTTLÖVÖARNAS ÄGORÄTT

Prästgårdens ägor hade småningom 
uppstått under förloppet av fle-
ra sekler och de låg spridda på 
olika platser i och även utanför 
Esbo. En del var anskaffade genom 
köp, andra via donation av bön-
derna eller av kronan. I många 
fall handlade det också om att 
kyrkan och Prästgården via rätts-
processer lyckats lägga beslag på 
områden de ansåg höra till dem. 
Enligt Nikander skattlades Präst-
gårdens ägor första gången 1698 
och då tycks Lövöarna redan ha 
funnits med i skattelängden. Det 
här skatteinstrumentet från 1698 

kom dock slutligt att förbli den  
avgörande frågan i ägorättstvis-
terna om Lövögruppen. Processan-
det om äganderätten till Lövöar-
na fortsatte dock in till våra 
dagar. I storskiftet av Prästgår-
dens ägor 1787 hade ju Lövögrup-
pen redan tagits med som tillhö-
rande Prästgården, fast då var 
det oklart vilka alla grannholmar 
som hörde till gruppen. Prästgår-
den försökte länge få också Gås-
grund, Torra Lövö och Stenskär 
inräknade i sina ägor. Först vid 
skiftet av Esbos vattenområdens 
yttre gränser 1908 lyckades man 
komma överens om vilka öar som 
hörde till Lövögruppen. Då togs 
Grötholmarna med medan Gåsgrund 
och Stenskär lämnades utanför.

Sven Eriksson, vars  svärfar 
Alfons Juselius var ledaren för 
Aktiebolaget Sommaröarna,  bodde 
på Moisö och ägnade över ett 
halvt sekel till att forska i Ak-
tiebolaget Sommaröarnas och Esbo-
gårds arkiv. Hans  forskningsiver 
ledde bl.a. till att Alfons och 
Elsbeth Juselius ättlingar så 

sent som 2005 I Högsta Domstolen 
vann Kytö-holmen tillbaka i släk-
tens ägo.

Esbogårds och sålunda 
 Sommaröarnas ägare Anders  Henrik 
Ramsay processade under hela 
 slutet av 1700-talet för att få 
tillbaka Lövöarna, utan att lyck-
as. Däremot lyckades han få till-
baka hela Pentala, som hållit på 
att hamna under Medvast rusthåll. 
Och de övriga viktiga  holmarna 
som hör till Sommaröarna  räddades 
genom att Esbogård genast under 
1750-talet bildade liknande fis-
kartorp på de här öarna (Kopp-
lorna, Pentala, Herrö, Bodö och 
senare andra andra holmar) såsom 
Cajander gjort på Lövö. 

Sven Eriksson publicerade  
i vår årsbok en mycket lång arti-
kel, där han in i minsta  detalj 
redogör för rättsprocesserna 
kring Lövögruppen. Artikeln ”Hur 
uppkom samhörigheten Prästgården 
– Lövöarna” publicerades som en 
följetong i Sommarö-Sällskapets 
årsböcker åren 1985, s. 53–71, 
1986, s. 63–72 och 1987, s. 68–
72. Försök hitta de här numren av 
era gamla årsböcker och läs Sven 
Erikssons fascinerande berättel-
se.

Prästgården var dock vid 
 ingången av 1900-talet färdig att 
avstå från Lövöarna och många an-
dra områden som församlingen då 
ägde. Lövöarna såldes 1903 till 
Arvid Zilliacus och med  pengarna 
utökade kyrkan sina mark- och 
fastighetsinnehav i trakten av 
Esbos gamla gråstenkyrka. Man  
inköpte nu Arvids hemman i  Morby 
(Knut Drake: ”Esbo kyrka under 
fem sekler”, utgiven av Esbo för-
samlingar, Ekenäs tryckeri 1958, 
s. 81).

OM SOMRARNA EFTER 1750 
VISTADES KYRKOHERDE 
CAJANDER SJÄLV UTE PÅ 
LÖVÖARNA
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inte om kyrkan och församlingarna 
hade någon verksamhet eller akti-
vitet på Lövöarna under 1800-ta-
let. Det bodde dock flera fiskar-
familjer hela tiden i torpen på 
Lilla Lövö. På några gamla kartor 
kan man tyda att åtminstone tre 
torp hade byggnader rätt nära in-
till varann på den gamla, centra-
la tomten, där familjen Zilliacus 
senare byggde sina hus. Totalt 
uppgick befolkningen till flera 
tiotals med personer.

Däremot vet vi att man  
grundade en zoologisk försöks-
station och ett laboratorium på 
Lilla Lövö i fiskaren Finnermans 
stuga redan sommaren 1889. Bakom 
projektet fanns J.A.Palmén, pro-
fessor vid Helsingfors universi-
tet och själv bosatt om somrarna 
på Lill Bodö. Jag har presente-
rat den här zoologiska stationen 
ingående i årsboken 1996 (Chris-
tian Blom: ”Tvärminne zoologiska 
station startade på Lilla Lövö”, 
SSÅ, 1996, s. 45–50). Presenta-
tionen byggde då på en gammal 
artikel, som ingått 1957 i tid-
skriften Acta societatis pro  
fauna et flora fennica 73.

Försöksstationen verkade  
på Lövö åren 1889, 1890, 1892 och 
1894–1899. Palmén hade förhand-
lat med församlingen om att köpa 
tomten på Lövö, eller eventuellt 
hela Lövöarna, men församlingen 
gick inte med på det. Därför sök-
te universitetet och J.A. Palmén 
efter en ny plats för stationen, 
och man hittade då Norrgårds hem-
man i Tvärminne by, mellan Ekenäs 
och Hangö, och inköpte tomten och 
senare ännu mera mark och  vatten 
i området. Och på den platsen 
finns denna zoologiska station 
ännu idag, 120 år senare.

I den gamla artikeln från 
1957 framgick det att det 1890 
fanns två fiskartorp på Lövö, 
 intill varandra. Palmén hade två 
bistående assistenter i laborato-
riet på Lövö: K.M. Levander och 
D.A. Wikström. Dessutom verkade 
flera studenter i laboratoriet  
på Lövö om somrarna.

KYRKAN VÄGRADE SÄLJA LÖVÖARNA KYRKAN VÄGRADE SÄLJA LÖVÖARNA 
ÅT UNIVERSITETETÅT UNIVERSITETET

Verksamheten på Lövö hade varit 
framgångsrik, jämfört med den ti-
digare ambulerande laboratorie-
verksamheten, men på Lövö led man 
av bristen på rinnande vatten och 
under menförestiden kom man inte 
ut dit. Men på somrarna gick det 
regelbundet ångbåtar mellan Lövö 
och Helsingfors. Och man kom in 
till Helsingfors och universite-
tet på en dryg timme från labora-
toriet. Byggnaderna på Lövö var 
dock inte egna utan delades med 
fiskarna.

Palméns anteckningar om  
tiden på Lövö berättar mycket 
om Lövöarna. Det visar hur fisk-
arbefolkningen samarbetade  intimt 
med stadsbefolkningen, något som 
var typiskt också för livet på 
Sommaröarna. Då holmarna inte 
gick att köpas så beslutade dock 
J.A. Palmén att söka sig vidare 
till en plats där man kunde ver-
ka långsiktigt och i egna bygg-
nader. Så flyttade man år 1901 
till Tvärminne, två år innan Esbo 
församling beslutade sig för att 
sälja Lövöarna – till Arvid Zil-
liacus.

ZOOLOGISK FÖRSÖKSSTATION VERKADE 
PÅ LILLA LÖVÖ UNDER 1890-TALET 
— FLYTTADE 1901 TILL TVÄRMINNE

K APIT E L  I I I

L övöarnaövöarna kvarstod i Prästgår-
dens ägo hela 1800-talet. Inga 

tomter parcellerades på holmarna 
i slutet av 1800-talet fast la-
gen, som möjliggjorde styckningar 
trätt i kraft redan 1865. Vi vet 

 LÖVÖTORPET 1899 DÄR DET ZOOLOGIS-

KA LABORATORIET VERKADE PÅ 1890-TA-

LET.MED PÅ BILDEN SITTANDE GUIDO 

SCHNEIDER OCH STÅENDE I DÖRREN PEHR 

GADD FRÅN LABORATORIET. FOTO: ESBO 

STADSMUSEUM.
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D en 27 marsen 27 mars 1903  undertecknas 
i Esbo på Glims ett histo-

riskt avtal mellan Esbo försam-
ling och Arvid Zilliacus, den 
sistnämnde genom Firma  Zilliacus. 
Esbo församling säljer nu ut 
hela Lövögruppen,  innefattande 
 Stora och Lilla Lövö, Sumparn, 
 Sumparön, Grötholmarna och Öster-
klippan. Köpare är firma Zillia-
cus eller Arvid Zilliacus.

Församlingen hade erhållit 
rätt till försäljningen av Kej-
serliga Senaten den 26.11.1902. 
Ägorna tillhörde då  församlingens 
kyrkoherdebol. I köpet ingick 
”Löföarna benämnda i Esbo skär-
gård belägna holmar ’samt under-
lydande’ mindre holmar och skär 
äfvensom fiskevatten och  övriga 
förmåner”. Rätten att sälja hol-
marna hade erhållits av kyrko-
stämman den 15 december 1901. 
Kyrkostämman hade  befullmäktigat 
lanthushållaren Johan Fredrik 
Lönnberg från Karvasbacka by att 
sköta försäljningen på försam-
lingens vägnar.

Esbo församling sålde vid 
samma tidpunkt fem andra land-
områden, på olika håll uppe på 
fastlandet i Esbo, allt för att 
få pengar till att köpa mark i 
närheten av Esbos kyrka.

Zilliacus fick rätt att 
tillträda den nya Lövöegendomen 
omedelbart efter uppgörandet av 
köpet. Köpesumman som Zilliacus 
betalade var 11 600 mark. Betal-
ningen kvitterades såsom  kontant 
gulden genast. Köpet skulle ännu 
underkastas Kejserliga senaten 
för godkännande. I köpebrevet 
har någon senare kruxat för or-
det fiskevatten och strukit under 
det. Det här berodde antagligen 

på att Lövöarnas fiskevatten var 
helt oskiftade år 1903, det var 
också oklart var fiskevattnens 
gränser mot grannbyarna gick. Det 
kom därför att räcka hela fem år 
innan allt var klart på de här 
punkterna, innan ägorna var slut-
giltigt utbrutna och införda i 
jordregistret och innan områdets 
yttre vattengränser var fastslag-
na. De inre vattengränserna, för 
parcellerna som gradvis styckades 
upp, skiftades slutgiltigt först 
1940. Fram till dess hade de kom-
mande tomternas innehavare bara 
rätt till ”sportfiske” i de ge-
mensamma vattnen, de ägde alltså 
inte vattenområden innan år 1940.

Då Zilliacus köpte  holmarna 
bodde där alltsedan medlet av 
1700-talet flera fiskarfamiljer i 
torp och stugor, som låg på det 
område där Zilliacus efter 1910 
byggde sin ståtliga villa. I  
köpebrevet från 1903 nämns att  
församlingen erhöll fiskarnas ar-
rendeavgifter till slutet av maj 
1903 och Zilliacus efter det. Där 
preciserades inte hur många fis-
kare det handlade om eller hur 
många torpbyggnader där fanns  
eller vem som ägde fiskarnas bo-
städer då och vem som hade rätt 
till dem i framtiden.

Köpebrevet  undertecknades 
av lanthushållaren J.F.  Lönnberg 
på församlingens vägnar och av 
Arvid Zilliacus själv.  Avtalet, 
som finns i Riksarkivet är en av-
skrift vars riktighet bestyrks  
av vicelantmätaren J. Luukko-
nen. Denne Luukkonen kom snart 
att spela en strategisk roll i 
Lövöarnas kommande utveckling. 
Det var han som gjorde styck-
ningsplanerna för Lövöarna och 
Sumparn 1927 i samband med att 

ägorna övergick i Aktiebolaget 
Lövöarnas ägo för att styckas 
mycket snabbt under åren 1927–
1930. Det var också Luukkonen, 
som den 9 september 1907 avslu-
tade Lövöarnas ägostyckning från 
Kyrkoherdebostället – i det här 
fallet styckades Lövöarna ut från 
Kyrkoherdebostället och blev en 
självständig fastighet. Också om-
rådets yttre vattengränser slogs 
nu fast via en förrättning som 
skedde separat samtidigt och led-
des av lantmätare Tukkila och som 
avslutades den 11.9.1907. Efter 
det kunde hela skiftet av Lövöar-
na slås fast och skiftet fick 
laga kraft en 1.2. 1908. Då fat-
tades också de sista besluten om 
vilka alla skär och holmar som 
hörde till Lövögruppen. Rågrannen 
i havet väster om Lövöarna var 
Svinö by och i öster Qvisbacka 
och Mattby samfällighets vatten. 
Lövöarna blev efter skiftet och 
utstyckningen en såkallad nylä-
genhet med registernumret ½.

ARVID ZILLIACUS KÖPER ÅR 1903 HELA 
LÖVÖGRUPPEN AV ESBO FÖRSAMLING

 ARVID ZILLIACUS PÅ 1910-TALET. 

FOTO: SLÄKTEN ZILLIACUS. 

I KÖPEBREVET FRÅN 1903 
NÄMNS ATT FÖRSAMLINGEN 
ERHÖLL FISKARNAS 
ARRENDEAVGIFTER TILL 
SLUTET AV MAJ 1903 OCH 
ZILLIACUS EFTER DET.

K APIT E L  IV
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Jag vände mig i september 
2020 till Esbo församling och in-
tervjuade på plats och via mejl 
flera personer inom församlingen, 
alltifrån kyrkoherden till sekre-
terare och arkivskötare för att 
få mera uppgifter om Lövöarna och 
varför de såldes. Församlings-
sekreterare Ann-Christin Lintula 
svarade 29.9.20 och arkivansva-
riga Meri Tallasvaara 30.9 via 
mejl. Bägge svarade att försam-
lingen inte har några som helst 

dokument över köpet eller Lövöar-
na, eller ens kunskap och att 
Lövöarna i tiden ägts av försam-
ligen. De gamla dokumenten för-
varas enligt dem antagligen hos 
Kyrkostyrelsen.

Precis ett år senare, i 
september 2021, sålde Esbo för-
samling, via Mataskärsiftelsen, 
Mataskärholmen, intill Sommar-
öarna, med alla dess gamla bygg-
nader där skärgårdens första 
folkskola startat på  1890-talet 
och där församlingen drivit 
skriftskoleläger sedan 1960-ta-
let. Läs också min artikel om 
Mataskär på annan plats i den  
här årsboken. 

Trots att Zilliacus köpt 
Lövöarna 1903 blev alltså jord-
området skiftat från kyrkoherde-
bostället först 1908 och Zillia-
cus fick fastebrev eller lagfart 
på området i Esbos häradsrätt 
först den 5 februari 1916. Han 
hade drabbats av en svår hjärn-
blödning 1915 och framlevde som 
rullstolspatient till sin död 
1920. Ritningarna för den fina 
villan, det som idag kallas för 
Villa Zilliacus, lät han arkitekt 
Karl Lindahl göra 1910 och villan 
byggdes efter det och blev slut-
giltigt färdig 1912.

ARVID ZILLIACUS ÄGDE ARVID ZILLIACUS ÄGDE 
TIDIGARE JUFVA GÅRDTIDIGARE JUFVA GÅRD

Lövöarna var inte den första 
”sommarvilletomten”, som Arvid 
Zilliacus köpte. Han ägde Jufva 
gård i mellersta Esbo mellan åren 
1900 och 1909. Han sålde Jufva 
gård till fru Elisabeth  Juselius 
1909 och hon kvarblev som  gårdens 
ägare till 1917  (uppgfterna 

 erhållits av Tryggve Gestrin 
vid Esbo stadsmuseum i ett mejl 
12.10.2020). I släkten  Zilliacus 
gamla fotoalbum hittar jag  flera 
fotografier från Jufvatiden och 
intressant nog finns där  bilder 
från Jufva ännu från  1930-talet. 
Familjen Zilliacus band till  
Jufva tycks ha levat kvar länge. 
Aktiebolaget Sommaröarna bildad-
es 1910 och paret Alfons Juselius 
och Elsbeth (ibland omnämnd som 
Elisabeth) Juselius sålde då sina 
Sommaröhemman till detta bolag. 
Kan det ha varit samma Elsbeth 
Juselius som köpte Jufva gård? 
Jag talade hösten 2020 med famil-
jen Juselius ättlingar på Sommar-
öarna om den här frågan, men de 
säger sig inte ha någon vetskap 
om att Elsbeth skulle ha ägt  
Jufva.

OKLARHETER GÄLLANDE DEN OKLARHETER GÄLLANDE DEN 
URSPRUNGLIGA FISKARBEFOLKNINGENURSPRUNGLIGA FISKARBEFOLKNINGEN

Det intressanta med utstyckning-
en av Lövöarna 1908 var att det 
i skiftesdokumentets graderings-
instrument (där man värderar och 
graderar varje del av marken på 
området) inte nämns ett ord om 
de dåvarande fiskartorpen, att 
de skulle ha existerat eller var 
de låg och hur de var beskaffade. 
Man talar inte heller om torpens 
gårdsområde, något som var nor-
malt i gamla skiftesinstrument.

Esbo församling sålde som 
sagt samma år (1903) flera andra 
landområden, som den ägt, för att 
få pengar till inköpet av Arvids 
hemman i Morby i närheten av Es-
bos gamla kyrka.

 VILLA ZILLIACUS I BAKGRUNDEN, ETT 

AV FISKETORPEN KVAR ÄNNU, FAMILJEN 

ROSENBERG I FÖRGRUNDEN, 1920-TALET, 

FOTO: ESBO STADSMUSEUM. 

 ARVID ZILLIACUS SJÄLV OCH ANDRA 

FAMILJEMEDLEMMAR UTE MED DEN FINA 

MOTORBÅTEN, SOM SYNS PÅ ÅTSKILLIGA 

BILDER I SLÄKTENS FOTOALBUM. FOTO: 

IDA ZILLIACUS FOTOALBUM.
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Det fanns också andra kopp-
lingar mellan familjen Zilliacus 
och AB Sommaröarna. Arkitekt Karl 
Lindahl, som ritade Villa Zillia-
cus 1910 var medlem i AB Sommar-
öarnas styrelse på 1910-talet och 
han ritade en nästan likadan vil-
la åt sig själv på Bergö, Sommar-
öarna samma år. Det är självklart 
att villaägarna på Lövö och på 
Sommaröarna umgicks flitigt vid 
början av 1910-talet. De här bäg-
ge villorna finns kvar ännu idag, 
båda i lika fint skick.

Jag har ofta lekt med tan-
ken på att Arvid Juselius kanske 
hade velat utveckla Lövöområdet 
på samma sätt som Sommaröarna ut-
vecklades inom ramen för Aktiebo-
laget Sommaröarna. Var det Arvids 
hustru och senare änka Ida Zilli-
acus som själv kom på tanken att 
ombilda Lövöarna 1927 till ett 
aktiebolag – Aktiebolaget Lövöar-
na? Kanske efter att ha funderat 
på saken medan Arvid ännu levde. 
Det vet vi inte, men då Aktiebo-
laget Lövöarna bildades 1927 mer 
eller mindre slets det ur Idas 
händer. Det här skall jag behand-
la i nästa kapitel.

VEM VAR ARVID ZILLIACUS?VEM VAR ARVID ZILLIACUS?

Vem var då Arvid Zilliacus? 
Han föddes 1861 i Kattila i 
 Inkeri (Ingermansland) och avled 
24.4.1920. Fadern Reinhold Wolde-
mar Zilliacus var kyrkoherde, han 
dog 1865 då Arvid var bara 4 år 
gammal. Mamman hette Ida Alexan-
dra Bastman innan hon gifte sig. 
Arvid blev student i Borgå 1881 
och var kontorschef och  prokurist 
vid Tervakoski Oy och ägde agen-
turen Zilliacus & Co. Han  gifte 

sig 1890 med Ida Vilhelmina  
Hinnerichsén (född 1863) och de 
fick fyra söner: Woldemar ”Wolly” 
(1891–1964, Birger ”Bibi”(1892–
1947), Olof ”Olle” (1895–1981) 
och Gunnar 1908–1994). Den  yngsta 
sonen Gunnar (född 1908) ärvde 
en åttondedel av Lövöägorna efter 
faderns död. Ida ärvde 7/8. Ida 
avled 1956.

Arvid Zilliacus ägde alltså 
Jufva gård ännu 1909, sex år ef-
ter köpet av Lövöarna. Firade de 
somrarna trots allt ännu på Juf-
va? Svårigheterna med att bryta 
ut Lövöarna hade dragit ut på ti-
den med 5 år. Lagfarten kom först 
1916 då Arvid redan var sjuk.  
Huset blev färdigt 1912. Om de 
firade somrarna på Lövö före  
1912 måste de ha bott i de gamla  

fiskarstugorna. Kanske de hade 
sagt upp torparkontrakten med 
fiskarna och tagit över byggna-
derna. Kanske någon av de andra 
byggnaderna, som finns kvar på 
tomten ännu idag, byggdes först 
och kunde användas som sommar-
villa innan stora huset blev fär-
digt. Enligt uppgifter jag erhål-
lit år 1982 av en representant 
för Nokia-bolaget skulle ladu-
gårdsbyggnaden nere vid  stranden 
ha funnits redan från tiden då 
kyrkan ägde Lövö. Man ser  också 
på de gamla fotografierna att 
trädgårdsanläggningarna först 
kommit igång. Inga utvecklade 
trädgårdsstrukturer verkar finnas 
ännu. Vi vet inte mera om saken. 
Dessutom måste man beakta att 
första världskriget startade 1914  

 LILLA LÖVÖS FISKARBY I SLUTET AV 

1800-TALET. FOTO: MUSEIVERKET. 

 VILLA ZILLIACUS TOMT ANTAGLIGEN 

FOTOGRAFERAD PÅ 1910-TALET. FOTO-

GRAFEN OKÄND MEN FOTOT INGÅR I IDA 

ZILLIACUS FOTOALBUM. LÄGG MÄRKE TILL 

ZILLIACUS FINA BRYGGA OCH MOTORBÅT, 

SOM SLÄKTEN TYCKS HA HAFT KVAR OCKSÅ 

EFTER ATT ARVID HADE AVLIDIT. OCKSÅ 

FAMILJENS SEGELBÅT LIGGER FÖRANKRAD 

INTILL BRYGGAN. BROR ÖVER TILL STO-

RA LÖVÖ VAR REDAN DÅ STOR OCH I BRA 

SKICK.
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och all båttrafik i området kom 
att begränsas kraftigt åren  efter 
det. Jag har under de senaste 
åren stått i ständig kontakt med 
Zilliacus ättlingar och  erhållit 
foton, kartor, ritningar men alla 
brev där något kunde framgå sak-
nas. Vi söker dock ännu efter 
brev från den tiden och  hoppas 
finna något ännu, men det blir 

Fotografierna, som publicer-
as här, berättar ändå mer än ord. 

Zilliacus historia på 
Lövöarna verkar ta slut den 4 
juni 1927 då Ida Zilliacus under-
skriver en del handlingar, som 
leder till att hela Lövöegendomen 
överförs på Aktiebolaget Lövöar-
na, som bildades den sommaren. 
Kanske 1926 var den sista somma-
ren som familjen Zilliacus fi-
rade på Lövöarna. Ida var då 63 
år gammal och det hade säkert 
tärt på hennes krafter och ekono-
mi att upprätthålla sommarstället 
på Lövö, med tillhörande båtar, 
villavakter mm. Barnen var vux-
na och levde alla sina egna in-
tensiva liv. Ingen tycks ha velat 
ta över Lövö. Gunnar ägde vis-
serligen 1/8 del av egendomen, 
men inte ens han, som då dess-
utom vara bara 20 år gammal, tog 
över. Lövöarna förvandlades till 
ett aktiebolag och marken såldes 
bort i form av styckade såkallade 
nylägenheter. Markområdet kring 
Villa Zilliacus hade inte ännu 
styckats ut separat under tiden 
Zilliacus ägde holmarna. Veter-
ligen hade endast Grötholmarna 
styckats ut och sålts till fis-
kare Holmström 1924 och eventu-
ellt hade också fiskaren Gunnar 
Lövströms tomt Solstrand på Stora 
Lövö sålts redan 1919. Men upp-
gifterna om det här köpet varie-
rar i handlingarna.

IDA ZILLIACUS SKRIVER 
DEN 4 JUNI 1927 UNDER 
EN DEL HANDLINGAR 
SOM LEDER TILL ATT HELA 
LÖVÖEGENDOMEN ÖVERFÖRS 
PÅ DET NYGRUNDADE 
AKTIEBOLAGET LÖVÖARNA.

antagligen för sent för att hin-
na med i den här artikeln. Hela 
Lövöprojektet verkar ha blivit 
litet på hälft tack vare Zillia-
cus svåra sjukdom och död 1920. 
Dessutom började första världs-
kriget 1914 och räckte till 1918. 
Under en stor del av den här ti-
den var all båt- och fartygstra-
fik, som nämnts, begränsad i Hel-
singfors- och Esbovattnen.

FAMILJEN ZILLIACUS AVSTÅR FRÅN 
LÖVÖARNA

D en fjärdeen fjärde juni 1927 tycks 
gränsen ha varit nådd för Ida 

Zilliacus beträffande viljan och 
förmågan att kvarstå som Lövöar-
nas och Sumparns enda ägare. Vi 
känner inte till orsakerna till 
att den här punkten nåddes just 
då.

Den 4 juni 1927 skriver Ida 
Zilliacus under en fullmakt som 
ges till vicehäradshövdingen V.F. 
Nygren. Hon befullmäktigar Nygren 
att ”vid alla domstolar och myn-
digheter företräda mig såväl för 
egen del som i egenskap av lagbe-
stämd företrädare för min omyndi-
ge son Gunnar Zilliacus i frågor 
och ärenden angående överlåtandet 
av oss tillhöriga Löfö  benämnda,  

K APIT E L  V

 MILJÖN CIRKA 1910 KRING DET, SOM 

IDAG ÄR VILLA ZILLIACUS PÅ LILLA 

LÖVÖ.DEN STORA VILLAN FINNS INTE 

ÄNNU (DEN BLEV FÄRDIG 1912). LÄNGST 

TILL HÖGER DEN URGAMLA STRANDBODEN. 

I MITTEN DET SOM NUFÖRTIDEN KALLAS 

FÖR TRÄDGÅRDSMÄSTARENS HUS. HUSET 

BYGGDES ANTAGLIGEN UNDER TIDEN DÅ 

FÖRSAMLIGEN ÄGDE LÖVÖARNA.HUSET AN-

VÄNDES SENARE SOM BOSTAD FÖR VILLA-

VAKTEN OCH FÖR ETT FISKARPAR SOM 

BODDE KVAR IN TILL 1970-TALET. TILL 

HÖGER OM DET SKYMTAR LADUGÅRDSBYGG-

NADEN OCH LÄNGST BORT I BAKGRUNDEN 

TILL VÄNSTER SKYMTAR EN BOD  ELLER 

ETT TORP, SOM SENARE REVS. BRON  

MELLAN DE BÅDA LÖVÖARNA VERKAR INTE 

VARA BYGGD ÄNNU. FOTO: IDA ZILLIACUS 

FOTOALBUM.

AKTIEBOLAGET LÖVÖARNA BILDAS 1927 – EGENDOMEN STYCKAS

 →
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med registernumret ½  betecknade 
lägenhet om 0,1219 mantal i Esbo-
socken till Aktiebolaget  Lövöarna 
ävensom att utfärda och under-
teckna härför nödiga överlåtelse- 
och andra handlingar”. Underteck-
nandet av fullmakten bevittnades 
av H. Slotte och Ellen Ylermi.

Här avstår familjen Zilli-
acus från Lövöarna. Aktiebolaget 
Lövöarna grundas den 13 och 14 
september 1927 och efter ajourne-
ring ännu vid ett sista möte den 
27 september 1927. Egendomen an-
sågs dock ha blivit överförd till 
det nygrundade aktiebolaget redan 
i början av juni 1927.

FAMILJEN ZILLIACUS LÄMNAR ÖARNAFAMILJEN ZILLIACUS LÄMNAR ÖARNA

Ida och sonen Gunnar  Zilliacus 
sålde inte Lövöarna direkt utan 
de överförde egendomen till Ak-
tiebolaget Lövöarna och erhöll 
därvid alla aktier i bolaget utom 
en. Deras aktiers värde var to-
talt 55 000 mark enligt aktie-
bolagets stiftande dokument. 
Redan ett år senare, vid en ex-
tra bolagsstämma som hölls den 
26.9.1928 framgick det att mor 
och son Zilliacus hade sålt sina  
aktier i bolaget – till ett obe-
kant pris. Som nya aktieägare i 
bolaget var nu vicehäradshövding-
en Waldemar von Bondsdorff som 
innehade 27 aktier, vicehärads-
hövdingen Ernst Nygren med 27 
aktier och agronomen Otto Fors-
blom med en aktie och V.F. Nygren 
en aktie. Då aktiebolaget slutli-
gen upphörde 1943 var E.J. Nygren 
den enda aktieägaren. Den som  
erhöll fullmakten att starta  
bolaget och markens styckning  
den 4 juni 1927 var V.F. Nygren.  

1928 var V.F. Nygren styrelsens 
ordförande och Otto Forsblom dis-
ponent.

Ännu i februari 1928 var 
Ida och Gunnar Zilliacus bolagets 
ägare men i september 1928 hade 
familjen Zilliacus sålt ut sitt 
aktieinnehav till ett okänt pris. 
Bolaget ägdes då alltså av Walde-
mar von Bondsdorff med 27 aktier, 
Ernst Nygren med 27 aktier, Otto 
Forsblom med en aktie och V.F. 
Nygren med 1 aktie. Den 28.4.1932 
sammanträdde bolagstämman och då 
var de sistnämnda ägarna närva-
rande. Vid mötet meddelade V.F. 
Nygren och Otto Forsblom att de 
på grund av bristande tid inte 
mera kan handha sina funktioner 
i bolaget. Till styrelsemedlem-
mar valdes då Bror Olin, ordfö-
rande och Elly Rignell, disponent 
(Uppgifterna erhållna via mejl 
av Ville Laitinen, forskare vid 
Riksarkivet i S:t Michel).

Den 4 juni 1927 lämnade Ida 
Zilliacus också via V.F. Nygren 
en anhållan till förmyndarnämnden 
i Helsingfors om att få  överföra 
sina och omyndiga sonen Gunnars 
delar i Lövös lägenhet till Ak-
tiebolaget Lövöarna som skulle 
bildas ”emot motsvarande andel i 
bolagets aktier” Alltså 7/8 för 
Idas del och 1/8 för Gunnars del. 
Rådstuvurätten förordade den här 
överlåtelsen den 16.9.1927.

Den 13 september 1927 hålls 
aktiebolagets konstituerande möte 
i Helsingfors. Konstaterades då 
att Ida Zilliacus äger 48  aktier, 
Gunnar Zilliacus 7 aktier och 
bankkamrer Carl von Knorring en 
aktie. Zilliacus representerades 
vid mötet av V.F. Nygren. Konsta-
terades att industriministeriet 
hade godkänt bolagets bolagsord-

ning den 30.8.1927, och att Ida 
och Gunnar Zilliacus såsom veder-
lag för att ha insatt via två  
dokument sina andelar av Lövö 
skattehemman i Aktiebolaget 
Lövöarna erhållit 55 av totalt 56 
aktier i bolaget. Mötet ajourne-
rades dock till den 27.9 för att 
vänta på rättens godkännande gäl-
lande Gunnar Zilliacus överlåtel-
se av sin andel. Den 27.9 fort-
satte mötet och man konstaterade 
nu att rådstuvurätten den 26.9 
godkänt att omyndige sonen Gun-
nar Zilliacus överlåtelse av sin 
andel i fastigheten var lagenlig. 
Samtidigt fattades också beslut 
om att styrelsen skulle bestå av 
en enda person och valdes härtill 
Carl von Knorring. Han blev sam-
tidigt ordförande i styrelsen. 

I Zilliacus överlåtelse-
handling av andelarna av Lövöar-
na skattehemman nämns att till-
trädet till hemmanet anses ha ägt 
rum redan den 1.6.1927 och att 
Ida och Gunnar Zilliacus ansvara-
de för alla för lägenheten utgå-
ende skatter, skulder och övriga 
utgifter före 1.6.1927 samt att 
ett den 12.5.1924 undertecknat 
köpebrev med fiskaren Karl  Väinö 
Holmström angående lägenheten  
underlydande Grötholmarna skall 
av bolaget respekteras. Dessutom 
bedyrade Zilliacus att lägenheten 
garanteras vara fri från skuldin-
teckningar och övriga gravatio-
ner.

AKTIEBOLAGET LÖVÖARNA STYCKAR AKTIEBOLAGET LÖVÖARNA STYCKAR 
LÖVÖARNA I SNABB TAKTLÖVÖARNA I SNABB TAKT

Bolaget var nu grundat. I bolags-
ordningen sades det att bolaget 
har som ändamål att förvärva och 

besitta Lövö med registernummer ½ 
betecknade lägenhet. Bolaget kom 
alltså att äga själva stomlägen-
heten innefattande alla land- och 
vattenområden – utom  Grötholmarna 
och uppenbarligen inte  heller 
parcellen Solstrand på Stora 
Lövö.

Redan den 14 september 1927 
hölls en extra bolagsstämma där 
styckningen av Lövöarna satts 
igång. Man fattade då beslut om 
att låta stycka bolaget till-
höriga Stor-Lövö i enlighet med 
ett av lantmäteriingenjören J.M. 
Luukkonen den 1.9.1927 upprättat 
förslag och bolaget befullmäkti-
gade Otto Forsblom att ”på vill-
kor och till person, som ombudet  
ägde bestämma överlåta och för-
sälja dessa jordområden samt upp-
bära och kvittera köpeskilling-
en”. Otto Forsblom köpte själv en 
del av tomterna. Agronomen Otto 
Wilhelm Forsblom var född 1875 i 
Borgå, vigd 1905 med Agda Amanda 
Konsin, född 1882 i Somero, bägge 
bosatta i Helsingfors.

Följande dag, den 15.9.1927 
skrev C. von Knorring på aktie-
bolagets vägnar ut försäljnings-
fullmakten till Otto Forsblom.

Bolaget hade startat sin 
verksamhet, familjen Zilliacus 
köptes ut inom ett år och Lövöar-
na styckades och såldes enligt 
lantmätaren Luukkonens styck-
ningsförslag. Allt skedde för-
vånansvärt snabbt.
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 STORA OCH LILLA LÖVÖARNAS FÖRSTA 

STYCKESKARTA 1927–28, GODKÄND 1927. 

UPPGJORD AV J LUUKKONEN. TILL VÄNSTER 

LISTA ÖVER PARCELLÄGARE.
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I det följande beskriver 
jag i huvuddrag hur styckningen 
av holmarna skedde och vilka kö-
parna och säljarna var. Jag har 
gått igenom hundratals med skif-
tes- och köpdokument för det här 
vid lantmäterikontoret (på fin-
ska MML) och beställt kopior på 
en stor mängd av dem. Ändå har 
det räckt över två år för mig 
att lägga ihop det här  invecklade 
pusslet. Vissa bitar saknas ännu, 
speciellt gällande Sumparn som 
skiftades sist. Grundprincipen 
för styckningsprocessen var allt-
så att lantmätare Luukkonen i 
början av 1927 hade gjort upp en 
styckningsplan för hela Lövöområ-
det. I den första planen delades 
Stora Lövö i 18 nya  parceller, 
Lilla Lövö i 21 parceller  medan 
Sumparns delningsplan ännu var 
på hälft. Sumparn styckades 1928 
i 17 parceller, som aktiebolaget 
snart sålde ut. Planen för att 
dela Sumparn gjordes nog nästan 
genast också men alla nya parcel-
ler där förblev en tid i Aktie-
bolaget Lövöarnas ägo, medan ny-
lägenheterna på Lilla och Stora 
Lövö genast såldes ut.

Vid denna första försäljning 
av lägenheter år 1927–28 var det 
främst Otto Forsblom samt  Gustaf 
Ginman, bägge arbetande för Ak-
tiebolaget Lövöarna som själva  
köpte stora mängder med parcel-
ler. Under följande fas av styck-
ningen och försäljningen sålde 
dessa personer vidare sitt mark-
innehav och vissa av de nya tom-
terna kom också att splittras i 
ännu mindre lägenheter. Till ex-
empel de inre och södra delarna 
av Stora Lövö förblev obebyggda 
ända till 1990-talet. Men de hade 
skiftats i en mängd små tomter 

innan dess, synbarligen av Gustaf 
Ginman, som köpte området 1927. 
I det, som jag kallar det första 
stora skiftet (1927–28) var det 
Aktiebolaget Lövöarna som  sålde 
tomterna. I det andra skiftet var 
det de nya ägarna som sålde tom-
terna vidare och i vissa fall 
styckade dem ytterligare. Och i 
den tredje fasen styckades det 
sista som fanns kvar av stomlä-
genheten, som då övergått i Gus-
taf Ginmans ägo: Fiskevattnen  
omkring holmarna.

I den tredje fasen av styck-
ning och tomtförsäljning var det 
alltså Gustaf Ginman, som styck-
ade stomlägenhetens vattenområden 
och sålde de skiftade vattenlä-
genheterna till parcellernas nya 
ägare. Den här processen avslu-
tades 1940. Då var hela området 
färdigskiftat och alla delar sål-
da till nya ägare. I min artikel 
går jag inte mera igenom parcell-
försäljningar som skett efter det 
– utom särfallet med Ginmans sto-
ra markinnehav på Stora Lövö, som 
behandlas i ett eget kapitel. 

LANTMÄTARE LUUKKONENS LANTMÄTARE LUUKKONENS 
CENTRALA ROLLCENTRALA ROLL

Samtliga tomter på Lövöarna,  
som existerar idag har bildats 
utgående från den plan som Luuk-
konen gjorde 1927 och från de 
första tomterna, som då  styckades 
och såldes – utom  Grötholmarna, 
som sålts redan 1924 direkt av 
Ida Zilliacus och som därför 
tycks ha följt en annan logik 
också om Grötholmarna infördes 
som självständiga fastigheter i 
jordregistret först långt  senare, 
år 1928. Då ägde Anna Löfström  

 VATTENOMRÅDENAS SKIFTESKARTA FRÅN 

1940. VATTENOMRÅDENA KRING ÖARNA VAR 

DET SISTA SOM SKIFTADES, OCH MITT 

UNDER KRIGET DESSUTOM. VARJE PAR-

CELL FICK NU ETT EGET SKIFTESOMRÅDE 

AV VATTNET UTANFÖR DEN EGNA TOMTEN. 

KÄLLA RIKSARKIVET.

Grötholmen och J.T. (eller F.) 
Tallgren den mindre holmen Gre-
tesbo intill Grötholmen. Gröt-
holmarna hade fått  registernumret 
1 2/2, vilket säger att det var 
den andra tomten som bröts ut ur 
Lövöarnas stomlägenhet.  Också 
tomten Solstrand på Stora Lövö 
tycks ha sålts och styckats  redan 
den 18 januari 1919 och fick då 
registernumret 1 2/1. Det här re-
gisternumret berättar att det var 
den första tomten som bröts ut ur  
stomlägenheten. (senare 1/47 och 
ännu senare styckad till 1/62 och 
1/63). Som ägare av  Solstrand år  
1919 tecknades Gunnar Lövström 
fast tomten först utbrutits i Ida  
Zilliacus namn. Kanske förkla-

ringen till vad som hände med 
fiskarfamiljerna på Lövö efter 
att Zilliacus köpt holmarna finns 
här: De fick lösa in  Grötholmarna 
och Solstrand 1924  respektive 
1919. Då Gunnar Lövströms Sols-
trand benämnda tomt senare styck-
ades i två delar (1927–1929)   →
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ÄNNU FLERA PARCELLKÖPARE HITTAS I DE BIFOGADE BILDERNA OCH 

STYCKNINGSKARTORNA. DET ÄR NÄSTAN OMÖJLIGT ATT TYDA ALLA 

NAMN PÅ DE NYA TOMTINNEHAVARNA UTGÅENDE FRÅN KARTORNA HÄR 

I ÅRSBOKEN. ÅRSBOKENS DIGITALA VERSION KOMMER ATT FINNAS PÅ 

SOMMARÖ-SÄLLSKAPETS HEMSIDA OCH I DEN GÅR DET ATT FÖRSTORA 

ALLA KARTOR SÅ ATT TEXTEN BLIR TYDLIG OCH LÄSBAR.

hamnade Gunnar Lövström ändå att  
köpa upp den nya utstyckade tom-
ten av Aktiebolaget Lövöarna för 
37 244 mark trots att han  enligt 
de gamla skiftesuppgifterna från 
1919 var ägare till hela Sol-
strand. Jag kan inte  förklara 
varför han hamnade att köpa sin 
egen tomt på nytt av aktiebo-
laget. Det är i alla fall helt 
klart att Solstrand var i Löf-
ströms besittning 1919. Dessutom 
nämns Sneitz i listan över köpa-
re här nedan också då Lill Lövös 
första tomter såldes ut av Aktie-
bolaget Lövöarna.

Vid Aktiebolaget Lövöar-
nas bolagsstämma den 26.9.1928 
antecknades det att bolaget nu 
sålt samtliga de jordområden, 
som styckats på Lilla Lövö. Alla 
försäljningar skedde under 1928. 
Största tomten som såldes var den 
där Villa Zilliacus ligger (2,7 
hektar), samt den som Johan Bruno 
Österberg köpte (också 2,7 ha).

NÄSTAN LIKADANA KÖPEBREV NÄSTAN LIKADANA KÖPEBREV 
FÖR ALLAFÖR ALLA

Aktiebolaget Lövöarna gjorde  
alla försäljningar enligt sam-
ma formulär vari ingick följande 
villkor:  

1) Tillträdet skedde omedelbart, 
områdets styckning sköts av 
säljaren på egen bekostnad, 
lagfarten bekostas av köparen

2) Säljaren garanterar att jord-
området inte omfattas av 
skulder

3) All skog på området ingår  
i köpet

4) Inget lösöre ingår

5) Alla skatter efter köpet 
 tillfaller köparen

6) Köparen har rätt att begagna 
vägarna från Lilla Lövö res-
pektive Stora Lövö till ång-
båtsbryggan och brunnen på 
Stor-Lövö ävensom själva ång-
båtsbryggan och brunnen på 
villkor att köpare av området  
i proposition till dess 
 areal, jämförd med hela Stor 
och Lill-Lövös  sammanlagda 
arealer gentemot ägarna av 
Stor-Lövö ansvarar för och 
tar del i underhålls- och 
 nybyggnadskostnaderna för 
ångbåtsbryggan och brunnen.  
I senare avtal nämns också 
att köparen på samma vis är 
delaktig i skötseln av bron 
mellan Lilla och Stora Lövö. 
I köpeavtalen antecknades det 
vanligtvis också att  köparen 
hade rätt att sportfiska i 
de oskiftade vattenområdena 
men att den köpta tomten inte 
hade andel i vattnen.

STRID OM DE GEMENSAMMA VÄGARNASTRID OM DE GEMENSAMMA VÄGARNA

Det tycks ha varierat litet hu-
ruvida rättigheterna att  använda 
de gemensamma vägarna, broarna, 
bryggan och brunnen blivit in-
skrivna som lagenliga servitut 
för de enskilda tomterna i jord-
registret. Dagens ägare har ofta 
berättat att så inte är fallet. 
På 1930-talet förbjöd många mar-
kägare ändå andra att använda de 
gemensamma vägarna. Det gick så 
långt av man försökte förstöra 
vägarna. Till sist anlitades  

EXEMPEL PÅ TOMTKÖP PÅ LÖVÖARNAEXEMPEL PÅ TOMTKÖP PÅ LÖVÖARNA

Följande köp fastställdes 26.9.28 på Lilla Lövö:

Johan Bruno Österberg  21.2.1928  2,7 ha  74 335 mark
Gunnar Sneitz  3.3.1928  1,9 ha  50 000 mark  
K.E. Mikkola  9.5.1928  1,6 ha  41 615 mark
Otto Forsblom  9.5.1928  1,4 ha 37 000 mark
Bertel Sundström 10.5.1928  0,9 ha 26 608 mark
Otto Forsblom 23.5.1928 1,8 ha 48 300 mark
W.A.C. Schmidt  31.5.1928 1,2 ha 32 000 mark
Johan Bruno Österberg 20.6.1928 1,1 ha 28 625 mark
Helsingin Kirjatyön- 22.9.1928 2,74 ha 175 000 mark
tekijäin yhdistys ry.  
A. Aalto 25.9.1928 0,8 ha 22 445 mark
K.F. Kreander 25.9.1928 0,5 ha  11 762 mark

I en annan styckningslista från 9.2.1928 på av aktiebola-
get år 1927 sålda tomter hittas följande namn på köpare:

Gunnar Lövström 29.9.1927
Hugo Lövström 28.9.1927
Otto Forsblom 1.11.1927
Carl von Knorring 15.10.1927
Gunnar J Sneitz  10.11.1927
Gustaf Ginman  10.11.1927
Artur Löfström
Eino Pilvi

 →
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(antagligen av Aktiebolaget 
Lövöarna) advokatbyrå Gunnar 
Sandberg för att medla i frågan. 
Han gav följande utlåtande den 3 
februari 1937 till en stor grupp 
parcellägare på Lilla Lövö:

1) Enligt ett lantmäteriprotokoll 
från 1928 är samtliga lägen-
heter berättigade att begagna 
de utlämnade vägarna i vilkas 
underhåll de deltar 

2) Lägenhetsägarna kan inte mera 
söka stadsfästelse på sin 
ifrågavarande servitutsrätt i 
rätten ty denna rätt är redan 
fastställd genom ovannämnda 
karta och förrättningsproto-
koll. ”I varje fall skulle en 
sådan rättegång vara onödig”. 

3) Om däremot någon avstänger 
 vägen är det enklast att  
riva ned stängslet 

4) Vägarna kan när som helst 
 göras trafikabla genom ned-
huggande av träd och buskar 

5) Genom detta förfarande  tvingas 
motparten att börja rättegång 
om han anser sig ha fog där-
till 

6) Skulle motparten uppsätta ett 
så starkt stängsel att man 
inte får det nedrivet så kan 
det utverkas handräckning 
till stängslets nedrivande 
genom landshövdingen och åtal 
väckas mot den som uppsatt 
stängslet. 

Vi ger alltså rådet att parcellä-
garna utan handräckningsåtgärder 
röjer upp och begagnar sig av de 
karterade vägarna samt själva un-
danröjer allt motstånd. Endast om 
motpartens åtgärder är så krafti-
ga att ni inte reda er själv så 
skola vi anskaffa handräckning.

Helsingfors den 3 februari 1937

Gunnar Sandberg, advokatbyrå. 

Vi publicerar här en parcell-
styckningskarta över Lövöarna 
som visar situationen 12.1.1929. 
Samtliga på kartan då  varande 
tomter infördes då i jordregist-
ret. Sumparn var redan  styckad 
i parceller och  Aktiebolaget 
Lövöarna höll på att sälja 
 Sumparns parceller.

I vattenskifteskartorna  
från 1940 kan man avläsa namnen 
på samtliga parceller på Lövöarna 
och Sumparn.

Ginman köpte till sist 
 stomlägenheten och vattnen.

Gustaf Ginman köpte av 
 Aktiebolaget Lövöarna den 3 juli 
1929 det resterande av Lövöarnas 
hela stomlägenhet, d.v.s. några 
små landområden och allt vatten 
kring öarna. Köpesumman var 40 000 
mark. I köpet erhöll Ginman 265,5 
hektar vattenområde. Han  skiftade 
vattnet med början 1938 och vat-
tenskiftet var avslutat 1940. I 
köpebrevet nämns nu att Ginman 

 SUMPARNS STYCKNINGSPLAN FÖR 

 AKTIEBOLAGET LÖVÖARNA 1928 GJORD  

AV J. LUUKKONEN. 

 →
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måste beakta ett arrendeavtal  
som säljaren ingått med fiskaren 
Gunnar Sneitz den 10.11.1927. Vi-
dare sägs det i köpeavtalet att 
säljaren fortfarande så länge  
arrenderätten för Sneitz varar 
har rätt att inkassera arrende-
avgiften såsom en betalning å 
förenämnda skuldsedel på 20 000 
mark. Arrendeavgiften användes 
alltså för Ginmans del som avbe-
talning på stormlägenheten.

Gunnar Sneitz hade ju ock-
så tecknat ett köpeavtal för en 
parcell samma 10 november 1927. 
Kan arrendeavtalet ha gällt fis-
kevattnen? Det framgår inte ur 
handlingarna.

I ett annat köpekontrakt 
mellan Aktiebolaget Lövöarna och 
Gustaf Ginman av den 6 november 
1928 kommer det fram att  Ginman 
då köpte sex stycken, väster om 
Sumparn belägna grund och små 
öar. Köpeskillingen var 190 000 
mark. 

Och den 6 februari 1928 köp-
te Gustaf Ginman av Aktiebolaget 
Lövöarna för 42 000 mark ett om-
råde på 8,5 hektar på Stora Lövö. 
Se mer om detta i kapitlet om 
försäljningen av dessa tomter  
på 1990-talet.

Gustaf Ginman startade vat-
tenområdets styckning 1938 och 
det slutfördes 1940. I de här 
skifteskartorna hittar man nu 
slutligen namnen på alla tomter 
som uppstått på Lövöarna.

Efter det var  stomlägenheten 
som Ginman också ägde tömd på 
alla landområden och också vatte-
nområdena var sålda. Aktiebolaget 
Lövöarna uppgift att äga och för-
valta dessa ägor var därmed över 
och bolaget kunde läggas ned.

Bolaget samlades den 
19.11.1941 till bolagsstämma. 
E.J. Nygren & Co Kommanditbolag 
ägde i det skedet samtliga akti-
er i bolaget, som  representerades 
genom fru Elly Rignell. Mötet 
fattade beslut om att lägga ned 
Aktiebolaget Lövöarna. Bolagets 
alla tillgångar ansågs ha över-
gått då till ägaren Nygrens kom-
manditbolag. Liksom alla skulder. 
Häradsrätten beslöt den 16 febru-
ari 1942 att kalla samman inför 
rätten alla som hade fodringar 
på bolaget. Det visade sig då att 
statsverket hade skattefordringar 
på bolaget uppgående till 21 485 
mark i form av obetalda rater av 
bolagets extra skatt samt andra 
skatter uppgående till inalles 
500 000 mark. Kronofogden i Lojo 
härad meddelade till handelsre-
gistret den 29.11.1943 att aktie-
bolaget upphört. Hur det gick med 
skatteskulderna får vi inte veta.

Familjen Zilliacus var ut-
betald ur bolaget, alla land- och 

vattenägor var slutgiltigt skif-
tade och Aktiebolaget  Lövöarna 
var nu nedlagt. Gustaf Ginmans 
och Otto Forsbloms ägor verkar 
vara sålda. Vicehäradshövdingar-
na Nygren har också försvunnit 
ur bilden. Lantmätaren Luukkonens 
ättlingar bor kvar på Sumparn. 
Fiskarfamiljerna tycks också  
vara borta, en del ättlingar till 
fiskarna bor kanske kvar. Också 
många av de andra familjerna som 
köpte lägenheter på 1920-talet av 
Aktiebolaget Lövöarna har sålt ut 
sina parceller.

VILLA ZILLIACUS KVAR ÄNNU – FICK VILLA ZILLIACUS KVAR ÄNNU – FICK 
NYA ÄGARE UNDER PANDEMITIDENNYA ÄGARE UNDER PANDEMITIDEN

Kvar finns ännu Arvid och Ida 
Zilliacus ståtliga villa från 
1910-talet. Tomten omkring den 
här villan, inklusive villan, 
såldes den 22 september 1928 av 
Aktiebolaget Lövöarna till Hel-
singfors Bokarbetarförening och 
föreningen gjorde platsen till 
ett semesterhem. Föreningen ord-
nade sommarläger och semesterfi-
rande på tomten och i husen under 
åren 1929–1940. 

1938–1939 såldes parcellen 
med Villa Zilliacus till  familjen 
Andersén. De hyrde ut rum och en 
del av husen några somrar och 
sålde sedan vidare hela fastighe-
ten 1945–1946 till Finska Kabel-
fabriken (senare Nokia). Kabel-
fabriken / Nokia  utvecklade 
platsen till ett semesterhems- 
och sommarlägerområde ända till 
2012 då parcellen igen såldes 
vidare. De här uppgifterna base-
rar sig på intervjuer jag gjorde 
2.9.1982 med Ulla Andersén. Hon 
berättade att fiskaren Sundströms 

VI LENIN LÄR HA 
ÖVERNATTAT I VILLA 
ZILLIACUS 1917

 NOTIS OM ATT VILLA ZILLIACUS SÅLTS 

1928 TILL BOKARBETARFÖRENINGEN, BILD-

EN UR TIDSKRIFTEN KIRJATYÖ 1928.
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av delgeneralplanen. Fastigheten 
består av 4 separata tomter. Den 
där Villa Zilliacus finns har en 
såkallad YS-beteckning, vilket i 
klartext betyder att tomten skall 
nyttjas på ett sätt som stöder 
hälsovård och social verksamhet. 
De andra tomterna har  annorlunda 
planbeteckning i enlighet med 
gällande delgeneralplan för områ-
det.

Den historiska bakgrunden 
till att villatomtens nyttjande 
begränsats så här i planen ligger 
i de gamla beslut som gjordes  

hustru då skulle ha bott på tom-
ten. Den 19.5.1982 intervjuade 
jag Erkki Sillanpää, socialdirek-
tör vid Nokia samt Jaakko Ranta-
la och Torsti Juha-Vaara, alla 
vid Nokia. Enligt dem var det 
en grupp inom bolaget vid namn 
”Lövögruppen” som skötte villor-
na på Lövö. Det lär skall ha bott 
ett fiskarpar i en av byggnaderna 
där fram till 1976–77. Ladugårds-
byggnaden, som finns kvar, lär 
ska ha funnits sedan  församlingen 
ägde holmarna. Danslaven användes 
till år 1946. Enligt sägen lär 
V.I. Lenin ha övernattat i Villa 
Zilliacus under sin flykt i Fin-
land 1917. köpebreven för par-
cellen finns i Nokias arkiv. Man 
hittade i vattnen utanför  Lilla 
Lövö under Nokia-tiden vraket av 
skeppet De Wade från 1750-talet. 
Akterspegeln gavs till museiver-

ket och vraket undersöktes av 
havsarkeologen Christoffer Eriks-
son. Detta fick jag bekräftat via 
intervju med Museiverket år 1982.

2021 fick Villa Zilliacus 
och tomterna villan befinner sig 
på igen nya ägare.

Efter flera år av försök att 
sälja Villa Zilliacus fick villan 
mitt under den djupa coronapan-
demin ett nytt ägarpar, Petteri 

Saarinen och hans hustru  Tuulikki 
Tanskanen. Bägge fast boende i 
Tusby.

I månadsskiftet september –
oktober 1921 stötte jag på dem  
då de var på väg ner till villans 
brygga, och jag fick en kort, men 
givande intervju med paret.

Petteri är företagare och 
affärsman medan Tuulikki verkar 
som arkitekt, specialiserad på 
att restaurera gamla byggnader.  
Villans och hela fastighetens 
(bestående av 4 separata  tomter) 
framtida bruk är fortfarande 
först på planeringsstadiet för 
dem. Men de var mycket nöjda över 
att ha kunnat införskaffa fastig-
heten och har redan satt sig in 
i dess historia och de har tagit 
över de från tidigare  existerande 
domänsrättigheterna för sajten 
villazilliacus.fi där man kan  
bekanta sig med platsen.

De berättar att fastighetens 
nyttjande är delvis begränsad  

 EN MYCKET GAMMAL STRANDBOD PÅ 

LILLA LÖVÖ I ANSLUTNING TILL VILLA 

ZILLIACUS. BODEN FINNS MED PÅ MYCKET 

TIDIGA KARTOR OCH ÄR ANTAGLIGEN DEN 

SOM MAGNUS VON WRIGHT ANVÄNDER SOM 

MOTIV I SIN MÅLNING FRÅN LÖVÖARNA 

1866. MÅLNINGEN FINNS PÅ SIDAN 188 I 

SOMMARÖ-SÄLLSKAPETS ÅRSBOKS  BILAGA 

2018: DE SALIGAS SKÄRGÅRD. FOTO: 

CHRISTIAN BLOM.
 DEN GAMLA LADUGÅRDS / STALL-

BYGGNADEN INTILL VILLA ZILLIACUS PÅ 

LILLA LÖVÖ.BYGGNADEN ÄR I GOTT SKICK 

OCH HAR ANVÄNDS SOM FESTLOKAL. DET 

FINNS UTSAGOR OCH DOKUMENTATION OM 

ATT BYGGNADEN SKULLE HA FUNNITS RE-

DAN PÅ 1800-TALET DÅ ESBO FÖRSAMLING 

ÄGDE PLATEN. FOTO: CHRISTIAN BLOM.
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redan 1927 då Ida Zilliacus 
 avstod från fastigheten och över-
förde den till det nygrundade AB 
Löv öarna. Tomten såldes 1928 till 
Kirjatyöntekijöiden liitto (Bok-
arbetarnas förbund) och den bör-
jade nyttjas för sommarkoloni-
verksamhet för barn och ungdomar 
och för semesterfirande för med-
lemmarna i föreningen. Också un-
der Nokia-perioden användes husen 
och parceller på likande sätt.

I praktiken innebär den  
här begränsningen i planen att 
man inte kan bygga hus för året 
om boende på just denna enskilda 
tomt.

I samband med mitt besök vid 
Villa Zilliacus fick jag i alla 
fall ännu en möjlighet att doku-
mentera miljön, nu med svartvita 
kinofilmbilder, som publiceras i 
anslutning till den här artikeln.

Vi fattade också beslut om 
att utbyta dokument och kunskap 
om området i samband med att den 
här längre artikeln skrivs. Och 
det har vi också gjort. 

Jag fick en känsla att Villa 
Zilliacus fått ett värdigt nytt 
ägarpar. Den unika miljön har 
fått ännu en chans att överleva 
och gå in i framtiden på ett sätt 
som respekterar de gamla minnena.

Men holmarna och skären  
och Villa Zilliacus, liksom åt-
skilliga andra, gamla byggnader 
på Lövöarna, finns ännu kvar och 
de iskalla november- och decem-
bervindarna piskar stränderna i 
höstmörkret. Lippe Santapukki 
försöker stå ut ännu en vinter.

Hur gick det sedan? Det vet 
alla ni, som idag äger parceller 
och bor på Lövöarna idag.  PETTERI SAARINEN OCH TUULIKKI  

TANS KANEN, VILLA ZILLIACUS NYA ÄGARE.  

FOTO: CHRISTIAN BLOM, OKTOBER 2021.

 VILLA ZILLIACUS I SVARTVITT 

2021. FOTO: CHRISTIAN BLOM, OKTOBER 

2021.
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S ommaröarnas och Sököudds del-generalplan, som också omfat-
tade Lövöarna och Sumparn, fick 
laga kraft våren 1988. Det inne-
bar för det första att de vid 
detta tillfälle existerande tom-
terna på Lövöområdet blev grunden 
för planen och nya tomter gick 
egentligen inte mera att spjälkas 
upp efter att planen fått laga 
kraft. Men för det andra innebar 
det att byggnadsrätter för fri-
tidshus nu beviljades i enlighet 
med den nya planen. Någon drama-
tisk förändring kom planen inte 
att få på länge, men nu gick det 
i alla fall att reparera gamla 
hus och bygga nytt.

Lövöarna och Sumparn var 
dock sedan slutet av 1920-talet, 
då Aktiebolaget Lövöarna styckade 
upp holmarna i rätt små tomter, 
färdigstyckade. Alla tomter fanns 
redan, om också alla tomter inte 
hade blivit bebyggda.

I det första stora mark-
skiftet och utbrytningsprocessen 
i slutet av 1920-talet hade en 
mycket stor del av tomterna ham-
nat i Aktiebolaget Lövöarnas och 
deras närmast stående personers 
ägo. Gustaf Ginman som handlade 

på aktiebolagets vägnar skaffade 
allra mest tomter själv i det här 
skedet. Senare sålde han ut dem 
separat och ännu senare sålde han 
separata vattenområden till var 
och en av strandägarna. Rimligt-
vis var Ginman den som förtjänade 
allra mest på Lövöaffären. 

Jag har inte kunnat  följa 
alla tomtförsäljningar han  gjorde 
senare, men iögonenfallande var 
att en stor del av det inre av 
Stora Lövö, som hamnat i hans ägo 
redan 1928, förblev obebyggd.  
Det handlar nu om de  åtskilliga 
tomterna, ett tjugotal, som 
Friedrich Thelen i tiden köpt, 
antagligen av Ginman själv, och 
som en rätt kort tid efter att 
delgeneralplanen blivit godkänd, 
kom till försäljning. Det här 
tycks ha skett 1990. Thelen hade 
byggt en stuga på en av strand-
tomterna på Stora Lövö, den tomt 
som hade registernumret 1 2/5 
år 1927, och som idag ägs av Ari 
Siltala. I övrigt var alla dessa 
tomter helt obebyggda ännu 1991. 
De andra av de Thelenska, seder-
mera Gambergska tomterna, som 
Ginman i tiden köpte hade regis-
ternumren 1 2/11 och hette  

Sommarbo, 1 2/12 och hette Breda-
blick. Strandtomten 1 2/5 hette 
Stormvik. Det handlade om stora 
markarealer på totalt 6,9  hektar.  
Gustaf Ginmans tomtköp i det här 
fallet hade införts i jordregist-
ret 18.1.1929. Då tomterna re-
gistrerades 1929 fick de regis-
ternumren 1/51 (Stormvik), 1/59 
(Sommarbo) och 1/60 (Bredablick). 
Gustav Ginman betalade för de här 
tre tomterna ett pris på 42 000 
mark till Aktiebolaget Lövöarna. 
8 400 mark betalades kontant. Res-
ten under tio år med jämna rater 
och med en ränta på 10 % årligen.

Jag beställde alla gamla 
handlingar rörande de här tom-
terna från riksarkivet hösten 
2021 (mejl av Auli Rantanen, KA, 

13.9.21) och erhöll köpebre-
vet för den här tomterna mel-
lan Aktiebolaget Lövöarna och 
Gustaf Ginman. Ur Riksarkivets 
dokument framkom att Gustaf 
Ginman samtidigt också erhål-
lit tomten Soludden, uppgå-
ende till 2,6 hektar och med 
registernumret 1/158 (tidiga-
re med registernumret 1 2/10) 
Soludden uppenbarar sig  alltså 
i samma beslut, som Nylands 
landshövding gör då de tre  
andra tomternas styckning 
fastställs. I stadens tomtkar-
ta av idag finns en tomt med 
numret 1/158 med på området, 
men den är mycket mindre än 
2,6 hektar. Soluddstomten lig-
ger i direkt anslutning till 
de sålda tomterna på Stora 
Lövö – genast österut inne-
fattande också holmar och skär 
i havet utanför). Och då jag 
räknar hur många tomter, som 
idag ligger på det här omta-
lade området kommer jag till 
drygt 20. Tomterna är  alltså 
styckade i långt flera och 
mindre tomter efter 1929. An-
tagligen var det Gustaf Nyman 
som lät göra detta.

 Jag har tidigare publi-
cerat en ingående artikel i 
SSÅ 1995, s. 46–48 om försälj-
ningen av de här tomterna i 
början av 1990-talet (”Stora 
Lövö – efter Notareal”). 

”NOTAREALPARENTECEN””NOTAREALPARENTECEN”

Familjen Thelen / Gahmberg 
sålde 1990 eller 1991 de här 
tomterna, som alltså enligt 
delgeneralplanen innefattade 
rättigheter till att bygga 13 

DET SISTA STORA MARKSKIFTET PÅ 
LÖVÖARNA: FAMILJEN GAHMBERGS 
TOMTER PÅ STORA LÖVÖ KOMMER TILL 
NY FÖRSÄLJNING 1990

K APIT E L  VI

MAN HADE I TIDEN 
BYGGT EN LITEN 
SKOGSVAKTARSTUGA PÅ 
EN AV DESSA SMÅ TOMTER. 
I DEN BODDE KEIJO 
TUOMELAS KUSIN SOM 
HETTE MANTERE
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stora fritidsvillor, till en per-
son som hette Matti Kaivola för 
2,7 miljoner mark. Kaivola hade 
utarbetat 13 byggnadsrätter på 
området och han sålde vidare tom-
terna och byggnadsrätterna till 
firman Notareal år 1991 för 6 
miljoner mark. Men Notareal gick 
snart i konkurs och konkursboet 
började sälja ut bolagets egen-
dom. Sumparnbon, stadsfullmäktige 
i Esbo, Ella Hyppänen lyckades då 
driva igenom att Esbo stad  köpte 
största delen av tomterna, 5,5 
hektar för 650 000 mark. Strand-
tomten på drygt 1,4 hektar och 
med 9 hektar vattenområde  köptes 
däremot inte av staden utan av 
Ari Siltala, ägaren av granntom-
ten sedan 10 år då, för 260 000 
mark.

Esbo stad äger också en stor 
tomt rakt norrut från detta om-
råde, som vätter mot  Sommaröarna. 
Där hade Esbo sin representati-
onsbastu under 1980–1990-talen. 
Staden äger fortfarande de här 
tomterna.

Friedrich Thelens dotter 
Christina Gahmberg äger fort-
farande en stor tomt på området  
– på Sumparn, intill Stora Lövö.

Jag intervjuar henne i 
 början av november 2021 och hon 
berättar att hon fortfarande fi-
rar stora delar av somrarna ute 
på sin tomt på Sumparn dit hon 
tar sig på egen hand med båt från 
hemmet i Långviken. Tomten, som 
är ca 3 hektar stor och ligger 
längst ut mot havet på Sumparn 
köptes av hennes pappa, Friedrich 
Thelen, någon gång i början av 
1930-talet. Hon hade inte det 
gamla salubrevet till handa så 
hon kunde inte säga vem  säljaren 
hade varit, med stor  sannolikhet 
var det Gustaf Ginman. I  samma 
köp ingick också de åtskilliga 
tomterna på Stora Lövö som famil-
jen sålde vidare 1990. Thelen / 
Gahmberg köpte också stora vatte-
nområden utanför parcellerna och 
flera rev och skär,  uppenbarligen 
också Tirrevet som Gahmberg fort-
farande äger. De obebyggda tom-
terna på Stora Lövö hade  alltid 
varit något av ett problem för 
familjen och man brukade inte 
vistas på området så mycket. 
Man hade i tiden byggt en liten 
skogsvaktarstuga på en av dessa 
små tomter. I den bodde Keijo 
Tuomelas kusin, som hette Mante-
re. Hans uppgift var att skydda 
skogen mot skövling och att hin-
dra tjuvfiske.

Christina Gahmberg har 
 vistats på Sumparn hela sitt liv, 
alltifrån 1936. Hon minns tydligt 
ännu en farlig händelse från åren 
strax efter kriget på 1940-talet, 
då hon var under en storm nere 
vid stranden med sin bror och 
lekte. Då hörde de ett lustigt 

ett stort tackett stort tack till alla som 
 bidragit på ett eller annat sätt 
till att skaffa bakgrundsinforma-
tion för den här artikeln. Tack 
till Arvid och Ida Zilliacus alla 
ättlingar, speciellt Kim och Kon-
ni Zilliacus och Susanna Olin. 
Tack till Leena Sipponen och 
Tryggve Gestrin vid Esbo stads-
museum. Tack till Lippe Santapuk-
ki, Christina Gahmberg och Gunnar 
Jalo. Tack till Petteri Saarinen 
och Tuulikki Tanskanen. Tack till 
personalen vid Riksarkivet och 
Lantmäterikontoret. Och ett stort 
tack till Sommarö-Sällskapet, som 
möjliggjort för mig att  publicera 
den här artikeln och alla tidi-
gare artiklar i årsböckerna om 
Sommaröarnas historia. Ett varmt 
tack speciellt till Inka Finell. 
Synd att vi inom Sommarö-Säll-
skapet hittills aldrig lyckats 
genomföra vår gamla plan på att 
framställa Sommarö-Sällskapets 
egen bok om Sommaröarnas histo-
ria.  ☻

CHRISTIAN BLOM

TACKmetallskrammel i vattnet  alldeles 
intill. Det visade sig vara en 
mina, som flutit iland och som 
slog mot stenarna intill dem. Man 
sprang då till familjen Schneitz, 
som hade telefon och kallade på 
kustbevakningen som kom och de-
tonerade minan. Alla  evakuerades 
till andra sidan av Sumparn och 
verandaglasen plockades först 
ut. Allt det här skedde mitt un-
der ett hårt åskväder så vattnet 
trängde in i husen. Själva deto-
nationen hade sedan inte varit så 
hård.

Gahmbergs har som ena råg-
ranne på Sumparen Keijo  Tuomelas 
gamla tomt. Andra rågrannen  heter 
Luukkonen. Och denne Luukkonens 
farfars bror var den kända lant-
mätaren som år 1927 ritade upp 
hela parcelleringen av Stora, 
Lilla Lövö och Sumparn. Lantmä-
taren Lukkonens lär ska har varit 
förargad på att han inte hade ri-
tat in eget fiskevatten i anslut-
ning till sin tomt på 1920-talet. 
Men fiskevattnen skiftades ju 
först senare, kring 1940. Intres-
sant för övrigt att den lantmäta-
re som Aktiebolaget Lövöarna hade 
anställt för att stycka Lövöarnas 
alla nya parceller, nylägenheter, 
själv också köpte en parcell åt 
sig.

Tomterna, som Esbo stad 
 köpte av Notareals konkursbo har 
idag registernumren 1/144, 1/145, 
1/146, 1/151, 1/150, 1/149, 
1/153, 1/154, 1/155, 1/160, 
1/159, 1/158, 1/157, 1/134, 
1/135, 1/136, 1/137. Området där 
tomterna finns heter Lövöstrand.

Tomterna, som Siltala  
köpte 1994 har registernumren 
1/138–1/142.

DÅ HÖRDE DE ETT LUSTIGT 
METALLSKRAMMEL I 
VATTNET ALLDELES INTILL. 
DET VISADE SIG VARA EN 
MINA SOM FLUTIT I LAND. 

210 211

LOVOARNAS OCH SUMPARNS HISTORIALOVOARNAS OCH SUMPARNS HISTORIA VI



SOMMARÖ-
SEURA RY
SOMMARÖ-
SÄLLSKAPET 
RF

Närvarande på Vikingaborg var 7 
och via Teams deltog 8 medlemmar 
(namnförteckning bifogas).

12§/1

Seuran puheenjohtaja Inka Finell 
avasi kokouksen klo 17.00.
Sällskapets ordförande Inka Fi-
nell öppnade mötet kl. 17.00.

12§/2

Kokouksen puheenjohtajaksi valit-
tiin Niclas Jansson ja sihteerik-
si Siv Matomaa. Pöytäkirjantar-
kastajiksi ja ääntenlaskijoiksi 
valittiin Jon Eriksson ja Aarni 
Kuorikoski. 

Till mötesordförande valdes Nic-
las Jansson och till sekreterare 
Siv Matomaa. Till protokolljuste-
rare och rösträknare valdes Jon 
Eriksson och Aarni Kuorikoski. 

12§/3 

Vuosikokous todettiin laillisesti 
koollekutsutuksi ja päätösvaltai-
seksi. Viime vuoden vuosikokouk-
sessa 24.3.2019 päätettiin, että 
ilmoitus kokouksesta julkaistaan 
vuosikirjassa (ei 22.11.2020), 
Hufvudstadsbladetissa (8.11.2020) 
ja Länsiväylässä (7–8.2020), seu-
ran www-sivuilla sekä ilmoitus 
Saaristokaupassa. Lisäksi www-si-
vuilla oli nähtävänä vuosikokouk-
sen esityslista. Ensi vuonna nou-
datetaan samaa menettelyä.

Årsmötet konstaterades lagenligt 
sammankallat och beslutfört. På 
senaste års årsmöte den 24.3.2019 
beslöt man att kallelsen till 
årsmötet publiceras i årsboken 
(inte 22.11.2020), i Hufvudstads-
bladet (8.11.2020) och i Länsi-
väylä (7–8.11. 2020), på sällska-
pets www-sidor samt ett anslag i  

Skärgårdsbutiken. Därtill fanns 
föredragningslistan till  påseende 
på sällskapets www-sidor.  Nästa  
år följer vi samma förfarelsesätt.

12§/4 

Käsitellään § 12 määrätyt asiat 
Behandlas de i 12 § stadgade 
ärendena

Kokouksen työjärjestys  
hyväksyttiin
Mötets arbetsordning godkändes.

12§/5

TILINPÄÄTÖKSEN JA TOIMINTA-
KERTOMUKSEN ESITTÄMINEN SEKÄ 
TOIMINNANTARKASTAJIEN LAUSUNTO

Kim Lindberg kertoi lyhyesti ti-
linpäätöksestä, joka oli 1897,58€ 
alijäämäinen. Niclas Jansson 
esitteli toimintakertomuksen, 
kaavoitusasiat eivät ole edisty-
neet. Osallistujat kiittivät In-
kaa ja Clarice Finelliä hienosta 
vuosikirjasta, tämä ilmestyi al-
kuvuodesta.

Toimintakertomus hyväksyttiin 
 ilman korjauksia.

Niclas Jansson luki toiminnan-
tarkastajien lausunnon suomeksi, 
lausunto vahvistettiin.

PRESENTATION AV BOKSLUTET 
OCH VERKSAMHETSBERÄTTELSEN 
SAMT VERKSAMHETSGRANSKARNAS 
UTLÅTANDE

Kim Lindberg berättade kort om 
bokslutet som hade ett  underskott 
på 1897,58€. Niclas Jansson be-
rättade om verksamhetsberättel-
sen, planearbetet har inte fram-
skridit. Årsmötesdeltagarna 
tackade Inka och Clarice Finell 
för en fin årsbok som utkom i 

SOMMARÖ-SEURA RY 
PÖYTÄKIRJA 2020
SOMMARÖ-SÄLLSKAPET RF  
PROTOKOLL 2020

Vuosikokous 22.11.2020 
klo.17.00 Vikingabor-
gissa sekä Teamsissä
Årsmöte den 22.11.2020 
kl.17.00 på Vikinga-
borg och via Teams

Koronapandemian takia 
toivoimme osallistu-
maan vuosikokoukseen 
Teamsin kautta, koodi  
julkaistiin seuran  
www-sivuilla sekä 
facebookryhmässä Vain 
Suvisaaristo-jutut 
vuosikokous-päivänä. 
(www.sommaroseura.fi) 
Vuosikokous toteutui 
kolmannella yrityksel-
lä.

Pga. coronapandemin 
hoppades vi på års-
mötesdeltagande via 
Teams, koden public-
erades på sällskapets 
www-sidor och i face-
bookgruppen Hänt på 
Sommaröarna på års-
mötesdagen (www.som-
maroseura.fi) Årsmötet 
lyckades förverkligas 
på tredje försöket.

Läsnä  Vikingaborgissa 
7 ja Teamsin kautta 
osallistui 8 jäsentä 
(nimiluettelo liittee-
nä). 

 → PÖYTÄKIRJA 2020 
PROTOKOLL 2020

 → PÖYTÄKIRJA 2021 
PROTOKOLL 2021

 → TOIMINTAKERTOMUS 2020 
VERKSAMHETSBERATTELSE 2020

 → TOIMINTASUUNNITELMA 2021 
VERKSAMHETSPLAN 2021

 → HALLITUKSEN KOKOONPANO 2021 
STYRELSENS SAMMANSÄTTNING 2021

 →
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början av året. Verksamhetsberät-
telsen för år 2019 godkändes utan 
korrigeringar. 

Niclas Jansson läste upp verksam-
hetsgranskarnas utlåtande på fin-
ska, utlåtandet fastställdes.

12§/6

Vahvistettiin tilinpäätös ja 
myönnettiin hallitukselle vastuu-
vapaus.
 
Bokslutet fastställdes och sty-
relsen beviljades ansvarsfrihet.

12§/7

TOIMINTASUUNNITELMA, TALOUS ARVIO, 
LIITTYMIS- JA JÄSENMAKSUT VUODEL-
LE 2020

Niclas Jansson totesi, että emme 
ole voineet toteuttaa vuoden 2020 
toimintasuunnitelmaa pandemian 
takia. Painopiste oli edelleenkin 
kaavoitus- ja ympäristö asioissa, 
kevyen liikenteen väylän jatko- 
osan rakentamisessa sekä vuoden 
2020 vuosikirjan julkaisemisessa. 
Tänä vuonna ei tehdä vuosikirjaa 
koronapandemian takia. 

Kim Lindberg kertoi talousarvios-
ta joka on 13 448,00€ alijäämäinen.

Vuosikokouksessa päätettiin  
että vuoden 2020 jäsenmaksua  
(30€ + 10€) ei peritä. 

Hyväksyttiin talousarvio.

VERKSAMHETSPLANEN, BUDGETEN, 
INSKRIVNINGS- OCH –MEDLEMS-
AVGIFTERNA FÖR ÅR 2020

Niclas Jansson konstaterade att 
detta år har vi inte kunnat för-
verkliga vår verksamhetsplan pga. 
pandemin. Tyngdpunkten för år 

2020 skulle fortfarande ha le-
gat på plane- och miljöarbetet, 
lättrafikledens  fortsättningsdel 
samt utgivandet av årsboken.  
Detta år görs ingen årsbok pga. 
coronapandemin. 

Kim Lindberg gick igenom budge-
ten som har ett underskott på 
13448,00€. 

På årsmötet beslöt man att ingen 
medlemsavgift (30€ + 10€) uppbärs 
för år 2020. 

Budgeten godkändes.

12§/8

PUHEENJOHTAJAN JA HALLITUKSEN 
JÄSENTEN VALINTA
 
Hallituksen nykyinen puheen-
johtaja Inka Finell ei asettunut 
uudelleenvalintaan, hän siirtyi 
takaisin hallituksen jäseneksi 
yhdeksi vuodeksi, Nils Lindblo-
min mandaatille. Clarice Finell 
valittiin Sommarö-Seuran uudeksi 
puheenjohtajaksi. Valinta oli  
yksimielinen. 

Erovuoroisista jäsenistä, Hans 
Köhler, Jon Eriksson ja Robert 
Castrén valittiin  yksimielisesti 
uudelleen. Niclas Jansson ja  
Tommi Kemppainen eivät asettuneet 
uudelleenvalintaan, Nils Lindblom 
erosi myös hallituksesta kesken 
mandaatin. Eronneiden tilalle va-
littiin Anni Simola, Aarni Kuori-
koski sekä John Lindahl. Kaikkien 
uusien valinta oli yksimielinen 
ja heidät valittiin kahdeksi vuo-
deksi. Niclas Jansson kiitteli 
eroavia jäseniä.

VAL AV ORDFÖRANDE OCH 
 STYRELSEMEDLEMMAR

Styrelsens nuvarande  ordförande  

Inka Finell ställde inte upp för 
återval, hon flyttade  tillbaka 
till styrelsemedlem för ett år 
på Nils Lindbloms mandat. Clarice 
Finell valdes till Sommarö-Säll-
skapets nya ordförande för år 
2020. Valet var enhälligt. 

Av de medlemmar som stod i tur 
att avgå återvaldes Hans Köhler, 
Jon Eriksson och Robert  Castrén 
enhälligt. Niclas Jansson och 
Tommi Kemppainen ställde inte  
upp för återval, Nils Lindblom 
avgick under pågående mandat. 
Till nya styrelsemedlemmar valdes 
Anni Simola, Aarni Kuorikoski och 
John Lindahl. Valen var enhälliga 
och de valdes för två år. Niclas 
Jansson tackade de avgående  
styrelsemedlemmarna.

HALLITUKSEN JÄSENET
STYRELSENS SAMMANSÄTTNING

Clarice Finell Bergö  
puh.joht. / ordf. uusi / nyval
Henrik Damstén Skatan
Kim Lindberg Suinonmäki/Svinö-
backen
Siv Matomaa Sökö
Hans Köhler Pentala uud.val / omval
Inka Finell Bergö uusi / nyval 
Jon Eriksson Ramsö uud.val / omval
Robert Castrén Stora Bodö  
uud.val / omval
Kariitta Korpela Skatan
Seppo Savolainen Skatan
Anni Simola Pieni Lehtisaari  
/ Lilla Lövö uusi / nyval
Aarni Kuorikoski Skatan  
uusi / nyval 
John Lindahl Bergö uusi / nyval

12§/9

TOIMINNANTARKASTAJIEN VALINTA TOIMINNANTARKASTAJIEN VALINTA 
VAL AV VERKSAMHETSGRANSKARE

Toiminnantarkastajiksi valittiin 
Petri Pirhonen ja Ira Tillander. 

Varatoiminnantarkastajiksi valit-
tiin Dorrit Tverin-Långström ja 
Susanna Winqvist. Valinnat teh-
tiin yksimielisesti.

Till verksamhetsgranskare valdes 
Petri Pirhonen och Ira  Tillander. 
Till verksamhetsgranskarnas supp-
leanter valdes Dorrit Tverin- 
Långström och Susanna Winqvist. 
Valen var enhälliga.

12§/10

Ei muita asioita
Inga övriga ärenden

12§/11

Kokous päättyi klo 17.35
Mötet avslutades kl 17.35

Pyynnöstä
Enligt uppdrag

SIV MATOMAA
(siht./sekr.)

Pöytäkirjantarkastajat
Protokolljusterare

JON ERIKSSON
AARNI KUORIKOSKI
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SOMMARÖ-SEURA RY
PÖYTÄKIRJA 2021
SOMMARÖ-SÄLLSKAPET RF 
PROTOKOLL 2021

Vuosikokous 18.4.2021 klo.17.00 
Vikingaborgissa sekä Teamsissä
Årsmöte den 18.4.2021 kl.17.00 på 
Vikingaborg och via Teams

Sommarö-Seuran säännöissä vuosi-
kokousta pitäisi pitää  maaliskuun 
aikana mutta korona-pandemian 
takia jouduimme siirtämään sen 
huhtikuulle. Vuosikokoukseen 
toivoim me jäsenten osallistuvan 
mahdollisuuksien mukaan  Teamsin 
kautta, koodi Teamsiin julkais-
tiin seuran www-sivuilla sekä 
facebookryhmässä Vain Suvisaaris-
to-jutut vuosikokouspäivänä.
(www.sommaroseura.fi). 

Enligt Sommar-Sällskapets stad-
gar skall årsmötet hållas inom 
mars men pga. corona-pandemin var 
vi tvungna att flytta mötet till 
april. Vi hoppades på  deltagande 
i årsmötet, om så var möjligt, 
via Teams, koden publicerades på 
sällskapets www-sidor och i face-
bookgruppen Hänt på Sommaröarna  
på årsmötesdagen (www.sommaro-
seura.fi). 

Läsnä Vikingaborgissa 3 ja Team-
sin kautta osallistui 13 jäsentä 
(nimiluettelo liitteenä).
Närvarande på Vikingaborg var 3 
och via Teams deltog 13 medlemmar 
(namnförteckning bifogas).

12§/1

Seuran puheenjohtaja Clarice 

 Finell avasi kokouksen klo 17.00.
Sällskapets ordförande Clarice 
Finell öppnade mötet kl. 17.00.

12§/2 

Kokouksen puheenjohtajaksi valit-
tiin John Lindahl ja  sihteeriksi 
Siv Matomaa. Pöytäkirjantarkasta-
jiksi ja ääntenlaskijoiksi valit- 
tiin Hans Köhler ja Robert 
Castrén.

Till mötesordförande valdes John 
Lindahl och till sekreterare Siv 
Matomaa. Till protokolljusterare 
och rösträknare valdes Hans Köh-
ler och Robert Castrén. 

12§/3

Vuosikokous todettiin laillises-
ti koollekutsutuksi ja päätösval-
taiseksi. Viime vuoden vuosiko-
kouksessa 22.11.2020 päätettiin, 
että kutsu on ilmoitus Hufvuds-
tadsbladetissa (3.4.2021) ja 
Länsi väylässä (7.4.2021), seu-
ran www-sivuilla, facebookryhmäs-
sä Vain Suvisaaristo-jutut sekä 
ilmoitus Saaristokaupassa. Chris-
tian Blom huomautti että vuosi-
kokouksen pitäminen  huhtikuussa 
ei vastaa seuran sääntöjä ja että 
vuosikirjan puuttuessa kutsu oli-
si pitänyt lähettää postitse. 
Vuosikokouksen pitäminen kuiten-
kin hyväksyttiin. Vuosikokouksen 
esityslista oli nähtävänä seuran 
www-sivuilla. Ensi vuonna nouda-
tetaan samaa menettelyä. 

Årsmötet konstaterades  lagenligt 
sammankallat och beslutfört. 
På förra årets årsmöte den 
22.11.2020 beslöt man att kal-
lelsen till årsmötet är en annons 
i Hufvudstadsbladet (3.4.2021) 
och i Länsiväylä (7.4. 2021), på 
sällskapets www-sidor, i face-
bookgruppen Hänt på  Sommaröarna 

samt ett anslag i Skärgårdsbuti-
ken. Christian Blom  påpekade att 
årsmötets hållande i april inte 
följer sällskapets stadgar och 
att kallelsen till årsmötet bor-
de ha skickats per post då ingen 
årsbok utkom. Årsmötets genomför-
ande godkändes dock. Föredrag-
ningslistan för årsmötet fanns 
till påseende på sällskapets 
www-sidor. Nästa år följer vi 
samma förfarelsesätt. 

12§/4 

Käsitellään § 12 määrätyt asiat 
Behandlas de i 12 § stadgade 
ärendena

Kokouksen työjärjestys 
hyväksyttiin 
Mötets arbetsordning godkändes.

12§/5 

Tilinpäätöksen ja toiminta-
kertomuksen esittäminen sekä 
toiminnan tarkastajien lausunto

Kim Lindberg kertoi tilinpäätök-
sestä, joka oli 12943,28€ alijää-
mäinen. Sommarö-Seuran hallitus 
päätti syksyllä 2020 että jäsen-
maksua ei peritä korona-pandemian 
takia. Vuosikirjaa ei myöskään 
tehty. Clarice Finell luki vuoden 
2020 toimintakertomuksen, se hy-
väksyttiin ilman korjauksia.

Kim Lindberg luki toiminnan-
tarkastajien lausunnon suomeksi, 
lausunto vahvistettiin.

Presentation av bokslutet och 
verksamhetsberättelsen samt verk-
samhetsgranskarnas utlåtande

Kim Lindberg berättade om bok-
slutet som hade ett underskott på 
12943,28 €. Sommarö-Sällskapets 
styrelse beslöt på hösten 2020 

att ingen medlemsavgift kommer 
att uppbäras pga. coronapandemin. 
Det gjordes heller ingen årsbok. 
Clarice Finell läste upp verk-
samhetsberättelsen, den godkändes 
utan korrigeringar. 

Kim Lindberg läste upp verksam-
hetsgranskarnas utlåtande på 
 finska, utlåtandet fastställdes.

12§/6

Vahvistettiin tilinpäätös ja myön- 
nettiin hallitukselle vastuuvapaus.
Bokslutet fastställdes och sty-
relsen beviljades ansvarsfrihet.

12§/7 

TOIMINTASUUNNITELMA, TALOUS ARVIO, 
LIITTYMIS- JA JÄSENMAKSUT 
VUODELLE 2021

Clarice Finell luki ääneen toi-
mintasuunnitelman jonka paino-
pisteet edelleenkin ovat kaavoi-
tus- ja ympäristöasioissa, kevyen 
liikenteen väylän jatko-osan ra-
kentamisessa sekä vuoden 2021 
vuosikirjan julkaisemisessa. Li-
säksi panostamme tiedottamiseen 
ja sosiaaliseen mediaan, someen 
sekä jäsenten sähköpostiosoittei-
den keräämiseen.

Kim Lindberg kertoi talousarvios-
ta joka on 4.000,00€ ylijäämäinen. 
Christian Blom kysyi 6.250,00€ 
menoerästä ympäristöhoidolle ja 
-suunnitteluun. Tähän kysymyk-
seen vastasi Seppo Savolainen. 
Seppo Savolainen ja ympäristötyö-
ryhmä valtuutettiin syksyllä 2020 
laatimaan avustushakemusta hanke-
suunnitelmaan ”Suvisaariston  
vesistön laadun parantamishanke”. 
Hankkeeseen on pyydetty tarjouk-
sia. Hankkeen kokonaisbudjetti on 
25.000€ josta ELY-keskuksen osuus 
on 12.500€ – 18.750€, riippuen  →
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ELY-keskuksen tukiosuudesta sekä 
Sommarö-Seuran omarahoitusosuus 
6.250€. Kysymyksen tiimoilta pää-
tettiin että tämä hankesuunnitel-
ma lisätään vuoden 2021 toiminta-
suunnitelmaan.

Hallitus esitti korotuksen jäsen-
maksuihin, 35€ varsinaisesta jä-
senestä ja edelleen 10€ seuraa-
vista. Esitys hyväksyttiin. 

Hyväksyttiin talousarvio.

VERKSAMHETSPLANEN, BUDGETEN, 
INSKRIVNINGS- OCH – MEDLEMS-
AVGIFTERNA FÖR ÅR 2021

Clarice Finell läste upp verk-
samhetsplanen vars tyngdpunkter 
för år 2021 fortfarande ligger på 
plane- och miljöarbetet, lättra-
fikledens fortsättningsdel samt 
utgivandet av årsboken. Därtill 
läggs tonvikt på informations-
verksamheten och sociala medier, 
some, samtidigt som vi fortsätter 
att samla in medlemmarnas e-post-
adresser. 

Kim Lindberg berättade om bud-
geten som har ett överskott på 
4.000,00€. Christian Blom  frågade 
om beloppet på 6.250€ som syns 
för miljövård och -planering. 
Seppo Savolainen svarade på frå-
gan. Seppo Savolainen och miljö-
arbetsgruppen har på hösten 2020 
fått befogenhet att göra en un-
derstödsanhållan i ärendet ”Su-
visaariston vesistön laadun pa-
rantamishanke”. Man har bett om 
offerter. Arbetets helhetsbudget 
går på 25.000€, ELY-centralens 
andel är 12.500€–18.750€ beroende 
på ELY-centralens stödsandel samt 
Sommarö-Sällskapets egna andel på 
6.250€. På basen av frågan beslöt 
man att denna planering skall 
läggas till i verksamhetsplanen 
för år 2021. 

Styrelsen föreslog en förhöjning 
av medlemsavgiften, ordinarie 
medlemmen 35€ och för de övriga 
fortsättningsvis 10€. Förslaget 
godkändes. 

Budgeten godkändes.

12§/8 

PUHEENJOHTAJAN JA HALLITUKSEN 
JÄSENTEN VALINTA
 
Hallituksen nykyinen puheenjoh-
taja Clarice Finell ei asettunut 
uudelleenvalintaan. Hallituksen 
ehdotus uudeksi puheenjohtajaksi 
on Seppo Savolainen, ehdotus hy-
väksyttiin yksimielisesti. Seppo 
Savolainen kertoi Teamsissä taus-
tastaan.
 
Erovuoroiset jäsenet: Henrik 
Damstén, Kariitta Korpela,  Seppo 
Savolainen, Inka Finell, Kim 
Lind berg ja Siv Matomaa. Seppo 
Savolainen valittiin uudeksi puh.
johtajaksi, Inka Finell ja Siv 
Matomaa eivät asetu uudelleen va-
lintaan. Muut erovuoroiset ovat 
halukkaita jatkamaan. Eronneiden 
tilalle hallitus esittää Marcus 
Ahlman, Petrus Lindqvist ja Sami 
Lahtinen, vanhojen ja uusien va-
linta oli yksimielinen ja heidät 
valittiin kahdeksi vuodeksi. Hal-
lituksen uudet jäsenet esittäy-
tyivät Teamsissä.

VAL AV ORDFÖRANDE OCH 
STYRELSEMEDLEMMAR

Styrelsens nuvarande ordförande 
Clarice Finell ställde inte upp 
för återval. Styrelsens förslag 
till ny ordförande är Seppo Savo-
lainen, förslaget godkändes en-
hälligt. Seppo Savolainen berät-
tade via Teams om sin bakgrund. 

Medlemmar i tur att avgå: Henrik 

Damstén, Kariitta Korpela,  Seppo  
Savolainen, Inka Finell, Kim Lind- 
berg och Siv Matomaa. Seppo Savo-
lainen valdes till ny  ordförande, 
Inka Finell och Siv Matomaa stäl-
ler inte upp för återval. De öv-
riga i tur att avgå är villiga 
att fortsätta. Styrelsens förslag 
i stället för de som avgår är 
Marcus Ahlman, Petrus Lindqvist 
och Sami Lahtinen, valen var en-
hälliga både för de gamla och de 
nya och de valdes för två år. De 
nya styrelsemedlemmarna presente-
rade sig via Teams.

HALLITUKSEN JÄSENET
STYRELSENS SAMMANSÄTTNING

Seppo Savolainen Skatan 
puh.joht. / ordf. uusi / nyval
Henrik Damstén Skatan  
uud.val / omval
Kim Lindberg Suinonmäki / Svinö-
backen uud.val / omval
Kariitta Korpela Skatan  
uud.val / omval 
Jon Eriksson Ramsö
Hans Köhler Pentala
Robert Castrén Stora Bodö
Anni Simola Pieni Lehtisaari  
/ Lilla Lövö
Aarni Kuorikoski Skatan
John Lindahl Bergö
Marcus Ahlman Sököudd uusi / nyval
Petrus Lindqvist Skatan   uusi/nyval
Sami Lahtinen Skataholmem 
uusi / nyval

12§/9

TOIMINNANTARKASTAJIEN VALINTA
VAL AV VERKSAMHETSGRANSKARE

Toiminnantarkastajiksi valittiin 
Niclas Jansson ja Ira Tilander. 
Varatoiminnantarkastajiksi valit-
tiin Dorrit Tverin-Långström ja 
Susanna Winqvist. Valinnat teh-
tiin yksimielisesti.

Till verksamhetsgranskare  valdes 
Niclas Jansson och Ira  Tilander. 
Till verksamhets-granskarnas 
suppleanter valdes Dorrit Tverin- 
Långström och Susanna Winqvist. 
Valen var enhälliga.

12§/10

Ei muita asioita 
Inga övriga ärenden

Clarice Finell kiitteli eroavia 
jäseniä. Sihteeri Siv Matomaa sai 
kukkia ja samppanjaa, kiitokseksi 
pitkästä työrupeamasta. Kim Lind-
berg kiitteli Inkaa ja Clarice 
Finelliä pitkäaikaisesta halli-
tus- ja vuosikirjatyöstä. Sekä 
Inka että Clarice ovat käytettä-
vissä vuosikirjan teossa konsult-
teina. 

Clarice Finell tackade de avgåen-
de medlemmarna. Sekreteraren Siv 
Matomaa fick blommor och champag-
ne till tack för långvarigt arbe-
te. Kim Lindberg tackade Inka och 
Clarice Finell för långvarigt  
arbete i styrelsen och med års-
boken. Både Inka och Clarice är 
behjälpliga som konsulter i arbe-
tet med årsboken.

12§/11 

Kokous päättyi klo 17.57
Mötet avslutades kl. 17.57

Pyynnöstä
Enligt uppdrag

SIV MATOMAA 
(siht./sekr.)

Pöytäkirjantarkastajat
Protokolljusterare

HANS KÖHLER
ROBERT CASTRÉN
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SOMMARÖ-SEURA RY:N  
VUODEN 2020 TOIMINTAKERTOMUS

Sommarö-Seura ry:n 48. toiminta-
vuosi oli tapahtumarikas ja ko-
ronan varjostama. Hallitus on 
toimintavuoden aikana kokoontu-
nut 3 kertaa. Vuosikokouksessa 
22.11.2020 valittiin puheenjohta-
jaksi Clarice Finell.

Vuoden 2020 aikana seuraan 
liittyi 16 uutta jäsentä ja  
jäseniä poistettiin  rekisteristä 
3 (omasta pyynnöstä tai kuoleman-
tapauksen johdosta). Täten toi-
mintavuoden lopussa jäsenmäärä 
oli 456.

Bergön osayleiskaava on  
Korkeimman hallinto-oikeuden 
 valitusprosessissa, koska Espoon 
kaupunki on tehnyt valituksen 
Helsingin hallinto-oikeuden pää-
töksestä.

Skatanniityn veneiden säi-
lytyspaikan etenemistä pyrittiin 
mahdollisuuksien mukaan vastusta-
maan samalla edistäen sen rakenta- 
mista vaihtoehtoiselle paikalle.

Seura on myös edistänyt  
ympäristön parantamishankkeita.

Vuosikirjan teosta luovut-
tiin poikkeuksellisesti korona-
tilanteen vuoksi.

Seuran vuosikokous pidettiin 
Vikingaborgissa ja virtuaalisesti 
Teams-kokouksena 22.11.2020.

Vuosikokouksessa päätettiin 
olla perimättä jäsenmaksua vuo-
delta 2020.

Hallitukseen kokoonpano toi-
mintavuonna 2020: Clarice Finell 
(puh.joht.), Henrik Damstén, Kim 
Lindberg, Siv Matomaa, Hans Köh-
ler, Inka Finell, Jon Eriksson, 
Robert Castrén, Kariitta Korpela, 
Seppo Savolainen, Anni Simola, 
Aarni Kuorikoski, John Lindahl.

 Toiminnantarkastajiksi  
valittiin Petri Pirhonen ja Ira  
Tilander. Varatoiminnantarkasta-
jiksi valittiin Dorrit Tverin- 
Långström ja Susanna Winqvist. 
Valinnat tehtiin yksimielisesti.

SOMMARÖ-SEURA RY, 
HALLITUS

SOMMARÖ-SÄLLSKAPET RF:S  
VERKSAMHETSBERÄTTELSE FÖR ÅR 2020

Sommarö-Sällskapet rf:s 48. verk-
samhetsår var händelserikt och 
präglades av coronapandemin. Sty-
relsen sammanträdde under versam-
hetsåret 3 gånger. På årsmötet 
den 22.11.2020 valdes Clarice  
Finell till ordförande.

Under året 2020 anslöt sig 
16 nya medlemmar och ur registret 
ströks 3 medlemmar (på egen begä-
ran eller på grund av dödsfall). 
Medlemsantalet i slutet av verk-
samhetsåret var 456.

Bergö delgeneralplan är  
underkastad en besvärsprocess för 
Högsta domstolen efter att Esbo 
stad lämnat in ett besvär mot 
Helsingfors förvaltningsdomstols 
beslut.

Avancemanget för Skataängens 
båtuppläggningsplats motverkades 
med tillbudsstående medel samti-
digt som projektets placering på 
annan ort understöddes.

Sällskapet har även befräm-
jat miljöförbättringsprojekt.

Publiceringen av en årsbok 
lämnas ogjord på grund av corona-
situationen.

Sällskapets årsmöte hölls 
på Vikingaborg och virtuellt med 
Teams den 22.11.2020.

På årsmötet beslöts att inte 
uppbära medlemsavgift för 2020.

Styrelsens sammansättning  
under verksamhetsåret 2020: Cla-
rice Finell (ordf.), Henrik Dam-
stén, Kim Lindberg, Siv Matomaa, 
Hans Köhler, Inka Finell, Jon Er-
iksson, Robert Castrén, Kariitta 
Korpela, Seppo Savolainen, Anni 
Simola, Aarni Kuorikoski, John 
Lindahl.

Till  verksamhetsgranskare 
valdes Petri Pirhonen och Ira 
Tillander. Till vice verksamhets-
granskare valdes Dorrit Tverin- 
Långström och Susanna Winqvist. 
Valen var enhälliga.

SOMMARÖ-SÄLLSKAPER RF, 
STYRELSEN

SOMMARÖ-SEURA RY:N  
TOIMINTASUUNNITELMA VUODELLE 2021

Keskeiset vuoden 2021 toiminta-
kohteet ovat edelleen kaavoitus, 
tiedottaminen ja ympäristöasiat. 
Kevyenliikenteenväylän jatko-osan 
seuraamista jatketaan ja vuosi-
kirja tuotetaan vuodelle 2021.

KAAVOITUS

Seuran hallitus seuraa aktiivi-
sesti vireillä olevien  Bergön, 
Stora Bodön ja Saariston osayleis-
kaavojen etenemistä ja päivittä-
mistä sekä pyrkii vaikuttamaan 
niihin tarvittaessa.  Tilanteista 
tiedotetaan alueen asukkaille. 
Hallitus pyrkii vaikuttamaan sii-
hen, että suvisaaristolaisten hy-
väksymä ja erittäin tarpeellinen 
kevyenliikenteenväylän jatko-osan 

toteutus saadaan aikaan mahdolli-
simman nopeasti.

Panostetaan tiedottamiseen 
ja sosiaaliseen mediaan (someen) 
sekä jäsenten sähköpostiosoittei-
den keräämiseen.

SOMMARÖ-SEURA RY, 
HALLITUS

SOMMARÖ-SÄLLSKAPET RF:S  
VERKSAMHETSPLAN FÖR ÅR 2021

De centrala objekten för verksam-
heten är som tidigare  planerna,  
informationsverksamheten och 
miljö ärendena. Uppföljandet av 
förlängningen av lättrafikleden 
fortsätts och en årsbok för 2021 
utges.

PLANERINGEN

Sällskapets styrelse följer  
aktivt med utvecklingen och upp-
dateringarna gällande de aktuella 
planerna: delgeneralplanerna för 
Bergö, Stora Bodö och  Skärgården 
samt strävar till att vid  behov 
påverka dem. Områdets  invånare 
informeras om fortskridandet. 
Styrelsen strävar till att be-
främja det snara förverkligandet 
av den av sommaröborna godkända 
och synnerligen behövliga för-
längningen av lättrafikleden.

Tonvikt läggs på informati-
onsverksamheten och  sociala medi- 
er (some) samtidigt som insamlan-
det av medlemmarnas elpostadres-
ser fortsätts.

SOMMARÖ-SÄLLSKAPET RF, 
STYRELSEN

220 221



SOMMARÖ-SEURAN HALLITUKSEN  
KOKOONPANO 2021
SOMMARÖ-SÄLLSKAPETS STYRELSENS  
SAMMANSÄTTNING 2021

SEPPO SAVOLAINEN 
Puheenjohtaja / Ordförande
Skatan
040 744 5510
seppo.savolainen@megatuuli.fi

HENRIK DAMSTEN
Varapuheenjohtaja  
/ Vice ordförande
Skatan
040 538 7017
henrik.damsten@gmail.com

KIM LINDBERG 
Sihteeri / Sekreterare
Svinö
040 594 1517
kclindberg@gmail.com

ROBERT CASTRÉN
00400 854 676 
Stora Bodö
robert.castren@hotmail.com

HANS KÖHLER
Sököudd / Pentala
040 554 3591
hans.köhler@elisanet.fi

ANNI SIMOLA
Rahastonhoitaja / Skattmästare
Lilla Lövö
040 512 2338
anni.simol@gmail.com

JON ERIKSSON
Jäsenrekisteri / Medlemsregister
Ramsö
050 572 0858
jon.eriksson@utolook.com

SÄHKÖASENNUKSET

BERGÖN SÄHKÖ OY
BERGÖNTIE 22,
02380 ESPOO
040 588 0189
WWW.EKN-GROUP.FI

BYGGARBETEBYGGARBETE

Ö-PARTNERS OY AB
Simon Winqvist
040 750 6003
Micke Enoksson 
0500 749 634

KARIITTA KORPELA 
Skatan
040 507 9946
nuppu@hotmail.com

AARNI KUORIKOSKI
Skatan
040 525 4515
aarni.kuorikoski@icloud.com

JOHN LINDAHL
Bergö
040 503 6761
john.lindahl@topix.fi

SAMI LAHTINEN
Skataholmen
040 554 3160
sami.lahtinen@iki.fi

PETRUS LINDQVIST
Skatan
050 567 0479
petrusl@gmail.com

MARCUS AHLMAN
Sököudd
040 5764902
marcus.ahlman@gmail.com

PALVELUHAKEMISTO
SERVICEKATALOG
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